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I. Inleiding 

De eerste officiële aankondiging door de Vlaamse Regering over de contouren van 

de komende begroting aan het Vlaams Parlement gebeurt in de regel bij de Sep-

temberverklaring. Op dezelfde dag publiceert de minister bevoegd voor Financiën 

en Begroting traditioneel een brochure met de grote lijnen van de komende begro-

ting, het centenboekje genaamd (bijlage 1). 

 

Over de Septemberverklaring van de Vlaamse Regering (vierde maandag van sep-

tember of dit jaar 28 september 2020) wordt de woensdag daarop (dit jaar 30 

september 2020) een plenair debat gevoerd. 

 

Alle begrotingsdocumenten 2021 werden tijdig ingediend bij de parlementsvoor-

zitter. Bijzonder dit jaar is de gelijktijdige indiening van een tweede begrotings-

aanpassing 2020 ingevolge de COVID-19-pandemie. Het Uitgebreid Bureau van  

9 november 2020 besliste om de ontwerpen houdende de tweede aanpassing van 

de begroting 2020 enkel in deze commissie te laten behandelen. Ze werden er 

gelijktijdig besproken met de ontwerpen voor het begrotingsjaar 2021. Op 9 de-

cember 2020 keurde de plenaire vergadering de twee ontwerpen van decreet hou-

dende de tweede begrotingsaanpassing 2020 goed. Over de bespreking ervan in 

de commissie werd een kort afzonderlijk verslag gemaakt. 

 

Het basisrapport over grote projecten en programma's 2020 van de Vlaamse Re-

gering (Parl. St. Vl. Parl. 2020-21, nr. 52/1) werd ook ingediend en besproken. 

Deze bevoegdheid is recentelijk overgedragen naar het Departement Financiën en 

Begroting en minister Matthias Diependaele. Vroeger zat deze bevoegdheid bij de 

minister-president van de Vlaamse Regering. 

 

Op 10, 17, 24 en 25 november en 1 en 8 december 2020 besprak de Commissie 

voor Algemeen Beleid, Financiën, Begroting en Justitie de begrotingsontwerpen 

voor het jaar 2021 (en de tweede aanpassing 2020) in aanwezigheid van: 

− Jan Jambon, minister-president van de Vlaamse Regering en Vlaams minister 

van Buitenlandse Zaken, Cultuur, ICT en Facilitair Management; 

− Zuhal Demir, Vlaams minister van Justitie en Handhaving, Omgeving, Energie 

en Toerisme; 

− Matthias Diependaele, Vlaams minister van Financiën en Begroting, Wonen en 

Onroerend Erfgoed. 

 

(De vergaderingen van 10, 17 en 25 november en van 1 december werden als 

videoconferentie georganiseerd.) 

 

Naast de vergaderingen werd in de mogelijkheid voorzien om via een schriftelijke 

procedure technische en meer detailvragen (bedoeld wordt geen beleidsvragen) te 

stellen aan de bevoegde minister. Door het feit dat de Vlaamse volksvertegenwoor-

digers voorafgaand aan de vergadering reeds over de antwoorden op deze vragen 

beschikken worden de vergaderingen zelf ontlast van deze vragen en antwoorden 

en kan het debat over de beleidskeuzes met meer kennis van zaken worden ge-

voerd. 

 

In het kader van de besprekingen werden dan ook andere parlementaire documen-

ten samen met deze bespreking behandeld. Hierna volgt de oplijsting van de be-

sproken parlementaire documenten. 
 

Begrotingsdecreten: 
 

Voor de begrotingsopmaak 2021: 

− ontwerp van decreet houdende de middelenbegroting van de Vlaamse Gemeen-

schap voor het begrotingsjaar 2021 (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 14/1); 
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− ontwerp van decreet houdende de uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeen-

schap voor het begrotingsjaar 2021 (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 15/1); 

− ontwerp van programmadecreet bij de begroting 2021 (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, 

nr. 513/1). Over dit decreet wordt een afzonderlijk verslag gemaakt. De com-

missie besprak de hoofdstukken 1. Algemeen, 7. Financiën en Begroting en 9. 

Inwerkingtreding. 

 

Voor de tweede aanpassing 2020: 

− ontwerp van decreet houdende tweede aanpassing van de middelenbegroting 

van de Vlaamse Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2020 (Parl.St. Vl.Parl. 

2020-21, nr. 18/1); 

− ontwerp van decreet houdende tweede aanpassing van de uitgavenbegroting 

van de Vlaamse Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2020 (Parl.St. Vl.Parl. 

2020-21, nr. 19/1). 

 

Toelichtingen bij de begroting: 

 

Voor de begrotingsopmaak van de tweede begrotingsaanpassing 2020 en de be-

grotingsopmaak 2021: 

− toelichtingen bij de middelenbegroting en de uitgavenbegroting van de Vlaamse 

Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2021 en bij de tweede aanpassing van 

de middelenbegroting en de uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap 

voor het begrotingsjaar 2020. Algemene toelichting (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, 

nr. 13/1); 

− toelichtingen bij de begroting 2021. Meerjarenraming 2020 (Parl.St. Vl.Parl. 

2020-21, nr. 21/1). 

 

Voor de tweede aanpassing 2020: 

− toelichtingen bij de middelenbegroting en de uitgavenbegroting van de Vlaamse 

Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2021 en bij de tweede aanpassing van 

de middelenbegroting en de uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap 

voor het begrotingsjaar 2020. Algemene toelichting (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, 

nr. 13/1). 

 

Verslag van het Rekenhof over het onderzoek van de Vlaamse begroting voor 2021 

en van de tweede aanpassing van de begroting voor 2020 (Parl.St. Vl.Parl. 2020-

21, nr. 16/1). 

 

Beleids- en begrotingstoelichtingen 2021: 

− Beleids- en begrotingstoelichting Ondersteuning van de Vlaamse Regering en 

Rampenschade 2021 (Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 13-A/1); 

− Beleids- en begrotingstoelichting Hogere Entiteiten 2021 (Parl.St. Vl.Parl. 

2020-21, nr. 13-B/1); 

− Beleids- en Begrotingstoelichting ICT en Facilitair Management 2021 (Parl.St. 

Vl.Parl. 2020-21, nr. 13-C/1); 

− Beleids- en begrotingstoelichting Justitie en Handhaving 2021 (Parl.St. Vl.Parl. 

2020-21, nr. 13-K/1) 

− Beleids- en begrotingstoelichting Financiën en Begroting 2021 (Parl.St. Vl.Parl. 

2020-21, nr. 13-U/1). 

 

Door de ministers werden een aantal documenten bezorgd die als digitale bijlage zijn 

opgenomen op de dossierpagina van dit document op www.vlaamsparlement.be. 

 

Conform artikel 66, 2, van het Reglement wordt het ontwerp van decreet houdende 

de uitgavenbegroting van de Vlaamse Gemeenschap opgedeeld over de bevoegde 

vakcommissies. Deze opdeling, zoals goedgekeurd door het Uitgebreid Bureau van 

12 november 2019, vindt men in bijlage 2. 

https://www.vlaamsparlement.be/link?id=11241
http://www.vlaamsparlement.be/
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II. Bespreking op dinsdag 10 november 2020 

1. Algemene inleiding bij de tweede begrotingsaanpassing 2020 en de be-

grotingsopmaak 2021 door minister Matthias Diependaele, Vlaams  

minister van Financiën, Begroting, Wonen en Onroerend Erfgoed 

1.1. Inleiding 

Minister Matthias Diependaele licht de ontwerpen toe aan de hand van een presen-

tatie (bijlage 3). Hij zal het achtereenvolgens hebben over de Vlaamse begroting 

(aanpassing 2020 en opmaak 2021), de meerjarenraming, het ontwerp van pro-

grammadecreet en de begroting van zijn eigen departement.  

 

Voorafgaand verklaart hij dat hij het even beu is als de commissieleden dat de 

tijden niet alleen economisch moeilijk maar ook zeer onduidelijk zijn. De opstelling 

van een begroting is immers erg afhankelijk van de raming van de economische 

parameters. De minister verwacht dan ook begrip voor de mist die hangt over de 

gevolgen van de tweede golf maar afgezien van die beperking belooft hij wel om 

zelf zo transparant mogelijk te zijn in zijn uiteenzetting op grote lijnen. 

 

1.1. Tweede begrotingsaanpassing 2020 

1.1.1. Economische parameters 

De aan de gang zijnde semi-lockdown doet vermoeden dat ook de meest recente 

economische cijfers, die van september dateren, aangepast zullen moeten worden. 

Op de tabel die hij daarop toont ziet men bijvoorbeeld dat de zeer negatieve cijfers 

voor het BBP in de economische begroting van juni licht verbeterd waren in de 

genoemde – maar dus achterhaalde – cijfers van september. 

1.1.2. De aanpassingen aan middelen- en uitgavendecreet 2020 

De volgende dia (slide 5) toont de tweede begrotingsaanpassing. Er is om te be-

ginnen een bijstelling van de grote ontvangstenposten, die wat op en neer gaan. 

De ene keer gaat de economie nog dieper en enkele maanden later wat minder 

diep, dan terug dieper. Er hangt dus nog altijd mist.  

 

De doorstortingen van de federale dotaties worden bijgesteld met -2,1 miljard euro 

op basis van de slechtere economische vooruitzichten in juni, toen ze door de fe-

derale overheid zijn vastgelegd.  

 

De gewestbelastingen worden terug naar boven bijgesteld op basis van de verbe-

terde economische vooruitzichten in september met bijna 450 miljoen euro. Die 

cijfers zijn inmiddels opnieuw onzekerder geworden. De totale bijstelling bedraagt 

-1,67 miljard euro. 

 

Wat de uitgaven betreft, wijst hij op de overflowprovisie van +60,0 miljoen euro, 

de kapitaalverhoging bij Imec met 14,4 miljoen euro, en de verhoging van de co-

ronaprovisie voor de evenement- en horecasector met 250 miljoen euro tot 3 mil-

jard euro.  

 

Tot de stemming over de begroting vlak voor het kerstreces blijft overigens de 

mogelijkheid bestaan om daar nog verhogingen aan toe te voegen, afhankelijk van 

de evolutie van de coronacrisis, die door de regering van nabij wordt opgevolgd. 
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1.1.3. De Vlaamse Regering geeft gevolg aan advies Rekenhof in verband met 

correcte toepassing van de aanrekeningsregels over het Oosterweel-

project)  

De minister herinnert vervolgens aan zijn mededeling bij de begrotingsaanpassing 

dat hij zou kijken of kon worden tegemoetgekomen aan de wederkerende opmer-

king van het Rekenhof over de correcte toepassing van de aanrekeningsregels, ook 

voor het Oosterweelproject.  

 

Welnu, vanaf de tweede begrotingsaanpassing 2020 gaat de regering de beleids-

uitgaven voor het Oosterweelproject conform artikel 34 van de Vlaamse Codex 

Overheidsfinanciën budgetteren. Dat wil zeggen dat op het moment van de gun-

ning van de overheidsopdracht de verbintenis budgettair wordt vertaald door ze 

vast te leggen. Daartoe worden de vastleggingskredieten in de tweede begrotings-

aanpassing van 101,7 miljoen euro naar 627,4 miljoen euro verhoogd. Ook bij de 

begrotingsopmaak 2021 is in de nodige vastleggingskredieten voorzien. Het gaat 

daar om ongeveer 3 miljard euro.  

 

Bij de afsluiting van dit onderdeel van zijn toelichting wijst de minister er nogmaals 

op dat de tweede coronagolf nog niet verwerkt is in de gepresenteerde cijfers. 

1.2. Begrotingsopmaak 2021 

1.2.1. Ontvangsten 2021 

Het volgende punt van zijn toelichting wordt gevormd door de begroting 2021. Dia 

7 biedt een overzicht van de ontvangsten.  

 

Bij de bruto aanvullende belasting op de personenbelasting is het verschil met de 

eerste begrotingsaanpassing 2020 nog beperkt omdat zij berekend is op de inkom-

sten uit 2019.  

 

De volgende drie lijnen betreffen de dotaties, gevolgd door de gewestbelastingen, 

waarin sprake is van een inhaalbeweging, zonder dat daarin evenwel de tweede 

coronagolf is verwerkt, waarschuwt hij andermaal.  

1.2.2. Uitgaven 2021 

Daarop presenteert hij dia 9 met de uitgaven per beleidsdomein. In Onderwijs 

belopen zij ongeveer 15 miljard euro. De vereffeningskredieten zijn weergegeven 

in geel, de beleidskredieten in zwart. Het opvallende verschil in Mobiliteit en Open-

bare Werken is te wijten aan Oosterweel. Zoals gezegd worden in de tweede be-

grotingsaanpassing 2020 de vastleggingskredieten verhoogd van 101,7 miljoen 

euro naar 627,4 miljoen euro. In de begroting 2021 wordt 2,976 miljard euro extra 

ingeschreven ten opzichte van de eerste begrotingsaanpassing 2020 (diezelfde 

101,7 miljoen euro). 

1.2.3. Nettobeleidsruimte 

Dia’s 10 en 11 geven de nettobeleidsruimte weer, waarbij hij herinnert aan zijn 

eerdere presentatie van het draft budgetary plan. Er wordt vertrokken van het 

vorderingensaldo in de eerste begrotingsaanpassing 2020, dat verkregen werd 

door Oosterweel uit het saldo te halen ten opzichte van de evenwichtsdoelstelling.  

 

De evolutie bij ongewijzigd beleid is het saldo van ontvangsten, uitgaven, ESR-

correcties en onderbenutting. Resultaat is een vorderingensaldo in de tweede be-

grotingsaanpassing bij ongewijzigd beleid van bijna -1,4 miljard euro. Na verreke-

ning in de volgende lijn van nogmaals Oosterweel, komt men uit op de netto-

beleidsruimte. De uitbreiding daarvan evenals de extra aanwending worden nader 
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toegelicht in de volgende dia’s. Na verrekening van het relanceplan Vlaamse Veer-

kracht komt men uit op een tekort ten opzichte van de evenwichtsdoelstelling be-

grotingsaanpassing 2020 van bijna 2,34 miljard euro, dan wel 2,486 miljard euro 

met Oosterweel erbij. 

 

De genoemde uitbreiding van de nettobeleidsruimte betreft maatregelen die geno-

men zijn in het kader van het regeerakkoord. Zij kunnen onderverdeeld worden in 

fiscale hervormingen zoals duolegaten, punctuele maatregelen en uitgaven. Die 

laatste betreffen fiscale hervormingen, het milderen van groeipaden, efficiëntie en 

kerntaken, en punctuele maatregelen. Hij herinnert eraan dat de regering in haar 

akkoord ervoor gekozen heeft om ruimte te creëren voor investeringen in de noden 

die zich voordoen in onder meer zorg en onderwijs, en tegelijk haar rekeningen op 

orde te houden. 

1.2.4. Nieuw beleid ingevolge het regeerakkoord 

Zijn volgende tabellen (dia 12-17) tonen het nieuwe beleid waartoe deze middelen 

worden aangewend op grond van het regeerakkoord.  

 

De eerste lijn, ontvangsten regeerakkoord, betreft de jobbonus.  

 

Zij wordt gevolgd door de uitgaven, die worden opgesplitst in Warm Vlaanderen, 

Excelleren (voornamelijk Onderwijs en Vorming), extra investeringen (zoals in On-

roerend Erfgoed), Lokale Besturen, Mobiliteit en Openbare Werken, Omgeving en 

andere. Daarop licht hij ze een voor een nader toe. 

 

Voor Warm Vlaanderen wordt in 2021 ruim 100 miljoen extra uitgetrokken, waar-

van ruim 2,7 miljoen euro voor armoedebestrijding en wonen (bijvoorbeeld de in-

trestaflossingen in de sociale woningbouw, die op het niveau van 2019 worden 

gehouden), en 97,5 miljoen euro voor Welzijn, onder andere voor personen met 

een handicap, ouderenzorg, integrale jeugdhulp en kinderopvang. 

 

Het extra bedrag voor Excelleren gaat niet alleen naar Onderwijs, maar ook naar 

Economie en Innovatie: 30 miljoen euro gaat naar het afgesproken groeipad O&O. 

Naar Onderwijs zelf gaat ruim 77,5 miljoen euro extra, waarvan men de bestem-

ming op de dia ziet. 

 

Bij de verhoging van de investeringen vermeldt hij de stijging met ruim 100 miljoen 

euro voor onder andere scholenbouw, infrastructuur O&O, ziekenhuizen, sport, IT-

investeringen en culturele topinfrastructuur. De lokale besturen krijgen er ruim 

47,5 miljoen euro bij voor onder andere de overname van de 50% respo-bijdrage 

en de ondersteuning van lokale besturen. 

 

In Mobiliteit komt er 11,8 miljoen euro bij. In Omgeving is dat 6,75 miljoen euro, 

voornamelijk voor de aanleg van bos. Kanselarij & Bestuur krijgt 6 miljoen euro 

extra. Naar de projecten Integratie gaat 2 miljoen euro extra. Cultuur ontvangt 2,5 

miljoen euro extra, voor onder andere de inhaalbeweging op het vlak van cultureel 

erfgoed en de versterking van VAF en VFL. 

1.2.5. Nieuw beleid – coronacrisis gerelateerd  

Bij het genoemde nieuwe beleid uit het regeerakkoord komt daar in de voorlig-

gende begroting bovenop wat hij toont in zijn volgende tabel (dia 18). De eerste 

lijn betreft de coronaprovisie ter waarde van 300 miljoen euro.  

 

Over de hoogte van het bedrag valt te discussiëren, maar wat voorligt is het aan-

leggen van de provisie. Als de crisis volgend jaar aanhoudt, zal de regering opnieuw 
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moeten werken met een begrotingsaanpassing zoals in het afgelopen jaar. Op dit 

punt belooft hij andermaal volledige transparantie.  

 

De tweede lijn wordt gevormd door de eerste opstap van 286 miljoen euro aan 

recurrente middelen in het kader van het sociaal akkoord in Welzijn. Op kruissnel-

heid gaat het om 550 miljoen euro. 

 

Derde aanwending is een extra recurrent bedrag van 250 miljoen euro voor be-

leidsimpulsen in Onderwijs. 

 

De 4,3 miljard euro aan eenmalige middelen uit het relanceplan worden apart ge-

budgetteerd. De regering is zo correct om de recurrente bedragen ook onmiddellijk 

in de begroting op te nemen, onderstreept hij. Tot slot vermeldt hij nog de extra 

uitgaven in het kader van het Klimaatfonds en Nieuw Beleid (voornamelijk ICT). 

1.2.6. Raming geconsolideerde schuld 

Daarop gaat de minister in op de raming van de geconsolideerde schuld. In de 

eerste begrotingsaanpassing groeide de schuld aan met 4,15 miljard euro, in  

de voorliggende begrotingsopmaak met 2,4 miljard euro, terwijl het relanceplan  

1 miljard euro kost vanaf het begrotingsjaar 2021.  

 

Het relanceplan betreft vastleggingen waarvan de betalingen pas later zullen vol-

gen. Tot slot in dit verband is er nog de bijkomende schuld van de sociale huisves-

ting, waarvan de bedragen eveneens in de tabel zijn opgenomen. 

1.2.7. Meerjarenraming 

Na de begrotingen zelf vormt de meerjarenraming het tweede onderdeel van zijn 

toelichting. Het uitgangspunt daarbij is constant beleid. Alle maatregelen opgeno-

men in de begroting 2021 zijn constant beleid, inclusief de uitvoering van het  

regeerakkoord en de bijkomende maatregelen vanaf 2021 (onder andere de midde-

len voor het sociaal akkoord Welzijn (525 miljoen euro) en voor de versterking van 

Onderwijs (250 miljoen euro)). Het betreft de situatie van september 2020, voor de 

tweede coronagolf en bijhorende lockdown, merkt hij eens te meer op. 

 

Daarop toont hij een tabel (dia 21) met de economische parameters voor inflatie 

en groei in de komende jaren, waarvan hij ten overvloede de onzekerheid onder-

streept.  

 

De tabel wordt gevolgd door een diagram met de ontvangsten bij constant beleid. 

De opcentiemen vormen het grijze deel van de staven, de dotaties het zwarte, de 

gewestelijke belastingen het gele en de overige het donkergrijze. De eigen midde-

len zijn goed voor een vijfde tot een vierde van de globale middelen. 

 

De volgende tabel (dia 23) toont de impact van de extra maatregelen (bovenop 

het regeerakkoord) op de begrotingen van de komende jaren. De minister atten-

deert in het bijzonder op de laatste lijn, die de onderhoudsuitgaven betreft die 

volgen op de eenmalige investeringen ter waarde van 800 miljoen euro in het re-

lanceplan. Daarvoor wordt recurrent 10% meegenomen in de begroting. Ter infor-

matie voegt hij een diagram toe met de verhouding van de beleids- en vereffe-

ningskredieten (dia 24). 

 

Een grafiek (dia 25) geeft de verdeling van de uitgaven over de beleidsdomeinen 

weer in 2025. Onderwijs en Vorming blijft goed voor een derde, Welzijn neemt toe 

tot 27%. Kanselarij, Bestuur, Binnenlandse Zaken en Justitie halen 10%, Mobiliteit 

en Openbare Werken 8%, Werk en Sociale Economie 7% en de rest (waaronder 

Onroerend Erfgoed) 17%.  
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Belangrijk is de zorgwekkende tabel met de vorderingensaldi (dia 26). Sommigen 

stellen dat de corona-uitgaven zichzelf terugverdienen. Zij creëren weliswaar 

schulden, maar geld kost vandaag niets. De minister treedt bij dat er geen groot 

probleem is als het daarbij blijft. Wel een probleem en bron van zorg is de oplo-

pende schuld bij een structureel tekort, zoals dat zichtbaar is op een laatste lijn, 

schommelend rond 2 miljard euro. Dergelijk tekort gaat niet vanzelf weg zonder 

ingrijpen, waarschuwt hij. 

 

Het volgende diagram toont de verdeling van de middelen voor nieuw beleid  

op grond van het regeerakkoord tegen 2025 (dia 27). De klemtonen die in het 

regeerakkoord zijn gelegd, zijn duidelijk: investeringen verhogen, welzijn en zorg, 

onderwijs. 

 

De volgende tabel (dia 28) toont de resterende opstappen in het kader van het 

meerjarige traject van extra investeringen. Bij MOW gaat het om 40 miljoen euro 

in 2020 ten opzichte van 2019, waar in 2021 nog eens 75 miljoen euro bij komt. 

In totaal bedraagt de opstap 635 miljoen euro. De bedragen voor 2020 en 2021 

zijn al opgenomen in de begrotingen van die jaren, merkt hij op. Verder vermeldt 

hij de extra middelen voor scholenbouw, infrastructuur O&O, culturele topinfra-

structuur, onroerend erfgoed, ziekenhuizen, sport en IT. 

 

Van de volgende tabel (dia 29), die toont welke geconsolideerde schuld er in welk 

jaar bijkomt, zijn verschillende ramingen nog erg rudimentair, erkent de minister. 

De bovenste lijn bevat de bekende schuld voor 2020 en 2021, naast ramingen voor 

de volgende jaren. Het relanceplan kost in totaal 4,3 miljard euro, maar wanneer 

dat geld precies wordt uitgegeven, valt nog af te wachten. Zelf hoopt hij alvast dat 

in 2021 meer schuld wordt gemaakt dan de geraamde 1 miljard euro, want dan 

zou dat betekenen dat er ook meer effectief geïnvesteerd is.  

 

De derde lijn raamt de participaties van PMV en dergelijke. De recurrente uitgaven 

in de sociale huisvesting (buiten het relanceplan) tonen voor 2021 en 2022 in elk 

geval een stijging. Over de gehele legislatuur wordt 4,45 miljard euro geïnves-

teerd. Verder vernoemt hij School Invest en de bouwkosten voor Oosterweel.  

Samen vormen zij de geel weergegeven nettoschuldtoename. 

 

De schuldratio (laatste lijn van dia 29) kan men bepalen door hem te vergelijken 

met het bbp maar ook met het begrotingstotaal, meer bepaald de ESR-

ontvangsten, wat interessanter is. Die laatste stijgt problematisch naar 100%, ziet 

men op de laatste lijn, wat nog altijd maar 10,26% van het bbp is. De minister 

wijst erop dat de EU-relancemiddelen nog niet zijn meegerekend. 

1.3. Programmadecreet 2021 

Het derde onderdeel van zijn toelichting betreft het hoofdstuk van het ontwerp van 

programmadecreet dat gewijd is aan Financiën en Begroting.  

1.3.1. Lagere sancties bij verzuim en tekortschatting in de erfbelasting. 

De eerste maatregel bestaat in lagere sancties bij verzuim en tekortschatting in de 

erfbelasting. Het huidige systeem is niet billijk. Altijd en overal zonder mogelijkheid 

om ervan af te wijken een sanctie opleggen van 10% binnen de 6 maanden na 

overlijden en 20% erna, is zwaar overdreven. Daarom wordt dat aangepast.  

 

Voortaan krijgt men binnen 6 maanden na het einde van de aangiftetermijn de 

kans om spontane rechtzettingen te doen tegen een billijker tarief. Hoe sneller men 

rechtzet, hoe minder men betaalt. Het tarief begint met 1% en stijgt tot 10%. 
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1.3.2. Nalatigheids- en moratoriumintresten 

De tweede aanpassing betreft nalatigheids- en moratoriumintresten, die worden 

verlaagd van 7% tot 4% in het licht van de huidige rentevoeten. 

1.3.3. De verlenging van de woonbonus bij betalingsuitstel door corona 

Een derde punt is de verlenging van de woonbonus bij betalingsuitstel door corona. 

Gedurende de eerste lockdown werd door de Federale Regering met de banken een 

akkoord gesloten om mensen die een hypotheeklening hebben lopen 6 maanden 

betalingsuitstel te verlenen (als ze dat wensen) waarbij hun lening met 6 maanden 

wordt verlengd. Deze maatregel zorgt ervoor dat het fiscale voordeel blijft doorlo-

pen met die verlenging van 6 maanden. 

1.3.4. De overgang naar het WLTP-systeem in de verkeersbelasting en de BIV 

De vierde maatregel is de overgang naar het WLTP-systeem in de verkeersbelas-

ting.  

 

De jaarlijkse verkeersbelasting en de belasting op inverkeerstelling worden bere-

kend op basis van een formule waarbij de CO2-uitstoot een belangrijke parameter 

is. De manier waarop die uitstoot gemeten wordt, is meermaals gewijzigd.  

 

Er is een systeem van CO2-meting op basis van de New European Driving Cycle 

(NEDC) en een systeem op basis van de Worldwide harmonized Light vehicles Test 

Procedure (WLTP). Vanaf 1 januari 2021 zal door een Europese hervorming alleen 

nog CO2-uitstoot op basis van de WLTP beschikbaar zijn. De maatregel komt erop 

neer dat discriminatie vermeden wordt door voortaan nog alleen van de WLTP-

cijfers gebruik te maken. 

 

Dieselgate en sjoemelsoftware toonden dat de NEDC-test onbetrouwbaar is, wat 

leidde tot de introductie van de WLTP-test, die een veel betere weergave biedt van 

de werkelijke CO2-uitstoot van elke individuele auto. Die hangt ook af van de  

opties, wat wil zeggen dat eenzelfde model een verschillende jaarlijkse verkeers-

belasting en belasting op inverkeerstelling zal moeten betalen afhankelijk van de 

gekozen opties. Het grootste onderscheid wordt gemaakt door de keuze van de 

motor. 

 

Er wordt gekozen voor de voorliggende aanpassing, omdat niets doen tot een  

gigantische belastingverhoging zou geleid hebben. De door WTLP gemeten uitstoot 

is immers gemiddeld 25% hoger. De minister toont ter illustratie een tabel met de 

projectie voor een aantal willekeurige modellen (dia 38). Men ziet telkens hoeveel 

de jaarlijkse verkeersbelasting en de belasting op inverkeerstelling zouden stijgen 

door de nieuwe waarden in te vullen in de bestaande formule. 

 

De regering is bij haar hervorming uitgegaan van het principe van de budgetneu-

traliteit uit het regeerakkoord. Als overheid wil zij geen extra inkomsten verwerven 

uit de maatregel. Daarbij komt dat zij enkel geldt voor nieuw ingeschreven voer-

tuigen in 2021. Wie destijds op basis van de toenmalige NEDC-procedure een 

keuze maakte, ook al was ze fout, krijgt daarvoor geen rekening gepresenteerd. 

Er is ook geen impact op de waarde op de tweedehandsmarkt.  

 

De minister geeft een voorbeeld. Voor een auto ingeschreven in 2019 is er geen 

wijziging in de verkeersbelasting (buiten de jaarlijkse indexatie). Wordt die auto 

verkocht in 2021 en door de nieuwe eigenaar opnieuw ingeschreven, dan blijft de 

huidige regeling van kracht. Bovendien hebben niet alle auto’s die nu reeds rond-

rijden, een WLTP-waarde, vult hij nog aan.  
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Tot slot worden de fiscale gunstregimes voor CNG en plug-inhybrides niet verlengd, 

wel die voor elektrische auto’s en waterstof. Ook hier is er wel rechtszekerheid: 

voor wie nu al van een fiscaal gunstregime geniet, blijft dat zo.  

 

Wat verandert er aan de formule voor de berekening van de belasting op inver-

keerstelling?  

 

Bij het beantwoorden van die vraag toont de minister de oude en de nieuwe na 

elkaar op een dia. In de oude formule zou de x in 2021 gelijk zijn aan 40,5, waar-

door de CO2 van elke auto verhoogd zou worden met 40,5, ongeacht of die een 

hoge of een lage CO2 heeft. In de nieuwe formule echter wordt de CO2 van elke 

auto vermenigvuldigd met q=1,07: hoe hoger de CO2, hoe nadeliger dus. 

 

In de praktijk zorgt de aanpassing ervoor dat voor 70,84% van de auto’s uit 2019 

belasting op de inverkeerstelling daalt, terwijl die voor een kleine 30% stijgt. Be-

langrijker is echter dat het verschil tussen een vervuilende en een propere auto 

groter wordt. De gemiddeld daling is immers met 144 euro een pak minder dan de 

gemiddelde stijging van 348 euro.  

 

Daarbij komt het verschil tussen autoconstructeurs in het oude systeem waardoor 

het moeilijk is om te veralgemenen in de beoordeling van stijging en daling. Som-

mige constructeurs gaven de uitstoot in NEDC al correct weer. Andere knoeiden en 

sjoemelden om de uitstoot kunstmatig naar beneden te halen. Sommige auto’s 

zullen in het nieuwe systeem dan ook weinig verschil vertonen omdat ze in het 

oude al correct waren ingeschat. Dat verschilt van merk tot merk en van type tot 

type. Grote lijn is dat er een hogere correctie komt voor de slechte leerlingen met 

een hoge uitstoot en dat de daling zich voornamelijk – maar niet uitsluitend – 

voordoet bij gezins- en stadswagens. 

 

Daarop toont hij in twee opeenvolgende dia’s 44 en 45 een tabel met de vijftig 

meest populaire automodellen in 2019, en het verschil dat de overgang van NEDC 

naar WLTP voor hen betekent. Voor de meeste stads- en gezinswagens gaat het 

om een daling. De eersten met een stijging zijn Volkswagen Tiguan op de zevende 

plaats, een Nissan op de negende, en Peugeot 3008 op de vijftiende. De overgrote 

meerderheid daalt echter. De minister vat samen dat het nieuwe systeem werkt 

met correctere gegevens over de uitstoot en dat het (met de q-waarde van 1,07) 

de CO2-waarde iets zwaarder laat doorwegen. 

 

De aanpassingen aan de jaarlijkse verkeersbelasting zijn veel kleiner. Hij is er dan 

ook van overtuigd dat het aankoopgedrag vooral met de BIV kan gestuurd worden 

in de richting van minder uitstoot. In de nieuwe formule wordt CO2 anders aange-

past en wordt 122 vervangen door 149. Dat laatste getal is gekozen met het oog 

op de budgetneutraliteit.  

 

In de praktijk leidt dit tot ruim 60% dalers en ruim 35% stijgers. Ook hier is de 

gemiddelde daling lager dan de gemiddelde stijging, zij het op een heel andere 

schaal. Ook hierbij toont de minister twee dia’s met de vijftig meest populaire mo-

dellen. In de eerste 25 zijn er slechts enkele die met meer dan vijf euro verschil te 

maken krijgen, en nooit meer dan tien. 

 

De tool om de autobelastingen te berekenen komt de komende dagen online. 

1.4. De beleids- en begrotingstoelichting 2021 voor Financiën en Begroting 

1.4.1. Introductie van een uitgavennorm 

Het laatste onderdeel van zijn toelichting is de beleids- en begrotingstoelichting 

2021 voor Financiën en Begroting. Iedereen is het erover eens dat de huidige  
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situatie en omstandigheden zeer slecht zijn voor de begroting maar ook dat we 

vroeg of laat terug naar een evenwicht moeten.  

 

Daarom wil de regering in de komende periode instrumenten in de begroting in-

bouwen om haar meer tot een beleidssturend element te maken. Hij vermeldt 

daarbij het Nederlandse voorbeeld. Het eerste van die instrumenten is de uitga-

vennorm, waarover al een technische uiteenzetting is gegeven, en die nu verder 

moet uitgewerkt worden. 

1.4.2. Meer efficiëntie 

Verder wil de regering weg van de keizer-kostermentaliteit. Zij kiest voor minder 

regeltjes. Voor die heroverwegingen moet iedere minister zijn eigen beleidsdomein 

doorlichten, een enorm werk, dat echter op korte termijn moet uitgevoerd worden. 

Doel is meer efficiëntie. Daaronder valt ook deregulering. 

1.4.3. Invoering van een subsidiedatabank 

Een ander element is de invoering van een subsidiedatabank, waarvan begin vol-

gend jaar de eerste resultaten zichtbaar moeten zijn. Hij benadrukt wel dat het 

werk in fasen zal verlopen en dat de eerste niet foutloos zal zijn, en pleit dan ook 

voor voorzichtigheid. 

1.4.4. Uitgaventoetsingen of spending reviews 

Het laatste punt in dit verband zijn de spending reviews, die wel enigszins kruisen 

met de heroverwegingen, die eigenlijk zeer uitgebreide spending reviews zijn. In 

elk geval wordt het instrument nu al volledig uitgewerkt om er de komende jaren 

meer gebruik van te maken. 

2. Debat 

2.1. Tussenkomst van Philippe Muyters 

Philippe Muyters vergeleek de tabellen 6.1 en 6.3 op p. 70 en 72 van de algemene 

toelichting, die respectievelijk alle en de primaire ESR-geconsolideerde uitgaven 

betreffen. Als hij van die laatste de rente-uitgaven aftrekt, blijft een verschil van 

ruim 6 miljoen euro over. Hij vraagt daarover verduidelijking. 

 

Ook de bedragen die gegeven worden voor de onderbenutting komen niet overeen: 

1,227 miljard euro in tabel 6.1 en 986 miljoen euro in tabel 6.4 op p.73.  

 

Dat geldt eveneens voor de globale bedragen over het Departement Financiën en 

Begroting: 3,3 miljard euro in de tabel bij de algemene toelichting; 10,1 miljard 

euro op p. 6 van de BBT; en 10,066 miljard euro op p. 110 van het uitgavenont-

werp. Voor al deze verschillen vraagt het lid om een verklaring. 

 

Verder vraagt hij of de elasticiteit van de inflatie- en de groeicijfers, waarvan 

sprake op p. 67 van de algemene toelichting, nog altijd geldt als het gaat om ver-

schillen van 5 of 6 procent en niet langer om tienden van een procent zoals in het 

verleden bij normalere economische tijden. 

 

Waar komt de voorzichtige inschatting van de inkomsten van het verkooprecht 

vandaan waar de Vlaamse Regering rekent op een prijsdaling in de vastgoedsector 

van 2% terwijl recente krantenartikelen rekenen op een stijging?  

 

Het lid wil ook uitleg bij de belangrijke kapitaalwijzigingen bij PMV en Lantis. Waar-

voor dienen ze? 
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Hoe gaat de minister het Kenniscentrum voor PPS na zijn integratie in Financiën 

en Begroting meer slagkracht bezorgen? Wordt de expertise over sociale-impact-

obligaties, die wellicht toe is aan een update, aangezien de codex overheidsfinan-

ciën zich niet uitspreekt over de budgettaire omgang met de SIO, in het 

Kenniscentrum voor PPS opgenomen? 

 

Wordt ook in de jaarlijkse verkeersbelasting de beschreven wijziging enkel op 

nieuwe auto’s toegepast? 

2.2. Tussenkomst van Anke Van dermeersch 

Anke Van dermeersch begrijpt dat de minister Oosterweel nu toch wil opnemen in 

de begroting, wat zij waardeert, maar volgens haar zal de in de begrotingsaanpas-

sing opgenomen 500 miljoen euro extra aan vastleggingskredieten daarvoor niet 

volstaan.  

 

Het lid wijst ook op de grote financieringsbehoeften die ontstaan zijn door de  

coronacrisis en het probleem van de jaarafgrenzing waarover de minister het nog 

niet heeft gehad. 

 

Koppelt de minister een concreet actieplan aan zijn waarschuwing over het onrust-

wekkende, structurele tekort dat de vorderingensaldi in de meerjarenraming ver-

tonen? Hij verklaart immers zelf dat het de bedoeling is om terug naar een 

evenwicht te gaan met een uitgavennorm enzovoort. Volgens het lid is ook de 

instelling van een schuldnorm nodig. 

 

Verder vraagt het lid of de stijging in de tweede begrotingsaanpassing 2020 op  

p. 57 van de algemene toelichting van de middelen voor de justitiehuizen en voor 

elektronisch toezicht met 700.000 euro of 10%, wat zij op zich ondersteunt, naar 

het eerste dan wel het tweede gaan en waarom.  

 

In het licht van de volop woedende tweede golf vindt zij de coronaprovisie van 300 

miljoen euro bijzonder klein. Het omzetverlies van de ondernemingen in oktober 

en de eerste helft van november kost op zich al 200 miljoen euro. Is de minister 

wel echt voorbereid op het ergste, zoals hij zichzelf zegt voor te nemen? 

 

Heeft de minister, die de schuld afzet ten opzichte van de ESR-ontvangsten, een 

strategie voor de evolutie daarvan? Hoe bruikbaar is de schuldnorm? Heeft de mi-

nister een terugvalscenario bij stijgende rente? Elke geleende euro moet ooit te-

rugbetaald worden. Wordt nagedacht over de herfinanciering van de hoofdsom?  

2.3. Tussenkomst van Björn Rzoska 

Volgens Björn Rzoska spuit de minister zelf mist over het Vlaamse Veerkrachtplan. 

Er is zo weinig informatie over het plan bezorgd dat zijn fractie een tabel heeft 

moeten samenstellen over de verdeling van die 4,3 miljard euro aan de hand van 

mededelingen, uitspraken en aankondigingen van diens collega’s in het parlement 

en in de pers. Kan de minister een meer complete toelichting geven? 

 

De bedragen in de tabel op p. 20 en 21 van de meerjarenraming 2020 over de 

beschikbaarheidsvergoedingen voor Scholen van Morgen wijken af van de fiche 

daarover in het Basisrapport over grote projecten en programma's 2020 van de 

Vlaamse Regering (Parl. St. Vl. Parl., 2020-21, nr. 52/1) dat toch ook van 2020 is. 

Spreker vraagt hoe dat komt. 

2.4. Repliek van Matthias Diependaele 

Matthias Diependaele belooft te onderzoeken of het mogelijk is om een meer  

gedetailleerd en vollediger overzicht te geven van het relanceplan Vlaamse  
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Veerkracht, maar wijst er wel op dat het niet helemaal van hem alleen is. Hij moet 

dat met zijn collega’s in de regering doorpraten. 

 

Hij legt aan Anke Van dermeersch inzake de verwerking van Oosterweel in de be-

groting (toepassing art. 34 VCO) uit dat niet de vastleggingen worden meegeno-

men in het vorderingensaldo, maar wel de vereffeningskredieten. Die vereffenings-

kredieten zullen volgens een betalingskalender (uiteraard gelinkt aan de werken) 

in de begrotingen van de volgende jaren worden opgenomen. De bedragen zijn wel 

opgenomen in de schuldopbouw. De werken moeten eerst uitgevoerd zijn voor de 

facturen betaald worden. 

 

In economisch barre tijden acht de regering het niet opportuun om meteen richting 

begrotingsevenwicht te sturen, al blijft hij ervan overtuigd dat men dat ooit moet 

doen. Nu zou dat echter meer kwaad dan goed doen. Hij verklaart zich wel geïnte-

resseerd in haar suggesties waar het geld voor het tekort zou kunnen gevonden 

worden. 

 

Vlaanderen had een schuldnorm van 65% ten opzichte van de ESR-ontvangsten 

ingesteld. Is Anke Van dermeersch bereid tegen de horeca-uitbaters, de zorgver-

leners en het onderwijspersoneel te zeggen dat ze niets voor hen kan doen omdat 

de bovengrens van de schuldnorm is bereikt? De coronacrisis is de enige reden 

waarom de regering bereid is de norm te overschrijden, daarvoor was haar begro-

tingsbeleid gezond en haar schuld onder controle. 

 

Verder hoopt hij dat een volledige lockdown niet opnieuw nodig is en dat in 2021 

niet opnieuw zoveel zal moeten uitgegeven worden als bij de eerste lockdown. Het 

is de bedoeling dat de economie blijft draaien en de ondernemingen open blijven. 

De regering houdt dit echter in de gaten en kan zoals gezegd tot aan de plenaire 

begrotingsbespreking voor het kerstreces wijzigingen aanbrengen aan de provisie. 

En zelfs als de provisie uitgeput is, maar bepaalde maatregelen blijken noodzake-

lijk, zal de regering die nemen conform de VCO-reglementering, nadat ze daarvoor 

de toelating van het parlement heeft gekregen. 

 

Ook hij zou in normale economische tijden echter niet meer uitgeven dan er bin-

nenkomt, maar dit zijn andere tijden. Nu komt het aan op maatregelen om onze 

samenleving en economie sterk te houden. Dergelijke opportuniteitsvraag is een 

andere afweging dan de boekhoudkundige van een begroting. 

3. Toelichting door minister-president Jan Jambon bij de bevoegdheden 

Ondersteuning van de Vlaamse Regering, Rampenschade, Digitalise-

ring, Facilities en ICT  

3.1. ICT en Facilitair Management 

Jan Jambon begint zijn toelichting met het onderdeel digitalisering. 2020 is een 

jaar waarin de voortdurende coronacrisis een belangrijke impact heeft op alle  

facetten van de samenleving en dus ook op de werking van de Vlaamse overheid, 

waar het in deze bevoegdheid toch vooral om draait.  

 

De minister-president kijkt wel hoopvol naar de opportuniteiten die de crisis biedt, 

en die we met beide handen moeten grijpen, om onze samenleving versneld te 

digitaliseren en onze overheidsadministraties slagkrachtiger, vinniger en oplos-

singsgerichter te maken. De Vlaamse overheid moet daarin ook zelf het goede 

voorbeeld geven. 

 

De COVID-19-pandemie heeft er immers voor gezorgd dat Vlaanderen als econo-

mie en als samenleving een enorme sprong vooruit heeft gemaakt op het vlak van 

digitalisering, waardoor een deel van de negatieve impact van de coronacrisis kon 
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worden opgevangen. Daarbij is de overheid haar kerntaken succesvol blijven  

vervullen doordat zij al vroeger had ingezet op de digitalisering van haar interne 

werking en dienstverlening. Tegelijkertijd heeft de crisis ook aangetoond dat we 

nog ambitieuzer, nog meer digitaal dienen te denken en te handelen.  

 

Met het relanceplan Vlaamse Veerkracht grijpt hij samen met zijn collega-ministers 

dit momentum aan om versneld hervormingen door te voeren, processen te ver-

eenvoudigen en de werking van de Vlaamse overheid structureel verder te verbe-

teren. Digitalisering is daarbij een van de speerpunten, want digitalisering zal een 

belangrijke en prioritaire motor worden voor de economische wederopstanding van 

Vlaanderen.  

 

Het relanceplan Vlaamse Veerkracht zet in op de verdere digitalisering van de over-

heid. Het regeerakkoord van de Vlaamse Regering 2014-2019 bevatte reeds de 

doelstelling om op het vlak van de digitalisering van de Vlaamse overheid een grote 

digitale sprong voorwaarts te zetten. Daartoe werd het investeringsprogramma 

Vlaanderen Radicaal Digitaal opgezet, waarin op basis van strategische hefboom-

projecten wordt gestreefd naar een versnelling van de digitalisering van de dienst-

verlening en werking van de Vlaamse overheid, vanuit een geïntegreerde en 

bestuurslaagoverschrijdende aanpak. Dat VRD-programma kreeg in 2015, 2016 en 

2017 telkens een budget van 10 miljoen euro. Om de continuïteit van de succes-

volle systemen en oplossingen die in het kader van dit VRD-programma ontwikkeld 

werden, te verzekeren, voorziet hij in het begrotingsjaar 2021 in een budget van 

5 miljoen euro voor hun verdere exploitatie. Die budgetten zullen oplopen tot 15 

miljoen euro in 2024. 

 

Hij wenst verder te investeren om zo de Vlaamse overheid om te vormen tot een 

nog meer informatiegedreven overheid, in staat om een optimale digitale dienst-

verlening te verstrekken aan burgers, bedrijven en verenigingen. Zoals aangekon-

digd in het regeerakkoord lanceert hij in 2021 het investeringsprogramma 

Vlaanderen Radicaal Digitaal 2, dat onder de hoede van het stuurorgaan Vlaams 

Informatie- en ICT-beleid zal inzetten op gerichte en innovatieve digitaliserings-

projecten binnen de Vlaamse overheid.  

 

Om dat mogelijk te maken, maakt de Vlaamse Regering een incrementeel stijgend 

investeringsbudget vrij van 5 miljoen euro in 2021, 10 miljoen euro in 2022 en 15 

miljoen euro in 2023. Voor de start van het VRD2-programma in 2021 werden 

onlangs acht projecten geselecteerd die zullen bijdragen aan een state-of-the-art  

digitale dienstverlening aan burgers, bedrijven en verenigingen; het optimaal  

verzamelen, delen en combineren van data tot kennis en inzichten; het zoveel 

mogelijk automatiseren van standaardtaken en basisfunctionaliteiten; het verze-

keren van een betrouwbare basisinfrastructuur; het verzekeren van performante 

en veilige dienstverlening en datadeling; en het bevorderen van interbestuurlijke 

samenwerking en samenwerking met privépartners. 

 

De minister-president wenst 2021 te beginnen met de oprichting van een Digitaal 

Transformatie Bureau, waarmee Vlaamse en lokale overheden op hun vraag bij 

digitale transformatieprojecten zullen ondersteund worden. De bedoeling is om de 

motor te zijn die de algemene digitale maturiteit van de Vlaamse overheid verhoogt 

door het aanbieden van expertise inzake digitale transformatie, zowel technisch, 

organisatorisch, procesmatig als inzake change management. Ook zullen rond spe-

cifieke thema’s kennisnetwerken worden opgezet, zoals bijvoorbeeld voor het uit-

werken van het veelbelovende concept van door de burger beheerde datakluizen 

op basis van het Solid-ecosysteem. 

 

Het Digitaal Transformatie Bureau dient ook een coherente aanpak te garanderen 

over de verschillende digitaliseringsprojecten binnen de Vlaamse overheid. In 2021 
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omvat dat het operationeel portfoliobeheer van het VRD2-programma en de pro-

jecten uit het relanceplan Vlaamse Veerkracht gericht op de digitale overheid. Het 

zal ook het stuurorgaan Vlaams Informatie- en ICT-beleid ondersteunen bij het 

uitwerken van zijn strategisch plan, met onder andere het uitwerken van een ser-

vicestrategie en een datastrategie. Ten slotte wenst hij ook vanuit het Digitale 

Transformatie Bureau de samenwerking met de private markt te intensiveren, met 

name met die partijen die de lokale overheden ondersteunen bij hun processen en 

digitale transformatie. 

 

Samen met minister Bart Somers streeft hij naar een gemeente zonder gemeente-

huis. Zo voorziet hij in de oprichting van een vliegende ploeg, een toegewijd team 

dat de lokale overheden hands-on kan begeleiden bij de implementatie van de ge-

nerieke componenten aangeboden door Informatie Vlaanderen. De lokale overheden 

kunnen via een dergelijke vliegende ploeg gericht geholpen worden om tegen eind 

2022 allemaal gebruik te maken van de mogelijkheden die Mijn Burgerprofiel biedt 

om ‘één unieke digitale voordeur in de Dorpsstaat’ te realiseren. Momenteel maken 

trouwens reeds 48 steden en gemeenten gebruik van Mijn Burgerprofiel, maar er 

wordt dus sterk ingezet op de versnelde uitrol ervan, zoals voorzien in het relan-

ceplan Vlaamse Veerkracht.  

 

Mijn Burgerprofiel zal ook uitgebreid worden met bijkomende functionaliteiten.  

Informatie Vlaanderen zal onderzoeken of de ontwikkeling van generieke compo-

nenten die als open source aangeboden kunnen worden voordelen opleveren voor 

de lokale overheden en hun dienstverleners wanneer zij die vlot en efficiënt kunnen 

inbouwen in hun eigen systemen.  

 

In het bijzonder verkent hij de ontwikkeling van een nieuwe opensourcecomponent 

die het mogelijk maakt beslissingsprocessen maximaal te digitaliseren en te auto-

matiseren door gebruik te maken van eenvoudig te beheren beslissingsregels en de 

meest actuele data die aangeleverd worden via het MAGDA-gegevensdelings-

platform. De snelheid waarmee onlangs de onlinetoepassing voor het aanvragen 

van de coronacompensatiepremie werd ontwikkeld en uitgerold is een illustratie 

van de kracht van die aanpak. 

 

De Vlaamse Regering wenst in haar relanceplan Vlaamse Veerkracht dat Vlaande-

ren uitgebouwd wordt tot een slimme regio met smart cities en een voortrekker op 

het vlak van toepassingen in de nieuwe data-economie en artificiële intelligentie. 

De minister-president vraagt Informatie Vlaanderen dan ook te onderzoeken hoe 

slimme data kunnen gebruikt worden om een digital twin van Vlaanderen te bou-

wen die kan gebruikt worden om een antwoord te vinden op uitdagingen op het 

vlak van mobiliteit, milieu en veiligheid. 

 

In dat verband werkt Informatie Vlaanderen aan de realisatie van een smartcities- 

sensorplatform. Dat platform maakt het mogelijk om zowel snel veranderende data 

(bijvoorbeeld afkomstig van sensoren die luchtkwaliteit meten) als meer statische 

data (als adresgegevens) te combineren en op een interoperabele manier ter be-

schikking te stellen aan onder meer smartcityprojecten. Dat platform zal deel uit-

maken van een op te zetten ecosysteem en community en zal aangestuurd worden 

door een publiek-privaatgeoriënteerde beheersstructuur. Het spreekt voor zich dat 

de lokale overheden, vanuit hun actieve rol in smartcity-initiatieven, een promi-

nente positie zullen innemen in dat ecosysteem.  

 

Om de doelstellingen van de context broker te kunnen waarmaken, zal vanuit het 

ecosysteem en in samenwerking met de lokale overheden een gepast ondersteu-

ningsaanbod worden uitgewerkt, waarin onder meer voldoende aandacht besteed 

wordt aan ondersteuning bij het aanbesteden van opdrachten in het kader van 

smartcity-initiatieven. 
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Om de Vlaamse en lokale overheden te helpen in de digitale stroomversnelling 

waarin ze zijn terechtgekomen, wordt de dienstverlening rond ICT en digitalisering 

binnenkort gebundeld in één agentschap. De komende maanden worden de ge-

meenschappelijke digitale bouwstenen, de ICT- en dataproducten van Het Facilitair 

Bedrijf en Informatie Vlaanderen daartoe samengebracht tot één sterk geheel in 

een nieuwe organisatie. Die bundeling van krachten is bedoeld om dit agentschap 

te laten optreden als een sterke partner voor Vlaamse en lokale overheidsorgani-

saties door het aanbieden van een aantal gedeelde diensten, en als één aanspreek-

punt te fungeren voor alle vragen met betrekking tot ICT en digitalisering. Dat zal 

toelaten in nauw overleg het beleid inzake digitalisering verder uit te stippelen en 

de snelheid en wendbaarheid van de overheidsdienstverlening te verhogen. 

 

Hij vraagt dat agentschap om in 2021 versneld werk te maken van de hybride 

werkplek van de toekomst. Dergelijke hybride werkplek, die bestaat uit een fysieke 

en een digitale werkplek die naadloos samenwerken, voorzien van extra cyber-

security, heeft in deze tijden van de corona-pandemie nog verder aan belang ge-

wonnen en is van groot belang voor de continuïteit van de overheidsdienstverlening 

ten aanzien van onze burgers en bedrijven. Hij komt daar later nog op terug in het 

kader van vastgoed. 

 

De minister-president vraagt het agentschap ook om de ICT-dienstverlening te 

moderniseren door een flexibel en vraaggestuurd ICT-dienstverleningsaanbod. 

Daartoe worden volgend jaar nieuwe, gemeenschappelijke ICT-raamovereenkom-

sten afgesloten ter vervanging van de in 2022 aflopende ICT-raamovereenkomsten, 

zodat blijvend kan tegemoetgekomen worden aan de ICT-noden van de verschil-

lende entiteiten van de Vlaamse overheid en lokale overheden. De decentrale da-

tacenters worden verder geconsolideerd.  

 

Stapsgewijs wordt een digitaal platform van modulaire, herbruikbare en aanpas-

bare software en services gerealiseerd, rekening houdend met de behoeften van 

de entiteiten. Dat zal leiden tot efficiëntie, schaalvoordelen en betere samenwer-

king binnen de Vlaamse overheid. Ten slotte zal het agentschap een nieuwe orga-

nisatiestructuur invoeren om op vlak van de ICT-dienstverlening de klanten- en 

gebruikerstevredenheid te verhogen en de regierol op een aantal cruciale ICT-

domeinen, met name architectuur en informatieveiligheid, te kunnen realiseren. 

 

In afwachting van de oprichting van dat nieuwe agentschap rekent hij verder op 

Informatie Vlaanderen om de Vlaamse en lokale overheden te ondersteunen bij het 

digitaliseren van hun dienstverlening, vanuit haar jarenlange kennis en expertise 

in geïntegreerde digitalisering. In het bijzonder zal Informatie Vlaanderen zijn suc-

cesvolle digitale oplossingen (platforms voor gegevensdeling, webplatform, Mijn 

Burgerprofiel en zo meer) verder uitbouwen, door hun functionaliteiten uit te brei-

den en hun bedrijfszekerheid te verzekeren. Hij heeft daartoe in de begroting 2021 

extra middelen vrijgemaakt voor de exploitatie van het MAGDA gegevensdelings-

platform en de opendatapublicatiediensten. Meer bepaald vraagt hij Informatie 

Vlaanderen ook om het aansluitingsproces op haar digitale oplossingen te vereen-

voudigen en te versnellen, zodat steeds meer afnemers er vlot van kunnen gebruik-

maken.  

 

Ten slotte wenst hij nieuwe technologieën zoals automatisch advies in te zetten 

om te komen tot een maximale automatische toekenning van rechten, met een 

minimale tussenkomst van de burger of ondernemer. 

 

Het relanceplan Vlaamse Veerkracht zet ook sterk in op de verdere digitalisering 

van de economie. Daartoe zal Informatie Vlaanderen beginnen met de uitbouw van 

een nieuw platform voor gegevensdeling (het Vastgoed Informatie Platform) dat 

ondersteuning zal bieden bij het verstrekken van vastgoedinlichtingen naar aanlei-

ding van de verkoop van onroerend goed. Dat zal gebeuren door het aanbieden 
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van één digitaal kanaal voor het aanvragen en afleveren van deze vastgoedinfor-

matie en het maximaal inzetten op het automatisch verzamelen van informatie uit 

centrale en decentrale bronnen. In samenspraak met de partners uit de vastgoed-

sector wordt daarmee een doorgedreven digitalisering gerealiseerd, een aanzienlijke 

administratieve vereenvoudiging en lastenverlaging, en belangrijke efficiëntiewin-

sten, met als resultaat een belangrijke verkorting van de doorlooptijd van dossiers. 

 

Hij vraagt Informatie Vlaanderen ook om bij te dragen aan de oprichting van een 

Vlaams datanutsbedrijf, zoals aangekondigd in het relanceplan Vlaamse Veer-

kracht. Een dergelijk datanutsbedrijf moet Vlaanderen stimuleren om versneld uit 

te groeien tot een toonaangevende data-economie en -maatschappij en moet te-

gelijkertijd het vertrouwen van het publiek in datagebruik waarborgen. Data vor-

men immers de grondstof van de nieuwe maatschappij en economie, maar die 

grondstof moet bewerkt worden, aan kwaliteitsstandaarden beantwoorden om 

waarde te hebben, en vlot kunnen stromen, zoals andere nutsvoorzieningen. Van-

daar dat hij voorziet in de oprichting van een Vlaams datanutsbedrijf dat als een 

neutrale derde partij datadeling binnen verticale sectoren kan opzetten zonder dat 

bedrijven, organisaties en overheden in dat nieuwe Vlaamse data-ecosysteem de 

controle over de toegang tot en het gebruik van hun data verliezen. 

 

Inzetten op digitalisering is noodzakelijk, maar ook de werking van de Vlaamse 

overheid is voor de minister-president belangrijk. Hij wil de personeelsleden van 

de Vlaamse overheid een duurzame, aantrekkelijke en toekomstgerichte werkplek 

aanbieden, waar personeelsleden zich gemotiveerd voelen. Om dat te realiseren 

brengt hij de sterktes en zwaktes van alle grote kantoorgebouwen in kaart, werkt 

hij een meerjarenplan uit voor het optimaliseren van de werkplekbeleving, en  

realiseert hij quick wins.  

 

De coronacrisis zal zeker voor de huisvesting van de administraties aanpassingen 

vergen. Telewerken is nog meer dan vroeger ingeburgerd. Hij zal dan ook inzetten 

op het uitwerken en geleidelijk aan realiseren van een nieuw kantoorconcept ge-

baseerd op meer hybride werkvormen. Het kantoorgebouw moet nog meer sociale 

cohesie stimuleren, samenwerking en ontmoeting faciliteren door onder andere in 

activiteitsgebonden samenwerkzones en goed uitgeruste afgesloten lokalen met 

eenvoudig functionerende technologie te voorzien.  

 

Hybride werken impliceert op een andere wijze omgaan met de kantoorgebouwen. 

Met het strategisch vastgoedplan dat hij heeft opgesteld kunnen strategische keu-

zes worden gemaakt over centralisatie, inhuren, al dan niet grondige renovaties, 

verkoop en aankoop. Hij vertaalt die vastgoedstrategie onder andere in concrete 

projecten zoals het samenbrengen van administraties in duurzame kantoorgebou-

wen in de Brusselse Noordwijk (Kantoor2023-project), het inrichten van Vlaamse 

administratieve centra in de centrumsteden en het samenbrengen van meerdere 

kabinetten op het Martelaarsplein.  

 

Die vastgoedstrategie is zeer belangrijk voor de inkanteling van de kantoorgebou-

wen bij Het Facilitair Bedrijf. Met die inkanteling wil hij tot een kostenefficiënte en 

duurzame Vlaamse overheid komen en zo het functioneren van de Vlaamse over-

heid als een holding versterken. Met de inkanteling worden de gebouwen ook een 

voorbeeld op het vlak van milieu- en energie-efficiëntie en biedt de minister-pre-

sident zo mee een antwoord op doelstellingen van het Vlaams Energie- en Klimaat-

plan (VEKP). De gebouwen, taken en personeel worden ingekanteld volgens  

het door de Vlaamse Regering goedgekeurde masterplan. In 2021 zullen alvast  

vier administraties inkantelen, goed voor ongeveer 80 gebouwen. 

 

In het kader van het Europese project Sustainable Real Estate 2050 (SURE 2050) 

zal hij de administraties van de Vlaamse overheid die bij SURE 2050 zijn ingeschre-
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ven ondersteunen bij de opmaak van hun strategische vastgoedplan. Klimaatneu-

traliteit voor het publieke patrimonium tegen ten laatste 2050 is het uitgangspunt. 

SURE 2050 brengt een breed partnerschap van publieke en private spelers op de 

been om de aanwezige kennis en krachten te bundelen en innovatie te stimuleren. 

 

Circulaire (bouw)economie is één puzzelstuk voor een meer veerkrachtige econo-

mie. Hij past dan ook beproefde circulaire systemen en principes consequent toe 

in alle bouwprojecten waarvoor hij als bouwheer optreedt. Hij daagt via (proef)pro-

jecten de Vlaamse bouwsector uit tot systeemverandering en innovatie. Hij past 

ook de interne organisatie, processen en logistiek aan om betere circulaire part-

nerschappen te realiseren en ontluikende circulaire businessmodellen te stimuleren 

zodat het Vlaamse economische weefsel versterkt kan worden.  

 

Hij gebruikt de duurzaamheidsmeter GRO om zijn ambitie op het vlak van duur-

zaamheid en circulair bouwen te realiseren. In ondersteuning van de bouwsector 

neemt hij het initiatief om een samenwerking met de andere gewesten aan te gaan 

om GRO in de drie gewesten uit te rollen tot dé duurzaamheidsmeter.  

 

In het afvalbeleid van de kantoorgebouwen richt hij zich verder op een streven 

naar minder restafval door het vermijden van afval, door een betere selectieve 

inzameling en door afvalstromen meer circulair te maken. In samenwerking met 

de leveranciers zoekt hij naar innovatieve oplossingen om deze hoogwaardig te 

recycleren en start hij pilootprojecten op, want in recyclage is Vlaanderen wereld-

top. Zo verschuift het afvalbeleid stapsgewijs naar een grondstoffenbeleid.  

 

Hij zet ook in op digitalisering als hefboom voor innovatie en optimalisering binnen 

vastgoed. Om bouw- en beheerprocessen efficiënter te laten verlopen en de infor-

matie-uitwisseling tussen betrokken partijen te versterken stelt hij de uitrol van 

BIM (Building Information Management) binnen de Vlaamse overheid voorop.  

 

Integrale toegankelijkheid van de kantoorgebouwen blijft een absoluut speerpunt 

van zijn beleid. Elk kantoorgebouw wordt verder stapsgewijs gescreend op inte-

grale toegankelijkheid aan de hand van het kwaliteitslabel toegankelijk kantoorge-

bouw, in samenwerking met INTER. Verbetermaatregelen worden uitgevoerd en 

de gebruikers worden geïnformeerd over de graad van toegankelijkheid van het 

gebouw.  

 

Het Vlaams Energie- en Klimaatplan stelt ook een daling van 40% CO2-uitstoot 

voorop door een verminderd brandstofverbruik van dienstvoertuigen. Het actieplan 

Mobiliteit dat hij opstelde, ondersteunt entiteiten met logistieke en financiële sti-

muli. Het actieplan heeft zijn waarde al bewezen. Grote vloten binnen de Vlaamse 

Overheid lieten hun mobiliteit screenen en kregen praktische adviezen om hun 

vloot te vergroenen in de toekomst. Door het aanbieden en subsidiëren van de 

cursus ecodriving konden veelrijders hun verbruik verder reduceren. Het huidige 

actieplan loopt eind dit jaar af. Er zal een nieuw, meer ambitieus actieplan Mobiliteit 

gelanceerd worden in 2021. Daarin wordt verder gewerkt op eerder genomen keu-

zes, maar wordt de lat nog hoger gelegd.  

 

Om ervoor te zorgen dat de verwervingsstrategie van de entiteiten op het vlak van 

mobiliteit de milieudoelstellingen helpt ondersteunen, is hij volop een nieuwe om-

zendbrief aan het voorbereiden. Daarin wordt ernaar gestreefd om de CO2-reductie 

te realiseren op een technologieneutrale manier.  

 

Door verder in te zetten op een gecentraliseerd vlootbeheer ondersteunt en ont-

zorgt hij entiteiten van de Vlaamse overheid. Er werden al verschillende aanslui-

tingstrajecten opgestart en gefinaliseerd in 2020.  
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Hij heeft tot op vandaag 520 parkeerplaatsen van de Vlaamse overheid uitgerust 

met laadinfrastructuur en voorziet in de verdere uitrol van infrastructuur voor het 

elektrisch laden van voertuigen in de diverse overheidsgebouwen met toepassing 

van slim laden (smart charging) en thuisladen. De oplaadinfrastructuur wordt ook 

geïntegreerd in het energiemanagementsysteem op gebouwniveau. Een eerste 

proefproject wordt opgestart in het VAC Gent.  

 

Hij bouwt ook het gemeenschappelijk dienstencentrum vastgoed, facilities en over-

heidsopdrachten verder uit en optimaliseert de logistieke en financiële processen, 

zodat entiteiten zich nog meer kunnen focussen op hun kerntaken. Hij geeft daar-

mee invulling aan de Vlaamse overheid om als een holding te fungeren en creëert 

ook een meerwaarde voor zowel de individuele entiteiten als voor de Vlaamse over-

heid als organisatie. Hij zet in op het aantrekken van bijkomende entiteiten of zorgt 

voor een bijkomende dienstverlening aan de reeds aangesloten entiteiten. 

 

In uitvoering van het Vlaamse regeerakkoord is Het Facilitair Bedrijf aangesteld als 

de enige aankoopcentrale voor gangbare en gebruikelijke ondersteunende goe-

deren en diensten. Door het samenbrengen van de aankoopkracht kan de Vlaamse 

overheid spaarzamer omgaan met middelen en tegelijk het economische en sociale 

beleid van de Vlaamse Regering krachtiger uitvoeren. Entiteiten zullen daardoor 

kunnen besparen op hun personeels- en werkingsmiddelen en kunnen gebruikma-

ken van meer contracten en betere contractvoorwaarden. Ook voor bedrijven is 

dat efficiënter want zo hoeven ze niet telkens mee te dingen naar contracten met 

eenzelfde potentieel klantenbereik. Met een eengemaakte aankoopcentrale zal het 

beleid van de Vlaamse overheid rond duurzaamheid beter kunnen worden gestuurd 

en met meer succes worden gerealiseerd. Met de enige aankoopcentrale wil hij ook 

kmo’s en startups ondersteunen. Zo dient een relevant gedeelte van de geplaatste 

overheidsopdrachten zich te richten tot kmo’s. Ook werden er instrumenten  

ontwikkeld om tot snellere en administratief eenvoudigere procedures te komen. 

Recent keurde de Vlaamse Regering de nota ‘Het Facilitair Bedrijf als enige aan-

koopcentrale’ goed. In die nota wordt zijn visie toegelicht. De komende periode 

zullen samenwerkingstrajecten worden opgestart met entiteiten die zelf met op-

drachten naar de markt gaan. 

 

Hij zet ook verdere stappen in het digitaal afhandelen van overheidsopdrachten 

opdat de Vlaamse overheid blijvend een koppositie inneemt. Daarmee realiseert hij 

efficiëntiewinsten en snellere uitvoering van betalingen, wat onze bedrijven – vooral 

in deze moeilijke tijden – ten goede komt.  

 

Omwille van de toegenomen nood aan digitalisering en hooggekwalificeerd ICT-

personeel binnen de Vlaamse overheid zorgt hij voor de uitbreiding en optimalisatie 

van de ondersteuning van de Vlaamse vereniging voor ICT-personeel (Vlaanderen 

connect.). Momenteel werken ongeveer 170 medewerkers vanuit Vlaanderen con-

nect. voor verschillende entiteiten van de Vlaamse overheid. Vlaanderen connect. 

zal in 2021 nog meer inzetten op kennisdeling en het invullen van de noden over 

strategische ICT. 

 

Met Digitaal Archief Vlaanderen ondersteunt hij overheden in Vlaanderen om hun 

digitale informatie vlot op een veilige en professionele manier te beheren en te 

ontsluiten. Er wordt naar gestreefd om zoveel mogelijk overheden in Vlaanderen 

aan te laten sluiten. Om aansluiting te vereenvoudigen zal een ondersteuningsaan-

bod worden uitgewerkt dat bestaat uit de combinatie van best practices, raamcon-

tracten en zelf ontwikkelde tools.  

 

Hij ondersteunt en begeleidt entiteiten ook maximaal richting de centrale dienst-

verlening van het analoog archief. In het kader van de overname van het vastgoed 

zal hij nagaan welke archiefruimten kunnen worden overgenomen en mee onder-

gebracht worden binnen de dienstverlening van Het Depot te Vilvoorde. Met het 
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oog op een professioneel beheer van de overheidsdocumenten zorgt hij via een 

depotbeheerstool voor een koppeling tussen het digitale en het analoge archief. 

Daarmee zal ook het documentenbeheer verder gestroomlijnd worden en zal de 

maturiteit binnen de Vlaamse overheid verhogen. 

3.2. Ondersteuning van de Vlaamse Regering en Rampenschade  

Vervolgens licht de minister-president het beleidsveld Ondersteuning van de 

Vlaamse Regering toe, beginnend met de strategische doelstelling SD1 ‘Een be-

stuurskrachtige Vlaamse overheid’. Bij OD 1.1 ‘Innovatieve regelgeving en minder 

regeldruk’ legt hij uit dat hij uitvoering van het regeerakkoord en het relanceplan 

een actieplan 'Administratieve vereenvoudiging, vermindering van de regeldruk en 

verbetering van de wetgevingskwaliteit' voorlegt aan de Vlaamse Regering. De 

kern van de Vlaamse Regering zal dat project van nabij opvolgen. 

 

Volgende operationele doelstelling is ‘OD 1.2 Een transparante Vlaamse Regering’. 

Wat de digitalisering van de besluitvorming betreft, werkt hij ook in 2021 aan de 

digitalisering van het besluitvormings- en regelgevingsproces door te investeren in 

de verdere uitbouw van het platform Kaleidos. Kaleidos draagt bij tot de efficiëntie, 

toegankelijkheid en kwaliteit van de besluitvorming en ondersteunt de communi-

catie aan burgers en ondernemingen. De informatie is bovendien zo gemodelleerd 

dat ze hergebruikt kan worden in andere digitale toepassingen. 

 

Tweede element is de betere ontsluiting van beleidsinformatie. Via Kaleidos kan 

beleidsinformatie ontsloten worden op verschillende communicatieplatformen, op 

de eerste plaats op vlaanderen.be. Zo worden vanuit Kaleidos bij de meeste  

beslissingen nu al regeringsdocumenten openbaar gemaakt voor de burgers en 

ondernemingen. Via de nieuwe persberichtentoepassing, die in 2021 zal worden 

gelanceerd, kunnen beleidsinitiatieven ook snel aan de media worden gecommu-

niceerd en op vlaanderen.be worden gepubliceerd. Aan persberichten zullen vanuit 

Kaleidos regeringsdocumenten gekoppeld kunnen worden. 

 

Het project Innovatieve Beleidspraktijken focust op innovatieve manieren om  

beleid voor te bereiden en uit te voeren en steunt op vier pijlers. De eerste is 

verkennen: het zoeken naar expertise, initiatieven en goede voorbeelden binnen 

en buiten de Vlaamse overheid. Tweede is experimenteren: experimenten onder-

steunen en eventueel eraan participeren. Derde is opschalen: goede praktijken 

verder uitwerken en eventueel omzetten in instrumenten om innovatieve beleids-

praktijken binnen de Vlaamse overheid te laten gebruiken. Ten slotte is er tonen: 

de Vlaamse overheid nationaal en internationaal op de kaart zetten door strategi-

sche communicatie over innovatieve projecten en goede praktijken.  

 

Wat Heerlijk Helder betreft, wil hij in samenwerking met Nederland instrumenten 

ontwikkelen en promoten om teksten van de Vlaamse overheid te toetsen op lees-

baarheid en toegankelijkheid. In 2021 organiseert hij opnieuw een Heerlijk Helder-

dag om de acties voor helder taalgebruik te ondersteunen en bekend te maken.  

 

Om de overheid toegang te geven tot belangrijke informatie- en nieuwskanalen, 

investeert hij in overheidsbrede licenties en contracten. De centrale bibliotheek 

ondersteunt het evidence-informed beleid en het beleidsrelevante wetenschappe-

lijk onderzoek onder andere via toegang tot juridische en wetenschappelijke data-

banken. 

 

Het overheidsbrede contract met Belga News Agency maakt met zijn nieuwe plat-

form belga.press een mediamonitoring mogelijk die steeds meer in real time kan 

verlopen. 
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Derde operationele doelstelling is ‘OD 1.3 Verder investeren in interfederale rela-

ties’. Zowel in de federale context als bilateraal met de gemeenschappen en ge-

westen investeert hij in overleg over het Vlaamse beleid met de andere entiteiten, 

steeds vanuit het respect voor de bevoegdheidsverdeling die in beginsel exclusief 

is. Op het federale niveau blijft hij actief deelnemen aan de reguliere overlegstruc-

turen. De samenwerkingsakkoorden op regeringsniveau worden verder opgevolgd 

en gecoördineerd. Ook het bilaterale overleg tussen regeringsleiders van de deel-

staten wordt verder uitgebouwd. 

 

Tot slot bij de eerste strategische doelstelling gaat hij in op de vierde operationele 

doestelling ‘OD 1.4 Vlaanderen als sterk merk’. De Vlaamse Regering neemt het 

initiatief om een wervend en ambitieus maatschappelijk project te ontwikkelen dat 

de bevolking hoop geeft in de toekomst, betrekt bij de oplossingen en trots maakt 

op de baanbrekende innovaties die Vlaanderen in de wereld realiseert. Het is de 

bedoeling om het project vanaf het najaar 2020 te lanceren met een transversale 

communicatiecampagne, die gedurende de rest van de bestuursperiode vanuit de 

verschillende ministeriële departementen zal worden gevoed en uitgedragen. 

 

De eerste operationele doelstelling binnen de tweede strategische ‘SD2 Een evi-

dence-informed beleid op basis van de ontwikkeling en ontsluiting van coherente 

statistieken en beleidsdomeinoverschrijdend beleidsonderzoek’, is ‘OD 2.1 Be-

trouwbare en publiek toegankelijke data en coherente openbare statistieken’. 

 

Voortbouwend op het werk van de Vlaamse Statistische Autoriteit (VSA) en het 

Netwerk Statistiek Vlaanderen, blijft hij kwaliteitsvolle, beleidsrelevante en onaf-

hankelijke openbare statistieken ter beschikking stellen. De voorbije jaren hebben 

de VSA en Statistiek Vlaanderen goede vooruitgang geboekt in het invoeren van 

de Europese wetgeving, zodanig dat we voldoen aan de Europese praktijkcode. Dat 

heeft als voordeel dat onze statistieken op zowel Vlaams als Europees niveau kun-

nen worden ingezet en vergeleken.  

 

Het komende jaar zal de VSA in samenwerking met het netwerk Statistiek Vlaan-

deren inzetten op de internationale profilering van het Vlaams openbaar statistiek-

systeem door een nog betere coördinatie van internationale rapportering over 

regionale data aan bijvoorbeeld de OESO en Eurostat; en de verdere uitbouw van 

een Engelstalige versie van de website Statistiek Vlaanderen en van de brochure 

'Vlaanderen in cijfers'. 

 

Als volgende doel van de VSA noemt hij snelle en kwalitatief hoogstaande data 

voor een betere beleidsondersteuning door het starten van een online panelbevra-

ging in uitvoering van het Vlaams relanceplan. Zo zal worden ingezet op toeval-

steekproeven op basis van het Rijksregister. Die aanpak zal Vlaanderen een state-

of-the-artdatabron geven die op hetzelfde niveau staat als gelijkaardige panelsur-

veys in Duitsland, Nederland en het Verenigd Koninkrijk. Daarmee zal men het 

beleid kunnen baseren op relevante en snel beschikbare data, die van belang zijn 

om te kunnen reageren op snelle veranderingen in de economie en de maatschap-

pij, of op crisisgebeurtenissen zoals de coronapandemie. 

 

Tot slot zet de VSA in op een betere datagedreven beleidsondersteuning voor de 

Vlaamse overheid, samen met het Agentschap Informatie Vlaanderen. Hierbij zal 

rekening gehouden worden met de aanbevelingen van het recente SERV-rapport.  

 

Voorts wil de minister-president het Vlaamse openbare statistieksysteem ook rich-

ten op de ambities innovatie, vernieuwing en transparantie. Zo werkt de VSA ver-

der aan een nieuw statistisch datawarehouse op basis van een hybride ICT-

platform. Het datawarehouse zal onze openbare statistieken en de onderliggende 

data sneller en beter toegankelijk maken voor externe gebruikers. Midden 2021 

wordt ook een nieuwe website voor het netwerk Statistiek Vlaanderen gelanceerd.  
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Tot slot in dit verband zal VSA in samenwerking met andere entiteiten van de 

Vlaamse overheid en externe partners uit binnen- en buitenland innovatieve data-

bronnen ontwikkelen die gebaseerd zijn op datasciencetechnieken en big data.  

 

Daarop gaat hij in op de tweede operationele doelstelling, ‘OD 2.2 Versterkt be-

leidsgericht onderzoek’. Het is duidelijk dat beleidsgericht onderzoek en statistie-

ken belangrijk zijn. Daarom zet hij verder in op de uitbouw van een studiedienst 

binnen het departement, deels binnen een netwerkmodel via bundeling van be-

staande kenniscapaciteiten in de globale Vlaamse overheid en met aandacht voor 

samenwerking met de Vlaamse Statistische Autoriteit.  

 

Volgende strategische doelstelling is ‘SD3 Een coherent en toekomstbestendig be-

leid voor complexe uitdagingen met een hoge maatschappelijke impact’, met als 

eerste operationele doelstelling ‘OD 3.1 Een langetermijnstrategie als kompas’. De 

coronacrisis biedt kansen voor een meer duurzame economie. De overheid grijpt 

dat moment aan voor een vierde Vlaamse strategie voor duurzame ontwikkeling 

en de Vlaamse vertaling van de Duurzame Ontwikkelingsdoelstellingen Vizier 2030. 

 

Wat de tweede operationele doelstelling, ‘OD 3.2 Een adequate transversale be-

leidscoördinatie voor complexe maatschappelijke problemen’, betreft, blijft de 

Vlaamse Regering samenwerken met het middenveld waar nodig en opportuun. 

Samen met de sociale partners werkt de regering aan de uitvoering van het 

Vlaamse relanceplan Vlaamse Veerkracht en herbevestigt zij haar samenwerking 

met de Verenigde Verenigingen.  

 

Volgend jaar zal de Vlaamse bouwmeester zijn meerjarenprogramma voorstellen. 

Zijn adviezen zullen worden ingezet om de architectuurkwaliteit van publieke pro-

jecten te optimaliseren. Tevens zal de minister-president de voltallige regering 

erop attent maken dat ze maximaal gebruik kan maken van zijn diensten. 

 

De laatste operationele doelstelling hierbij heet ‘OD 3.3 Vrijwaring van strategische 

belangen’. De minister-president pleit voor open strategische autonomie: afhan-

kelijkheid verminderen en tegelijk de competitiviteit verhogen. Het samenwer-

kingsmechanisme in het kader van de EU-screeningsverordening startte op 11 

oktober 2020. Zijn diensten zijn daarbij betrokken. Hij blijft ook ijveren voor een 

volwaardige deelname, inspraak en rol voor Vlaanderen binnen een toekomstig 

interfederaal screeningsmechanisme voor directe buitenlandse investeringen, en 

waakt over de Vlaamse bevoegdheden en belangen. 

 

Daarop licht hij de begroting van het beleidsveld Rampenschade toe, met als enige 

strategische doelstelling ‘SD1 Een coherente en toekomstgerichte fondsstructuur 

die op basis van responsabilisering efficiënt getroffenen vergoedt’. De kredieten 

die aan dat structuurelement zijn toegekend, worden vooral ingezet voor de ex-

pertisekosten van experts bij schadedossiers en voor de digitalisering van het Ram-

penfonds. De kredieten voor het uitbetalen van tegemoetkomingen voor 

rampenschade worden opgenomen bij het Vlaams Fonds voor de Lastendelging. 

Hij verwijst daarbij naar de toelichting bij de begroting van het Vlaams Fonds voor 

de Lastendelging in de BBT Financiën en Begroting.  

 

In de toekomst wil hij het proces van de indiening en de verwerking van rampen-

schadedossiers zo efficiënt mogelijk laten verlopen. De regering zet daarbij sterk 

in op verdere digitalisering. De focus ligt op het vereenvoudigen, optimaliseren en 

gebruiksvriendelijk maken van de procedures, met bijzondere aandacht voor het 

inkorten van de doorloop- en afhandelingstermijnen van de aanvraagdossiers. Het 

dossierbehandelingssysteem wordt verder vereenvoudigd en het e-loket waar bur-

gers voor het indienen van hun aanvraag terechtkunnen, wordt verder uitgebouwd.  

Het systeem wordt gekoppeld aan authentieke bronnen via het MAGDA-platform 

en Orafin om te voorkomen dat gegevens worden gevraagd waarover de overheid 
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al beschikt, in overeenstemming met het only-onceprincipe. Het verbinden van het 

e-loket met andere externe gegevensbronnen is volop in ontwikkeling. Hij noemt 

het burgerprofiel, het ondernemersloket en de gegevens van het Departement 

Landbouw en Visserij. 

3.3. Hogere Entiteiten 

Het laatste deel van zijn toelichting betreft de beleids- en begrotingstoelichting 

Hogere Entiteiten. De BBT Hogere Entiteiten omvat het programma Vlaams Parle-

ment en daarnaast de programma’s met de provisies en de apparaatskredieten van 

de kabinetten van de leden van de Vlaamse Regering. 

 

Het beleidsveld en het inhoudelijk structuurelement Vlaams Parlement vallen  

samen en bevatten de dotatie aan het Vlaams Parlement. Die dotatie stijgt met 

2.245.000 euro, zowel in VAK als VEK naar 98.808.000 euro. Die stijging komt 

voort uit de indexverhoging van 3.010.000 euro en de beslissing van het Vlaams 

Parlement om een recurrente 6%-besparing toe te passen op de toelagen aan de 

fracties en de dotaties aan de politieke partijen. Daardoor dalen de kredieten met 

765.000 euro. 

 

In vergelijking met de eerste begrotingsaanpassing 2020 dalen de algemene wer-

kingskosten van de Vlaamse Regering met 521.000 euro in VAK en VEK naar 

2.641.000 euro, eveneens in VAK en VEK. In hoofdzaak valt dat te verklaren door 

het wegvallen van de eenmalige bijstelling van 362.000 euro voor ontslagtoelagen 

aan kabinetspersoneel. Die uitgaven waren er wel in de loop van 2020 vanwege de 

latere regeringsvorming. Behoudens een indexaanpassing van het loonartikel blij-

ven de apparaatskredieten van de verschillende kabinetten bij de begrotingsop-

maak 2021 telkens ongewijzigd. 

4. Debat 

4.1. Tussenkomst van Andries Gryffroy 

Andries Gryffroy treedt bij dat de coronacrisis heeft gezorgd voor grote digitale 

sprongen op diverse gebieden die we tot vorig jaar niet voor mogelijk achtten. De 

Vlaamse overheid moet daarop voorbereid zijn.  

 

In de nota over de strategische planning staan al heel wat concrete doelstellingen 

zoals de hervorming van het stuurorgaan zelf, de modernisering van de Vlaamse 

overheid in het relanceplan en het samenbrengen van ICT en digitalisering in één 

agentschap met het oog op de versterking en stroomlijning van de regie in het 

beleid terzake en de efficiëntie van de ingezette middelen te verhogen.  

 

Het lid is dan ook verheugd dat deze nota strategisch plan in de BBT staat. Hij wil 

wel nog weten op welke data het datanutsbedrijf mikt. Kan het de gegevens van 

de verschillende bestaande doch verkokerde platforms horizontaal verbinden?  

 

Is het de bedoeling dat de ICT-versterking van de overheid niet alleen bijdraagt 

tot de relance maar ook tot het begrotingsbeleid in het licht van het streven van 

minister Diependaele naar een prestatie-geïnformeerde begroting met uitgaven-

toetsingen, wat immers data vereist? Worden de IT-plannen van Financiën en  

Begroting en van de minister-president afgestemd om nieuwe verkokering te ver-

mijden? 

 

Bij de vernieuwing van Geopunt, waarvan hij het belang erkent voor de ruimtelijke 

basisinformatie, vraagt hij of gemikt wordt op het niveau van Europa, dat daarin 

al ver staat. Hoe zorgt men ervoor dat dit platform in verbinding staat met andere 

en geen zoveelste koker wordt? 



15 (2020-2021) – Nr. 6 29 

  Vlaams Parlement 

4.2. Tussenkomst van Wim Verheyden 

Ook Wim Verheyden stelt een stevige inzet op ICT en digitalisering in het kader 

van het relanceplan vast en noemt die terecht. Het is goed dat de versnelde her-

vormingen op dat vlak een speerpunt van de relance vormen maar is het niet con-

tradictorisch om het Agentschap Informatie Vlaanderen in te schakelen bij de uitrol 

en facilitering en tegelijk te besparen op zijn werking? Op p. 63 van de beleids- en 

begrotingstoelichting ICT en Facilitair Management vindt men een generieke be-

sparing van 35.000 euro op de werkingsmiddelen. Ook het Agentschap Facilitair 

Bedrijf krijgt een belangrijke rol toebedeeld in de relance maar ook daar wordt 

bespaard op werking en lonen. Hoe rijmt de minister-president dat?  

4.3. Tussenkomst van Ludwig Vandenhove 

Ludwig Vandenhove betreurt dat in het onderdeel over de ondersteuning van de 

Vlaamse Regering de investering in interfederale relaties het kortste hoofdstuk 

vormt, dat slechts algemeenheden bevat, terwijl Vlaanderen volgens het lid net 

het voortouw zou moeten nemen in het samenwerkingsfederalisme.  

 

Heeft de minister-president ondertussen gesprekken gevoerd met de vertegen-

woordiging van de Vlaamse Regering in de raad van bestuur van de Kazerne  

Dossin? Is de situatie uitgeklaard inzake de dubbele opdracht van Holocaustmuseum 

enerzijds en mensenrechteninstituut anderzijds en is het vertrouwen hersteld? 

 

Vervolgens vraagt hij aandacht voor nieuwe vormen van schade in de fruitteelt, 

met name brandschade, een vrij nieuw fenomeen dat in de meeste brede weers-

verzekeringen niet voorzien is.  

 

In de digitalisering is het heel positief dat de minister-president de gemeenten wil 

ondersteunen. In welke mate wordt ingespeeld op de investeringen die heel wat 

van hen zelf al deden? Het lid waarschuwt dat het niet evident zal zijn om de 

verschillende snelheden te laten samen sporen. 

 

Wat de aantrekkelijkheid van de werkplekken van de overheid betreft, informeert 

hij hoe de minister-president de sterktes en zwaktes van de kantoorgebouwen in 

kaart wil brengen. Wanneer mag men het aangekondigde meerjarenplan verwach-

ten? Welke quick wins ziet hij concreet? 

 

Wat is de concrete impact van de generieke besparingen op de loonkosten van het 

personeel van Het Facilitair Bedrijf (min 416.000 euro)? Is zijn vrees terecht dat 

in de eerste plaats de poetshulpen – mensen die het minst verdienen en het laagst 

op de sociale ladder staan – getroffen worden?  

4.4. Tussenkomst van Björn Rzoska 

Björn Rzoska waardeert dat de minister-president nadenkt over het gebruik van 

kantoorruimte en eigen gebouwen. Hij treedt bij dat in snel tempo een andere 

cultuur aan het ontstaan is. Het is dan ook goed dat de overheid mee aan de spits 

loopt van de ontwikkeling naar hybride vormen van vastgoed.  

 

Ook de plannen voor versnelde digitalisering vindt hij goed. Het lid sluit zich op dat 

punt wel aan bij de vraag van Ludwig Vandenhove over de ondersteuning van de 

lokale besturen, waarvan er heel wat de afgelopen jaren inderdaad al stappen heb-

ben gezet. Tot slot vindt hij ook de duurzaamheidsmeter wat de eigen gebouwen 

betreft interessant en is hij het eens met de ambitie van een gelijkaardig instru-

ment in alle gewesten. 
 

Wat het Rampenfonds betreft daarentegen, vindt hij dat zowel de minister-presi-

dent als de minister van Financiën het budget heel miniem inschatten voor 2021. 
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Volstaat dat om te anticiperen op wat gaat komen? Het lid wijst daarbij op de 

betaalkalender alleen al, en op wat nog moet afgelost worden uit het verleden. Hij 

verkiest een realistische inschatting boven de techniek om telkens het budget aan 

te passen bij de begrotingsherziening.  

 

Ook hij wil toelichting bij de besparing op de loonkredieten voor Facilitair Manage-

ment, net als bij het bedrag van 635.000 euro bij kabinetten (BBT Hogere Entitei-

ten) dat zonder concrete invulling een blanco cheque lijkt.  

 

Tot slot sluit hij zich aan bij de vraag naar de stand van zaken in de Kazerne Dossin. 

Zit de raad van bestuur op dezelfde golflengte als de nieuwe directeur? Welke  

resultaten leverden de gesprekken die het kabinet voerde op? Zelf betreurt het lid 

nog steeds het academische verlies. 

4.5. Repliek van minister-president Jan Jambon 

Jan Jambon antwoordt dat de data van het datanutsbedrijf zowel publiek als privé 

kunnen zijn. De regering wil weg van de verkokering in zijn ICT-architectuur. De 

architectuur en infrastructuur worden centraal vastgelegd en nieuwe toepassingen 

moeten daarin ingepast worden. Hij gewaagt van een holdingmodel. Afwijkingen 

moeten verdedigd en goedgekeurd worden, wat hij iets later omschrijft als ‘comply 

or explain’.  

 

De minister-president benadrukt dat het moet gaan om één dataplatform maar dat 

het niet de bedoeling is er een overheidsbedrijf van te maken. Er wordt een aanbod 

gericht/gedaan aan de privésector om zijn data te delen. 

 

Wat het rijmen van bijkomende ambities met besparingen betreft, legt hij uit dat 

die laatste generiek zijn en afgesproken werden in het begin van de legislatuur. In 

de praktijk gaat het om de niet-vervanging van gepensioneerden. Er komen geen 

naakte ontslagen. Daartegenover staat trouwens een gigantisch investeringspro-

gramma. De departementen maken zich sterk dat ze de uitdagingen aankunnen 

met hun huidige bezetting.  

 

De lokale besturen hoeven voortaan nog maar op één deur te kloppen, want alles 

wordt gecentraliseerd bij het Agentschap Informatie Vlaanderen, ook dat wat tot 

nu toe bij Het Facilitair Bedrijf of ABB zat. 

 

Met de raad van bestuur van de Kazerne Dossin heeft hij meteen gesprekken ge-

voerd bij het uitbreken van de problemen. Dat de recent aangestelde algemeen 

directeur er niet van op de hoogte is, kan hij zich dan ook voorstellen. Hij maakt 

zich echter sterk, samen met de raad van bestuur, dat de storm is gaan liggen. 

Maar the proof of the pudding is in the eating. 

 

Ook als burgemeester schatte hij posten als provisies voorzichtig in. Bij de begro-

tingscontrole zal hij in de nodige budgetten voor eventuele rampen voorzien. Wie 

meteen hoog inschat, moet daar ook inkomsten tegenoverzetten en dus misschien 

te veel lenen of elders te zwaar besparen voor geld dat misschien nooit moet uit-

gegeven worden. Dat lijkt hem een gezond beleidsprincipe. 

 

Het klopt dat er grote verschillen zijn in de feitelijke graad van digitalisering van 

de lokale overheden. In het algemeen geldt: hoe groter, hoe digitaler, wat ook 

logisch is. Net daarom voorziet het relanceplan in 150 miljoen euro om de gemeen-

ten bij te staan. Het komt erop aan hen die het verst achterstaan, bij te trekken. 

Als voorbeeld geeft hij de vliegende ploeg, die het concept van Mijn Burgerprofiel 

overal ingang moet doen vinden als toegangspoort op de gemeentelijke website. 

Hier en daar ontbreekt kennis en mankracht. Wie zelf al digitale inspanningen  
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leverde, heeft dat inderdaad moeten doen, maar heeft er anderzijds ook al de 

voordelen van geplukt. 

 

Bij Het Facilitair Bedrijf worden de SWOT’s in kaart gebracht met de Leesman  

Index, een internationaal erkend instrument. Het meerjarenplan moet klaar zijn in 

de loop van 2021. Uit die analyse moeten de quick wins naar voren komen. 
 

De provisie van 635.000 euro voor de kabinetten is al jaren niet meer gebruikt. Zij 

vormt een reserve voor noodsituaties. Hij geeft wel toe dat zij lager zou kunnen 

ingeschat worden.  

III. Bespreking op dinsdag 17 november 2020 

1. Antwoorden van minister Matthias Diependaele op de vragen van de 

vorige vergadering.  

1.1. Antwoorden op vragen van Philippe Muyters 

1.1.1. Verklaring van mogelijke verschillen in cijfers in de algemene toelichting  

Philippe Muyters vroeg naar verduidelijking bij de tabellen 6.1 en 6.3 op p. 70 en 

72 van de algemene toelichting, die respectievelijk alle en de primaire ESR-

geconsolideerde uitgaven betreffen. Als hij van die laatste de rente-uitgaven  

aftrok, bleef volgens het lid een verschil van ruim 6 miljoen euro over.  
 

Minister Matthias Diependaele verzekert dat alle verschillen verklaarbaar zijn en 

stelt voor om de details daarover in tabelvorm op te nemen in het verslag. Voor 

wat de rente-uitgaven betreft, vermoedt hij alvast dat het lid de rente-uitgaven bij 

de rechtspersonen niet heeft meegeteld.  
 

Ook wat betreft de bedragen over de onderbenutting, die volgens hetzelfde lid 

evenmin zouden overeenkomen, stelt de minister voor de details op te nemen in 

het verslag. Het verschil is waarschijnlijk te wijten aan het al of niet meetellen van 

enerzijds de onderbenutting van de universiteiten en hogescholen en anderzijds 

het forfait voor de onderbenutting op het nieuwe beleid.  
 

Philippe Muyters had nog een vraag over de globale bedragen van het Departement 

Financiën en Begroting: 3,3 miljard euro in de tabel bij de algemene toelichting; 

10,1 miljard euro op p. 6 van de BBT Financiën en Begroting en 10,066 miljard 

euro op p. 110 van het uitgavenontwerp. Welnu, het verschil daartussen is te ver-

klaren door het al of niet meenemen van apparaatskredieten, leningen of ESR-8 

kredieten die geen impact op het vorderingensaldo hebben. De 3,3 miljard in de 

algemene toelichting houdt bijvoorbeeld ook geen rekening met de 4,3 miljard euro 

van de relanceprovisie. 

1.1.2. Elasticiteit  

Op diens vraag over elasticiteit antwoordt hij dat zij voor een deel gebaseerd is op 

historische gegevens. Het is altijd moeilijk om de bijsturing van menselijk gedrag 

in te schatten, maar zeker in een situatie als deze, die men nooit eerder mee-

maakte. Hoewel er geen vergelijkbaar verleden is, kan hij wel verzekeren dat de 

berekening ook geldt bij hoge inflatiecijfers. 

1.1.3. Raming van de inkomsten uit het verkooprecht  

Het probleem van het voldoende correct inschatten van menselijk gedrag keert 

terug in de volgende vraag van Philippe Muyters: waar komt de voorzichtige in-

schatting vandaan die de in het kader van de inkomsten van het verkooprecht 
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rekent op een prijsdaling in de vastgoedsector van 2% in 2021? Volgens de minis-

ter is ook het effect van de crisis op het gedrag van investeerders en jonge gezin-

nen is moeilijk in te schatten. Investeerders hebben een prijsopdrijvend effect op 

de huizenmarkt, jonge gezinnen veel minder.  

 

Concreet is de inschatting in de begroting 2021 gebaseerd op de toenmalige voor-

uitzichten van de banken op de vastgoedmarkt.  

 

De studiedienst van KBC maakte een voorspelling van de vastgoedmarkt op basis 

van de verwachtingen over de economische groei en de rente (KBC Economics,  

25-05-2020). In hun studie maken ze onderscheid tussen een optimistisch, een 

pessimistisch en basisscenario. In elk van de drie scenario’s blijkt dat de vastgoed-

markt in 2020 en 2021 rekening moet houden met een prijsdaling. In het basis-

scenario gaat KBC uit van een daling van 5% over 2020 en 2021. ING verwachtte 

in zijn Focus Real Estate van juli een daling van 2% in 2020 en een stagnatie in 

2021. Dat percentage is uiteindelijk meegenomen.  

 

ING heeft recent nieuwe vooruitzichten gepubliceerd. De regering zal bij de begro-

tingsaanpassing op het moment van de afronding van de cijfers de vooruitzichten 

op dat moment in rekening brengen. De recente bijstellingen die de genoemde 

banken zelf ondertussen maakten, tonen hoe moeilijk een en ander in te schatten 

is. De minister erkent dat de daling van 2% een voorzichtige schatting is, die mo-

gelijk te voorzichtig is.  

1.1.4. Kapitaalwijzigingen bij PMV en Lantis 

Het lid wilde ook uitleg bij de belangrijke kapitaalwijzigingen bij PMV en Lantis. 

Waarvoor dienen ze? Voor toelichting daarbij verwijst de minister naar p. 53 en 54 

van de BBT Financiën en Begroting.  

 

Om te beginnen staat in de toelichting bij de tweede begrotingsaanpassing 2020 

dat een kapitaalverhoging bij Imec.istart Fund nv wordt voorbereid van 14,4 mil-

joen euro (om het totale kapitaal van Imec.istart Fund nv te brengen op 26,9 mil-

joen euro). Die kapitaalverhoging moet toelaten investeringen in nieuwe startups 

te dragen tot en met 2027. Vanaf 2028 zou Imec.istart Fund nv volgens het busi-

nessplan zelfbedruipend moeten zijn. Voor het Vlaamse Gewest, dat bij de oprich-

ting 1,5 miljoen euro kapitaal plaatste voor 12% van de aandelen in Imec.istart 

Fund nv, komt dat neer op een bijkomende contributie van 1.728.000 euro aan het 

kapitaal van Imec.istart Fund nv (dat is 12% van 14,4 miljoen euro). Daartoe werd 

1.728.000 euro VAK bijgesteld. 

 

Tweede element wordt gevormd door kapitaalvolstortingen van elk 25 miljoen euro 

bij TINA en ARKimedes. Ten derde wordt in het resterende VEK voor de kapitaal-

verhoging van Lantis van 2018 voorzien in 2021. Het gaat om 262,5 miljoen euro.  

1.1.5. Integratie Kenniscentrum PPS in het Departement Financiën en Begroting 

Hoe gaat de minister het Kenniscentrum voor PPS na zijn integratie in Financiën 

en Begroting meer slagkracht bezorgen? Wordt de expertise over sociale-impact-

obligaties, die wellicht toe is aan een update, aangezien de Codex Overheidsfinan-

ciën zich niet uitspreekt over de budgettaire omgang, daarin opgenomen? 

 

Welnu, met het besluit over de reorganisatie van het beleidsdomein Kanselarij  

en Bestuur en de samenvoeging van het beleidsdomein Kanselarij en Bestuur met 

het beleidsdomein Internationaal Vlaanderen hield het Kenniscentrum PPS op met 

bestaan en werd het omgevormd tot de ondersteuningsentiteit.  
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Het decreet van 22 maart 2019 legt daarbij expliciet een vijftal taken bij die enti-

teit: ondersteuning bij de afweging van de uitvoeringsvorm grote projecten/pro-

gramma’s; het bijhouden van rapporten inzake de afweging en zelfevaluatie; 

coördinatie van het basisrapport en zo nodig van aanvullende commentaar voor-

zien, en initiatieven nemen om tot een kwalitatieve, consistente en eenduidige 

rapportering te komen; opvolgen van de zelfevaluaties en het aanwezig zijn op 

evaluatiemomenten; jaarlijks de geleerde lessen bundelen evenals aanbevelingen 

formuleren en deze digitaal bekendmaken, evenals initiatieven nemen om verder 

te professionaliseren. 

 

Door de allocatie bij het Departement Financiën en Begroting kunnen bestaande 

synergiën, waaronder de samenwerking tussen PPS en Departement Financiën en 

Begroting inzake rapportering aan het INR en de ratingbureaus, worden versterkt, 

en nieuwe synergiën gecreëerd. Inconsistenties in cijfers worden vermeden door 

het gebruik van een gemeenschappelijk databank, gemeenschappelijke rapporte-

ringssjablonen enzovoort. Financiële expertise wordt binnengebracht in de onder-

steuningsentiteit en het Departement Financiën en Begroting wordt versterkt met 

kennis inzake PPS, alternatieve financieringsvormen enzovoort.  

 

De samenwerking sluit ook aan bij de werkzaamheden van de Werkgroep lees-

baarheid van de begroting, waarin het Vlaams Parlement de wens uitdrukte om de 

rapporteringen van begroting en PPS rapporteringen nauwer te laten aansluiten en 

op eenzelfde manier transparant en digitaal te ontsluiten. Bij een positionering 

binnen het Departement Financiën en Begroting wordt tot slot verder ingezet op 

potentiële synergiën met gelijkaardige processen, zoals op het vlak van rapporte-

ring of de aansturing van regeringscommissarissen. 

 

Een en ander ligt in lijn met de commissiewerkzaamheden daarover tijdens de 

vorige legislatuur. De minister wijst erop dat ook beschikbaarheidsvergoedingen 

door de begroting moeten betaald worden. Het is dan ook het beste dat dit daar 

plaatsvindt. 

1.1.6. Sociale-impactobligaties 

Expertise over social impact bonds ligt buiten de scope van het team grote pro-

jecten en programma’s van het Departement Financiën en Begroting. Het toepas-

singsgebied voor social impact bonds op het niveau van de Vlaams overheid is te 

beperkt om daar parallel expertise over uit te bouwen. Momenteel zijn een aantal 

pilootprojecten bij de VDAB opgestart rond dit instrument.  

 

Een eerste Vlaamse social impact bond werd ontwikkeld ter financiering van oplos-

singen voor jeugdwerkloosheid in Antwerpen in samenwerking met het programma 

Innovatieve Overheidsopdrachten. Daarnaast heeft de VDAB ook een tweede social 

impact bond gelanceerd met het oog op de re-integratie van langdurig zieken op 

de arbeidsmarkt. Voor het op punt stellen van de ESR-matige behandeling van het 

instrument werd een beroep gedaan op de expertise binnen het Departement  

Financiën en Begroting. De verwerking van de social impact bond is inderdaad niet 

opgenomen in de VCO omdat het gaat om de operationele boekhoudkundige ver-

werking van het betreffende instrument. 

1.1.7. Hervorming verkeersbelasting 

Tot slot verzekert hij in zijn antwoord op de laatste vraag van Philippe Muyters dat 

de wijziging in de jaarlijkse verkeersbelasting eveneens enkel op nieuwe auto’s 

wordt toegepast. Rechtszekerheid is immers een van de belangrijke principes van 

de hervorming van de verkeersfiscaliteit. Men moet op het moment van de aan-

koop kunnen inschatten wat men de komende jaren moet betalen, ook op de twee-

dehandsmarkt. 
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1.2. Antwoorden op vragen van Anke Van dermeersch  

1.2.1. Correct begroten financiering Oosterweelwerken 

Vervolgens beantwoordt minister Matthias Diependaele de vragen van Anke  

Van dermeersch. Zij begrijpt dat de minister Oosterweel nu toch wil opnemen in 

de begroting, wat zij waardeert, maar volgens haar zal de 500 miljoen euro extra 

aan vastleggingskredieten daarvoor niet volstaan, nog afgezien van het probleem 

van de jaarafgrenzing.  

 

De minister heeft duidelijk toegelicht in de commissie op 10 november dat de re-

gering niet alleen bij tweede begrotingsaanpassing 2020 een bedrag van 500 mil-

joen extra inschrijft maar ook een van 3 miljard euro extra bij de begrotings-

opmaak 2021. 

1.2.2. Concreet actieplan inzake het structureel tekort – instelling van een 

schuldnorm 

Verder vroeg het lid of de minister een concreet actieplan koppelt aan zijn waar-

schuwing over het onrustwekkende, structurele tekort dat de vorderingensaldi in 

de meerjarenraming vertonen? Hij verklaart immers zelf dat het de bedoeling is 

om terug naar een evenwicht te gaan met een uitgavennorm enzovoort. Volgens 

het lid is ook de instelling van een schuldnorm nodig. 

 

Matthias Diependaele legt nogmaals uit dat het huidige moment heel vervelend is. 

De regering moet erop letten zinnige uitgaven te doen en toch snel te handelen in 

een crisissituatie. Er moet naar gestreefd worden dat ze datgene bereiken waar-

voor ze gedaan worden. Het is zeer moeilijk om tegelijk een algemeen oog op de 

begroting te houden. Economen zijn het erover eens dat de lijn van de begrotings-

orthodoxie tijdelijk moet gevierd worden, op voorwaarde dat het om zinnige uitga-

ven gaat. 

 

Het klopt dat vroeg of laat moet teruggekeerd worden naar een gezond begrotings-

beleid. De minister hoopt dat het licht aan het einde van de tunnel zichtbaar wordt. 

Volgens de laatste vooruitzichten van de Nationale Bank zou het effect van de 

tweede golf op de omzet van de ondernemingen eerder beperkt zijn tot 17%. De 

zekerheid over de mogelijkheid om met het virus samen te leven dan wel het defi-

nitief te bestrijden met een vaccin – en die nodig is voor de genoemde terugkeer – 

verwacht hij, zonder er een definitieve datum op te plakken, pas voor de volgende 

begrotingsopmaak. Dat betekent evenwel niet dat men intussen kan blijven stilzitten.  

 

Precies daarom wil de regering in de tussentijd de omslag maken naar een begro-

ting als beleidssturend instrument. Hij herhaalt de drie sporen die daartoe bewan-

deld worden: het subsidieregister, de spending reviews inclusief de aan de gang 

zijnde heroverwegingen, en de uitgavennorm. Daarmee wordt ook de onafwend-

bare volgende crisis voorbereid, merkt hij nog op. 

1.2.3. Extra middelen voor Justitie en Handhaving in de tweede begrotings-

aanpassing 2020 

Verder vroeg het lid of de stijging van de middelen voor de justitiehuizen en voor 

elektronisch toezicht op p. 57 van de tweede begrotingsaanpassing 2020 met 

700.000 euro of 10% naar het eerste dan wel het tweede gaat. Voor die vraag 

verwijst Matthias Diependaele haar door naar minister Zuhal Demir, al licht hij zelf 

al een tip van de sluier aan de hand van de BBT. De middelen worden ingezet ter 

versterking van het evidencebased beleid dat een belangrijk doelstelling is.  

 

Om dat te concretiseren zijn verschillende onderzoeksvoorstellen geformuleerd die 

de komende periode zullen leiden tot de uitvoering van onderzoeken rond volgende 
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thema’s: het oprichten van de centra intrafamiliaal geweld; onderzoek naar een 

ideaal model ter behandeling van zedendelinquenten in de gevangenis; onderzoek 

naar gevangenispopulatie en noden om een goed hulp- en dienstverleningsbeleid 

te voeren in de gevangenis; onderzoek ter begeleiding van de ketenaanpak van 

KOMPAS+ om die verder uit te rollen over heel Vlaanderen; onderzoek ter bege-

leiding van het project SAMEN, snelrecht in Mechelen, Antwerpen en de regio  

Neteland. 

1.2.4. De hoogte van de extra coronaprovisie van 300 miljoen euro in 2020 

In het licht van de volop woedende tweede golf vond Anke Van dermeersch de 

coronaprovisie van 300 miljoen euro bijzonder klein. Het omzetverlies van de on-

dernemingen in oktober en de eerste helft van november kost op zich al 200 mil-

joen euro. Op haar vraag of de regering wel voorbereid is, verzekert Matthias 

Diependaele nogmaals dat die dat strikt in de gaten houdt. De eerste vraag is altijd 

of het opportuun is om bepaalde uitgaven te doen. Als de gezondheidscrisis be-

paalde maatregelen vereist, zal de regering die nemen, verzekert hij. 

 

Een provisie is altijd een inschatting. Over die van 300 miljoen euro is eind augus-

tus, begin september beslist, toen nog onduidelijk was hoe sterk de tweede golf 

zou worden, die zoals gezegd volgens de Nationale Bank minder hard op de eco-

nomie inbeukt dan de eerste. De lockdown is immers anders. Het beleid van de 

voorbije maanden had twee doelstellingen: de gezondheidscrisis beheersen met 

uitgebreide middelen voor welzijn en zorg, en het overeind houden van het ge-

zonde economisch weefsel met een plejade aan maatregelen. 

1.2.5. Een schuldstrategie 

Heeft de minister, die de schuld afzet ten opzichte van de ESR-ontvangsten, een 

strategie voor de schuldevolutie vroeg Anke Van dermeersch nog.  

 

Welnu, het is in elk geval niet de strategie van de minister om de schuld te laten 

evolueren in de richting waarin ze dat thans doet, stelt hij. Dat is de schuld van de 

gezondheidscrisis en de bijhorende economische malaise. 

1.2.6. Renterisico 

Op haar vraag over het renterisico antwoordt de minister dat de Vlaamse overheid 

een heel voorzichtig beleid voert. Al de langetermijnleningen die werden afgesloten 

sinds 2015, hebben een vaste rentevoet. Daardoor is er geen enkel risico bij een 

stijgende rente. De rentevoeten bevinden zich op historisch lage niveaus en 

daarom werd ervoor geopteerd om ze onmiddellijk vast te leggen voor de hele 

periode van de lening.  

 

Eind 2019 had 97% van de directe schuld een vaste rentevoet en slechts 3% een 

vlottende rentevoet. Op die manier vermijdt men dat op termijn grote fluctuaties 

optreden in de rente-uitgaven als gevolg van wisselende kortetermijnrentevoeten. 

De Vlaamse overheid wordt ook nog steeds aangezien als een zeer betrouwbare 

partner op de kapitaalmarkt, waardoor zij heel voordelig kan lenen, vult hij nog 

aan. 

1.2.7. Advies van de Hoge Raad van Financiën over de begrotingscoördinatie 

Deze vraag werd als een technische vraag via de schriftelijke procedure door Anke 

Van dermeersch ingediend. Het lid werd echter aanbevolen de vraag als een be-

leidsvraag te stellen. Minister Diependaele nam zelf het initiatief om de vraag al te 

beantwoorden 
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In haar advies van 17 juli 2020 stipt de Afdeling Financieringsbehoeften van de 

Overheid aan dat er een hoge nood is aan begrotingscoördinatie in een federale 

staat zoals België en dat het ontbreken van een akkoord over de begrotingsdoel-

stellingen voor elk van de verschillende overheden de haalbaarheid van het globaal 

begrotingstraject richting de middellange termijn doelstelling kan ondermijnen.  

 

De HRF merkt daarbij op dat het samenwerkingsakkoord van 13 december 2013 

onvoldoende wordt hardgemaakt. 

 

Is de minister op de hoogte van het feit dat Vlaanderen nu nog de enige entiteit is 

die nog naar de middellange termijndoelstelling werkt? 

 

Hoe denk de minister/de Vlaamse Regering deze doelstelling te realiseren wetende 

dat de andere entiteiten daar weinig tot geen interesse voor hebben? 

 

Is er binnen de Vlaamse Regering draagvlak om terug te keren naar de middellange 

termijndoelstelling? Neemt de Vlaamse Regering daartoe initiatieven en, zo ja, 

welke?  

 

Vreest de minister niet dat de Vlaamse overheid finaal dreigt op te draaien voor de 

andere entiteiten en zo de herstelkansen van de Vlaamse economie te ondermij-

nen? 

 

Minister Matthias Diependaele begint zijn antwoord met de bedenking dat de opmer-

king al lang meegaat en ongetwijfeld nog zal terugkeren, onder andere in het rapport 

van het Rekenhof. Hij blijft daarover op zijn standpunt. Vlaanderen moet vooral naar 

de Vlaamse cijfers kijken. De regering heeft de plicht ten aanzien van de Vlaamse 

belastingbetaler om op een verstandige manier om te gaan met diens geld.  

 

De Hoge Raad van Financiën en Europa vragen om een gezamenlijk begrotingstra-

ject, maar dat wenst hij slechts te overwegen op voorwaarde dat de andere enti-

teiten dezelfde inspanningen doen en blijven doen die Vlaanderen al tien jaar doet. 

Er is echter geen enkel teken dat ze die richting willen uitgaan. Hij blijft er dan ook 

van overtuigd dat Vlaanderen zijn eigen begrotingsdoelstelling moet volgen. Daar-

mee wordt trouwens ook de Belgische situatie objectief geholpen. 

1.3. Antwoorden op vragen van Björn Rzoska 

1.3.1. Mist rond de plannen inzake het relanceplan Vlaamse Veerkracht 

Op de opmerking van Björn Rzoska over de mist die de regering zou spuien over 

de Vlaamse Veerkracht, herinnert minister Matthias Diependaele aan de grote lij-

nen van het relanceplan die hij in de commissie op 6 oktober heeft uiteengezet. 

De verdere invulling is volop bezig. Hij belooft met een volledig overzicht te komen 

eens zij rond is. De vraag van het lid is immers terecht, erkent hij. 

1.3.2. Verschillen in de cijfers voor beschikbaarheidsvergoedingen voor Scholen 

voor Morgen  

De bedragen in de tabel op p. 20 en 21 van de meerjarenraming over de beschik-

baarheidsvergoedingen voor Scholen van Morgen wijken volgens Björn Rzoska af 

van de fiche daarover in het laatste rapport over grote projecten en programma’s, 

dat toch ook van 2020 is. Hij wil weten hoe dat komt.  

 

Minister Matthias Diependaele antwoordt dat in de meerjarenraming de bedragen 

op p. 20 en 21 de totale inkomsten zijn uit beschikbaarheidsvergoedingen van de 

DBFM-vennootschap Scholen van Morgen, terwijl het bedrag in het laatste rapport 

over grote projecten en programma’s het via AGION door de Vlaamse overheid 
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gesubsidieerde gedeelte van de beschikbaarheidsvergoeding betreft. Het deel van 

de beschikbaarheidsvergoeding dat de inrichtende machten zelf financieren, is dus 

het verschil tussen beide bedragen. 

2. Debat 

2.1. Tussenkomst van Anke Van dermeersch 

2.1.1. Advies van de Hoge Raad van Financiën over de begrotingscoördinatie 

Anke Van dermeersch begrijpt dat de Vlaamse Regering probeert een zo goed mo-

gelijk beleid te voeren voor de Vlamingen en tegelijk de Vlaamse cijfers op orde te 

houden. Haar vraag (onder 1.2.7) was dan ook eerder gericht op de initiatieven 

die moeten genomen worden in de richting van een onafhankelijk Vlaanderen en 

onafhankelijke financiën. Nu zijn we immers nog altijd afhankelijk van de Belgische 

staat, waarvan de andere entiteiten niet doen wat ze zouden moeten doen. Zij 

hoopt alvast dat de mogelijkheid zich aandient in de toekomst. 

2.1.2. Interpretatie van de dia over de nettobeleidsruimte 2021 in de presen-

tatie van de minister 

Zij heeft nog een bijkomende vraag over de tabel die de minister vorige week 

toonde bij de nettobeleidsruimte voor 2021 (dia 10 van bijlage 3).  

 

Op de lijn nettobeleidsruimte wordt een tekort van 1,233 miljard euro aangegeven. 

De lijn uitbreiding van de nettobeleidsruimte bedraagt 549 miljoen euro aan uitga-

ven en 1,656 miljard euro wordt uitgetrokken voor extra uitgaven.  

 

Het saldo tegenover de evenwichtsdoelstelling bedraagt daardoor afgerond  

-2,3 miljard euro. Het lid vraagt of die cijfers uitgaan van ongewijzigd beleid? 

 

Begrijpt zij goed dat de Vlaamse Regering een geraamd tekort van 1,233 miljard 

euro aanvaardt bij ongewijzigd beleid en dat dit nog moet aangevuld worden  

met de 1,656 miljard euro van de extra aanwending, wat een saldo oplevert van  

-2,889 miljard euro? Is de lijn uitbreiding nettobeleidsruimte een lijn met bijko-

mende uitgaven of moet dat saldo van -2,889 miljard euro vervolgens worden 

verminderd met het bedrag van de lijn uitbreiding van de nettobeleidsruimte tot -

2,339 miljard euro? En betekent die lijn bijkomende nettobeleidsruimte dan be-

langrijke, nieuwe belastingen en besparingen?  

2.1.3. Schuldexplosie  

Ook bij de toen getoonde fiche met de raming van de geconsolideerde schuld heeft 

het lid een vraag (dia 29 van de presentatie). Hij wordt geraamd op 32 miljard 

euro in de begrotingsaanpassing 2020 en evolueert naar 37 miljard euro in de 

begrotingsopmaak 2021 en uiteindelijk 55,2 miljard euro in 2025. De netto 

schuldtoename in de voorliggende begroting beloopt 4,9 miljard euro. De 

financieringsbehoefte bedraagt 5,925 miljard euro leert de algemene toelichting. 

Een en ander betekent in verhouding tot de ESR-ontvangsten een schuldratio van 

65,5% voor de begrotingsaanpassing 2020 en van 72,5% voor de begrotings-

opmaak 2021. Die percentages vormen een heel groot verschil met de schuldnorm. 

 

Zonder maatregelen voorspelt het lid een schuldexplosie in de komende jaren. De 

ratio loopt bij ongewijzigd beleid immers verder op naar 103,3%. Helaas kan daar 

in de loop van de tweede golf nog bijkomen en is de huidige weergave dus nog 

minimaal. Is haar analyse correct? Zo ja, dan dringt zij erop aan op termijn een 

evenwicht na te streven, al heeft zij begrip voor de huidige maatregelen in het 

kader van corona. 
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2.2. Repliek van minister Matthias Diependaele 

2.2.1. Schuldexplosie 

Matthias Diependaele heeft nooit de schuldexplosie ontkend noch gezegd dat men 

zich geen zorgen hoeft te maken. Hij heeft wel altijd gezegd dat hij zich meer 

zorgen maakt over het structurele tekort, omdat dat de schuld doet oplopen als 

men er niets aan doet.  

 

Netto schuldtoename (4,9 miljard euro) en financieringsbehoefte (5,925 miljard 

euro) zijn verschillende dingen. Begroting is een inschatting van uitgaven en  

inkomsten, terwijl financiering een precies bedrag is dat de overheid leent. Beide 

komen niet perfect overeen. Er zijn dan ook afspraken met de bank om drie tot 

vier miljard euro in plus of min te gaan. 

2.2.2. Nettobeleidsruimte 

Verder spreekt hij de voorstelling door Anke Van dermeersch tegen als zou de lijn 

uitbreiding van de nettobeleidsruimte een lijn zijn met extra uitgavenkredieten.  

 

Die voorstelling klopt wel voor de lijn extra aanwending, maar de lijn uitbreiding 

nettobeleidsruimte is budgettaire ruimte die wordt gecreëerd door regeringsmaat-

regelen, zoals wordt geïllustreerd op de daaropvolgende dia’s (dia 10 en 11 van 

bijlage 3).  

 

Besparingen maken geld vrij. Dat is ook de denkwijze waar de regering vanaf het 

begin van uitgaat: Vlaanderen heeft behoefte aan investeringen, wat echter niet 

wordt vervuld door schuldopbouw maar door het vrijmaken van ruimte. Het gaat 

om fiscale hervormingen, punctuele maatregelen en uitgaven in het kader van het 

regeerakkoord, die zelf weer bestaan uit fiscale hervormingen, het milderen van 

groeipaden, efficiëntie en kerntaken, en punctuele maatregelen. Hij vat samen dat 

het bedrag van 549 miljoen euro middelen betreft die vrijgemaakt zijn. 

2.3. Tweede tussenkomst van Anke Van dermeersch 

2.3.1. Uitbreiding van de nettobeleidsruimte 

Anke Van dermeersch spreekt de minister tegen wat dat bedrag van 549 miljoen 

euro van de uitbreiding van de nettobeleidsruimte betreft.  

 

In de algemene toelichting op p. 13 is wel degelijk sprake van nieuwe ontvangsten 

en belastingen voor een bedrag van 136,385 miljoen euro, naast de hervorming 

van de fiscaliteit voor 120,276 miljoen euro (wat vooral het effect van de woonbo-

nus is). Daarmee wordt het gecumuleerde tekort van 1,2 miljard euro op de net-

tobeleidsruimte en 1,656 miljard euro extra aanwending goedgemaakt, wat 

uiteindelijk toch nog een tekort van 2,339 miljard euro ten opzichte van de even-

wichtsdoelstelling oplevert. Hoe kan de minister volhouden dat in het bedrag van 

de uitbreiding geen nieuwe lasten zouden zitten?  

2.4. Tweede repliek van Matthias Diependaele 

Matthias Diependaele heeft niet gezegd dat er geen nieuwe lasten zijn. Het gaat 

echter om een vermindering van de fiscale uitgaven, zoals die voor de woonbonus, 

naast onmiskenbare besparingen zoals het milderen van de groeipaden, efficiëntie 

en kerntaken, en punctuele maatregelen. Ook de afschaffing van het duolegaat zit 

erin. Al die zaken zijn afgesproken in het regeerakkoord. 
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2.5. Tussenkomst van Björn Rzoska 

2.5.1. Relanceplan Vlaamse Veerkracht  

Björn Rzoska betreurt dat het door hem gevraagde overzicht pas te gepasten tijde 

zal worden toegelicht. De collega’s van de minister communiceren ondertussen aan 

een hoog tempo over wat ze allemaal met de relancemiddelen gaan doen, maar 

het parlement ontbeert een overzicht. Hij kan niet anders dan zijn zelfgemaakte 

tabel blijven aanvullen met wat hij verneemt in BBT’s, het parlement en de pers.  

 

Het lid probeert nog wel langs een omweg door te vragen hoeveel van de relance-

middelen die in de begroting 2021 zitten buiten de begrotingsdoelstelling worden 

gehouden, en hoe dat bedrag is samengesteld.  

2.6. Tussenkomst van Arnout Coel 

2.6.1. Spending reviews 

Arnout Coel peilt naar de timing van de volgende stap in de concrete uitrol van de 

spending reviews: de afbakening door de vakministers van beleidslijnen om ze op 

toe te passen. 

2.7. Tussenkomst van Willem-Frederik Schiltz 

2.7.1. Spending reviews 

Ook Willem-Frederik Schiltz vraagt naar de concrete werkmethode van de spending 

reviews en de selectie van de uitgavenposten.  

2.7.2. Coronaprovisie en parlementaire controle 

Hij sluit zich ook aan bij de vraag hoe het parlement controle zal kunnen uitoefenen 

op de uitgaven die de regering doet met het grote maar niet gedefinieerde provi-

siebedrag waarvan zij de goedkeuring vraagt. De aankondigingen die tot nu toe 

gedaan zijn, acht hij wel te goeder trouw en binnen de gemaakte afspraken.  

2.7.3. Financiering van de bijkomende schuld 

Heeft de minister tot slot al zicht op de financiering van de bijkomende schuld? 

Wat is de haalbaarheid en wat zijn de stappen? 

2.8. Derde tussenkomst van Anke Van dermeersch 

Anke Van dermeersch wil weten of er genoeg personeel is bij de Inspectie van 

Financiën en/of het Departement Financiën en Begroting voor spending reviews, 

dan wel of men plant een beroep te doen op externe firma’s?  

2.9. Tweede repliek van Matthias Diependaele  

2.9.1. Relanceplan Vlaamse Veerkracht  

Matthias Diependaele begrijpt de vraag over het relanceplan maar herhaalt dat hij 

daarover niet de enige heer en meester is, en zeker niet over de communicatie.  

 

Het plan is al in grote mate uitgewerkt maar er zijn nog verfijningen nodig voor de 

definitieve bekendmaking. Hij is zeker niet tegen nadenken over de juiste con-

structie van de maatregelen, hun effectiviteit en over alle details daarvan. 

 

In de begroting gaat het om één provisie van 4,3 miljard euro, die inderdaad buiten 

de begrotingsdoelstelling wordt gehouden. De vastleggingen moeten gebeuren in 

2021 en 2022, al kan de eigenlijke uitvoering ook nog later zijn, zoals in het geval 
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van infrastructuur of klimaat. De facturen zullen dus zichtbaar zijn in de begrotingen 

van 2021, 2022, 2023 of nog later. In de eerste plaats moet echter zo snel mogelijk 

het signaal gegeven worden aan de economie dat die investeringen eraan komen. 

2.9.2. Spending reviews 

Wat de spending reviews betreft, herinnert hij er eens te meer aan dat dit een 

bijzonder moeilijke periode is voor begrotingsorthodoxie. Toch is de regering bezig 

om dergelijke elementen nu in de begroting in te bouwen, en wel om later gemak-

kelijker te kunnen bijsturen. De spending reviews zelf zullen volgend jaar nog niet 

in werking treden omdat dan de brede heroverweging plaatsvindt, een algemene 

oefening voor vrijwel de gehele Vlaamse overheid, waarin ongeveer 90% van de 

uitgaven zullen gecontroleerd worden. Het systeem wordt wel verder ingebouwd 

in de begroting op langere termijn.  

 

Of de Vlaamse overheid daar zelf voldoende personeel voor heeft, kan hij niet 

zeggen, maar er wordt zeker voor gezorgd dat de nodige mensen er zullen zijn.  

 

Naast het zeer goede overleg met het Departement Financiën en Begroting zijn er 

informele contacten met onder meer het Rekenhof. De minister verwacht zeer veel 

van de reviews en ook de Vlaamse ambtenaren zijn ervan overtuigd dat deze spen-

sing reviews broodnodig zijn, benadrukt hij.  

2.9.3. Financiering van de overheidsschuld 

Wat de financiering betreft, kan de Vlaamse overheid nog altijd tegen gunstige 

voorwaarden lenen op de kapitaalmarkt. De Vlaamse overheid heeft nog steeds 

een goede rating en wordt aanzien als een betrouwbare ontlener. 

2.10. Tweede tussenkomst van Willem-Frederik Schiltz 

2.10.1. Controle op de coronaprovisie 

Willem-Frederik Schiltz blijft erbij dat de kwestie van de controle op de coronapro-

visies nog niet geregeld is. Het parlement kan natuurlijk zelf beslissen hoe het die 

ziet, maar een verstandhouding over de controle op de coronaprovisies tussen par-

lement en de regering lijkt hem te verkiezen. 

2.11. Derde repliek van Matthias Diependaele 

2.11.1. Controle op de coronaprovisie 

Matthias Diependaele wijst hem erop dat een begroting in principe een instrument 

van het parlement is, ook al doet de regering het voorbereidende werk. Het staat 

het parlement dan ook vrij om de begroting zelf in handen te nemen. Hij is echter 

niet zeker of het parlement strenger zou zijn dan hijzelf is.  

IV. Bespreking op dinsdag 24 november 2020 

1. Bespreking van het verslag van het Rekenhof over het onderzoek van 

de Vlaamse begroting voor 2021 en van de tweede aanpassing van de 

begroting voor 2020 

1.1. Toelichting door Jan Debucquoy, raadsheer bij het Rekenhof  

1.1.1. Inleiding  

Jan Debucquoy merkt bij het begin van zijn toelichting op dat het Rekenhof, anders 

dan gewoonlijk, deze keer in zijn rapporten over de begrotingen niet alleen bezorgd 

is over de evoluties bij de andere overheden maar ook over die bij de Vlaamse 
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Gemeenschap, al blijft het Rekenhof geloven in een uitweg. Aan het eind van de 

tunnel is er altijd licht. 

 

Hij wijst er verder voorafgaand op dat de evaluatie van het Rekenhof niet in te-

genstrijd is met die van de minister. Beide moeten samen worden gelezen. Het 

Rekenhof plaatst de uiteenzetting van de minister in een ruimer kader. Hij zal zich 

beperken tot de essentie, zijnde hoofdstuk 1 van het verslag. De opmerkingen over 

de andere beleidsdomeinen komen immers aan bod in andere commissies. 

1.1.2. De budgettaire context van België  

De begrotingsevolutie in de Vlaamse Gemeenschap moet men altijd zien binnen 

het grotere geheel van de Belgische begrotingsevolutie en de Europese begrotings-

normering. De evolutie van de andere begrotingen binnen België hebben ook im-

pact op de Vlamingen. Hij is het evenwel eens met de minister dat iedereen eerst 

voor de eigen deur moet vegen. Iedereen moet zich gedragen als een goede huis-

vader.  

 

De budgettaire situatie van België wordt goed weergegeven in de eerste tabel die 

hij toont (dia 2 van bijlage 6). Zij komt uit het laatste verslag van de Hoge Raad 

van Financiën, dat van juli 2020 dateert. Entiteit II (alle gewesten en gemeen-

schappen) had een relatief gezonde begrotingssituatie, namelijk een tekort van 

0,2% eind 2019. Vlaanderen deed het nog beter met een begroting die vrijwel in 

evenwicht was. De verontrustende evolutie zit voornamelijk bij entiteit I (de fede-

rale overheid en de sociale zekerheid), die een daling vertoonde van 1,5% BBP, en 

dat voorafgaand aan COVID. Dat is een verontrustende vaststelling. 

 

Vervolgens toont hij twee grafieken op basis van het herfstrapport van de Europese 

Commissie (dia 3), dat twee weken geleden verscheen. Links ziet men de ge-

raamde evolutie van het begrotingstekort tot 2022. Het tekort bedraagt 11,2% en 

is in 2020 het op een na grootste van alle Europese lidstaten. De ontwikkeling 

2020-2022 loopt gelijk met de andere Europese landen, waarvoor hij verwijst naar 

de statistische bijlage bij de herfstprognose. Alleen Spanje doet het nog iets slech-

ter. 

 

Dezelfde verontrustende evolutie is zichtbaar in de overheidsschuld. In vergelijking 

met de andere Europese landen doen alleen Spanje, Italië en Griekenland het 

slechter, wat geen opbeurend nieuws is. België dreigt te evolueren van de middel-

matige leerling die het was in 2018 en 2019 naar de slechtste.  

1.1.3. Grote onzekerheid troef voor 2021 

Bij de beoordeling van de Vlaamse begroting 2021 moet men er rekening mee 

houden dat het vrijwel onmogelijk is voor de minister om een accurate begroting 

op te stellen. 

 

Er zijn immers drie grote onzekerheden, waarvan de eerste is dat we momenteel 

nog altijd niet weten wanneer er een einde komt aan de COVID-19-crisis. Bijlage 2 

bij het verslag van het Rekenhof geeft een overzicht van de uitgaven die reeds 

gebeurden in het kader van specifieke COVID-19-maatregelen. Het Rekenhof wordt 

regelmatig op de hoogte gehouden door de administratie.  

 

Van de provisie van 3 miljard euro is in 2020 reeds 2,6 miljard euro herverdeeld 

naar de verschillende beleidsdomeinen (dia 5), die desondanks samen nog voor 997 

miljoen euro kredieten tekortkomen, een bedrag dat voor een groot deel uit de pro-

visie zal komen, tenzij men andere, onbenutte kredieten kan aanwenden. De be-

leidsdomeinen voorspellen dat de reeds besliste maatregelen in 2021 nog een impact 
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van voorlopig 134,4 miljoen euro zullen hebben. De in de begroting ingeschreven 

provisie van 300 miljoen euro voor 2021 lijkt het Rekenhof dan ook wat weinig. 
 

Verder bevat bijlage 2 een gedetailleerd overzicht per beleidsdomein. Het beleids-

domein Economie blijkt goed voor de grootste uitgaven. Het bedrag voor Kansela-

rij, Bestuur, Buitenlandse Zaken en Justitie bevat ook de uitgaven voor de aankoop 

van medisch beschermingsmateriaal. Zij zijn dus niet aangerekend bij Welzijn.  
 

In het algemeen zijn de COVID-19-kredieten bijzonder moeilijk te beoordelen voor 

het Rekenhof, vanwege het samenspel van onderbenutting en de opeenvolging van 

voortdurend nieuwe maatregelen. Dat ziet men voornamelijk bij het grootste  

bedrag, dat voor de ondersteuningsmechanismen voor zelfstandigen en kleine  

ondernemingen die verplicht moeten sluiten of een sterke omzetdaling kennen. 

Ondertussen zijn er al zes van die mechanismen, telkens voor een beperkte periode 

en steeds met licht afwijkende voorwaarden, wat het moeilijk maakt om in te 

schatten of de kredieten voldoende hoog zijn.  
 

Een andere bron van onzekerheid wordt gevormd door de verstrekte waarborgen. 

De capaciteit van Gigarant is opgetrokken van 1,5 naar 3 miljard euro. Bij PMV is 

die opgetrokken voor achtergestelde COVID-19-leningen. Daarnaast zijn er nog de 

handelshuurleningen. De genoemde kredieten moeten niet opgenomen worden in 

de begroting maar het verlies bij niet-terugbetaling uiteindelijk wel. De inschatting 

daarvan in de begroting is voorzichtig en misschien te laag, oordeelt het raadsheer. 

Men heeft alleen het percentage opgenomen dat in het kader van ESR verplicht is 

voor gestandaardiseerde waarborgleningen ten laste van het vorderingensaldo. 

1.1.4. Onzekerheid over de economische parameters 

Tweede grote onzekerheid is die over de economische parameters. Zowel de 

tweede begrotingsaanpassing 2020 als de begroting 2021 zijn gebaseerd op de 

Planbureaucijfers van september, maar die zijn ondertussen achterhaald. Het ver-

schil met de herfstprognose van de EU bedraagt ruim 2% voor de economische 

groei, wat relatief veel is.  
 

Als die aanname wordt gebruikt voor de berekening van de dotaties, dalen de in-

komsten minstens met 1 miljard euro. De genoemde prognose houdt rekening met 

de verplichte horecasluiting van 21 oktober maar nog niet met die van niet-essen-

tiële winkels van 3 november. Ook die raming is dus niet meer accuraat. 

1.1.5. Onzekerheid over verdeelsleutel binnen België van het Belgisch aandeel 

in EU-herstelplan ‘Next Generation Europe’  

Derde onzekerheid wordt gevormd door het EU-herstelplan, waaruit België 5,15 

miljard euro zou kunnen putten. Om te beginnen zijn deze middelen nog niet goed-

gekeurd door Europa. Hongarije, Polen en Slovenië houden de goedkeuring nog 

tegen. Bovendien is er nog geen akkoord over de verdeling binnen België. Vlaan-

deren vraagt 3 miljard euro, de federale begroting 1 miljard euro en het Brussels 

Hoofdstedelijk Gewest een half miljard euro. De cijfers over de wensen van het 

Waals Gewest en de Franse Gemeenschap zijn nog niet bekend, maar uit een kran-

tenartikel blijkt dat minister-president Elio Di Rupo van plan is ook minstens 1,5 

miljard euro te vragen, en alleen daarmee zit men al ruim boven 5 miljard euro.  
 

De spreker herinnert wel aan de verklaring van de minister van Financiën en Be-

groting dat Vlaanderen in elk geval zijn plan van 4,3 miljard euro uit zal voeren, 

ongeacht de Europese financiering.  

 

Verder is er ook onzekerheid over de financieringsperiode: Europa kent 70% toe 

in 2021-2022 en 30% in 2023, maar uitbetaling is mogelijk tot 2026. Tot slot in 

dit verband moeten de relancemaatregelen goedgekeurd worden door Europa. 
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Vervolgens gaat de raadsheer in op het plan Vlaamse Veerkracht, dat in de begro-

ting is ingeschreven door middel van een provisie van 4,3 miljard euro. Wat men 

daarmee van plan is, is momenteel heel vaag. Dat geldt ook voor de toelichting.  

 

Het Rekenhof stelt ook vast dat het bedrag buiten de berekening van het vorde-

ringensaldo wordt gehouden, terwijl het wel degelijk meetelt voor die berekening. 

Het Rekenhof is ook verbaasd over gelijkstelling van vastleggings- en vereffenings-

krediet, en dat terwijl de betalingen gespreid worden tot 2026. 

1.1.6. Begrotingsnormering 2020 en 2021 

De Europese begrotingsnormen zijn opgeschort op grond van de algemene ont-

snappingsclausule bij sterke daling van de conjunctuur, en dat voor 2020 en 2021. 

Over wat zal gebeuren vanaf 2022 heerst nog grote onzekerheid.  

 

De discussie woedt volop binnen de Europese Commissie. Punten zijn onder andere 

of er wel of niet op gewacht wordt dat het bbp opnieuw het niveau van 2019  

bereikt, en of men bij het opleggen van de normen meteen kiest voor nieuwe, 

aangezien de huidige normering thans geëvalueerd wordt.  

 

De EU formuleert wel nog altijd aanbevelingen. De laatste keer was in juli 2020 bij 

beoordeling van het stabiliteitsprogramma. Zij zijn toen integraal onderschreven 

door de Hoge Raad van Financiën, dat vraagt uitdrukkelijk dat ons land zich meer 

dan ooit inschrijft in het gecoördineerde economisch beleid van de EU. België kent 

immers een open economie, waarin de welvaart sterk afhankelijk is van de andere 

lidstaten. Omdat de daarnet geschetste uitgangssituatie van de begroting al zeer 

ongunstig is, bepleit de HRF andermaal dat in goede tijden buffers worden opge-

bouwd voor minder gunstige tijden. Dat is tot nu toe niet gebeurd, waardoor onze 

startsituatie ongunstiger is dan de Nederlandse of de Duitse. 

 

Europa zal bij de beoordeling van het relanceplan Vlaamse Veerkracht bekijken  

of het voldoende rekening houdt met de landspecifieke aanbevelingen; deze  

EU-aanbevelingen worden ook onderschreven door de Hoge Raad voor Financiën. 

Die houden in dat op korte termijn alle lidstaten maatregelen moeten nemen voor 

het bestrijden van de pandemie en het ondersteunen van de economie. Zij moeten 

de gevolgen voor de werkgelegenheid verzachten door zowel actieve arbeidsmarkt-

maatregelen als aandacht voor vorming van de werknemers, maatregelen nemen 

om de liquiditeit van kmo’s en zelfstandigen te versterken, en voldoende ruimte 

bieden aan nieuwe overheidsinvesteringen. Die moeten toegespitst worden op de 

groene transitie (duurzaam vervoer en duurzame energie) en de digitale transitie 

(in het bijzonder de 5G-netwerken en daarmee samenhangende projecten). 

 

Vorige week heeft de EU een oordeel geveld over het Belgische ontwerp van  

begrotingsplan 2021. Dat was heel positief. De COVID-19-maatregelen van de  

diverse overheden zijn in overeenstemming met de EU-aanbevelingen. Niettemin 

blijft men bezorgd over de houdbaarheid van onze financiën op middellange termijn 

vanwege de hoge overheidsschuld. Die verwittiging werd alleen gestuurd naar  

België én de zogenaamde Club Medlanden: Frankrijk, Italië, Spanje, Griekenland 

en Portugal.  

 

Verder blijft de vaststelling dat er binnen België nog altijd geen goede begrotings-

coördinatie is. 

1.1.7. Schuldevolutie 2021 

Wat de schuldevolutie betreft, beschikt Vlaanderen inmiddels over een eigen 

schuldnorm: de schuld mag niet hoger dan 65 % van de totale ontvangsten, en de 

nettoactiefpositie moet hoger zijn dan de schuld.  
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Welnu, beide schulddoelstellingen worden niet gehaald in 2021. De verwachte 

schuld in 2021 bedraagt immers 33,5 miljard euro, of 72,5% van de overheidsont-

vangsten in 2021. Hij is ook 10 miljard euro hoger dan de vermarktbare activa.  

 

Die laatste werden geraamd op basis van cijfers uit 2018, die ongeveer gelijk blij-

ven voor 2019, zoals blijkt uit het antwoord van de minister op schriftelijke vragen. 

 

Het Rekenhof beveelt dan ook aan om de komende maanden een pad uit te teke-

nen om de begrotingsschuld over meerdere jaren terug onder de genoemde drem-

pel te laten duiken, in de plaats van de norm zelf te versoepelen. 

1.1.8. Meerjarenraming 2020-2021 

Positief is dat de begroting ingediend werd samen met de meerjarenraming 2020-

2025. Net als de minister zelf is het Rekenhof geschrokken van de verontrustende 

evoluties bij ongewijzigd beleid. Vanaf 2023, na het wegvallen van de tijdelijke 

COVID-19-maatregelen, blijft het tekort schommelen rond 2 miljard euro.  

 

Dat structureel lijkende gegeven is geen gunstige evolutie. Enerzijds wordt dit  

veroorzaakt door 1 miljard euro minder ontvangsten door de crisis, en anderzijds 

door 1 miljard euro meer uitgaven, voornamelijk in Welzijn en Onderwijs, die niet 

gefinancierd zijn met recurrente ontvangsten. De overheidsschuld verdubbelt tot 

55,2 miljard euro of 108,2% van de ontvangsten in 2025.  

 

De uitweg is zoals gezegd een genormeerd meerjarenbegrotingstraject naar een 

begrotingsevenwicht en een schuld onder de 65% van de ontvangsten. Verder 

moet werk gemaakt worden van de operationalisering van de uitgavennorm en 

aandacht gegeven aan spending reviews. Meer dan ooit moet ingeschreven worden 

in het gecoördineerde economisch en begrotingsbeleid van de EU. 

1.1.9. Positieve evoluties sinds de begrotingsaanpassing 2020 

Tot slot behandelt de spreker de positieve evoluties in de begroting sinds de be-

grotingsaanpassing 2020. De eerste is het systematische gebruik van de beleids-

kredieten, ook bij de rechtspersonen, waardoor het Vlaams Parlement, Rekenhof 

en burger een beter zicht hebben op de verbintenissen van de overheid.  

 

Als voorbeeld noemt hij de begroting van Lantis. In de begrotingsaanpassing 2020 

kan men nu lezen dat een krediet is ingeschreven van 627 miljoen euro voor de 

werken aan Linkeroever, en in de begroting 2021 wordt een bedrag van ruim 3 

miljard euro uitgetrokken voor onder andere Rechteroever, naast een nieuw kre-

diet van 722 miljoen euro voor de onderbouw van de overkapping van de Ant-

werpse ring. Samen vormt dat een bedrag van meer dan 4,5 miljard euro aan 

verbintenissen, waarmee de nieuwe beleidswending zichtbaar wordt inzake de fi-

nanciering van de overkapping. De Vlaamse Regering wacht niet langer op onbe-

nutte kredieten van MOW. 

 

Positief is verder de stelselmatige verbetering van de beleids- en begrotingstoe-

lichting, al is het werk nog niet af.  

 

Nieuw is ook de toelichting van de ruiterwerking in de algemene toelichting, die 

een beter zicht geeft op hoe de overgedragen kredieten van vorige jaren worden 

aangewend voor nieuw beleid.  

 

Tot slot wordt ook transparant gerapporteerd over de hoogte en de evolutie van 

de geconsolideerde schuld in de meerjarenraming. 
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De raadsheer kijkt er ook naar uit om in de toelichting van een toekomstig begro-

tingsrapport van het Rekenhof de operationalisering van de subsidiedatabank en 

de implementatie van de uitgavennorm als positieve evoluties in het begrotings-

beleid te kunnen evalueren. 

2. Antwoord van minister Matthias Diependaele 

2.1. Inleiding 

Matthias Diependaele verzekert dat de Vlaamse Regering haar best doet zoveel 

mogelijk aan de input van het Rekenhof tegemoet te komen. Stap voor stap raken 

we er wel, stelt hij gerust.  

 

Hij leest in het verslag twee soorten opmerkingen. De eerste, die over structuur 

en transparantie van de begroting gaan, geven goede punten aan de regering. De 

tweede gaan over de cijfers, en daar is de situatie helemaal anders. 

2.2. Gedeelde bezorgdheid over de structurele gezondheid van de Vlaamse 

begroting 

Wat die laatste opmerking betreft, verheelt hij niet dat ook hij bezorgd is. Het 

Rekenhof merkt op dat landen met een structureel gezond begrotingsbeleid voor-

afgaand aan corona, beter op de crisis weten te reageren. Dat is ook altijd de 

stelling van de minister geweest. Naast het principe om geen schulden door te 

schuiven naar volgende generaties, is dat inderdaad een van de redenen om zo 

snel als mogelijk terug te keren naar een gezond financieel beleid. Men moet altijd 

voorbereid zijn op de mogelijkheid van een volgende crisis. Dat heeft het verleden 

voldoende bewezen. Tekorten verdwijnen niet vanzelf maar vragen inspanningen.  

 

Hij erkent dat de prognose over de schuldtoename bij ongewijzigd beleid tot 108% 

van de inkomsten van de Vlaamse overheid zorgwekkend is, maar het structurele 

tekort is dat volgens hem nog meer. Zij hangen onvermijdelijk samen: de eerste 

loopt op als men niets doet aan het tweede. Precies omwille van dat laatste werkt 

de regering er nu al aan om van de begroting een meer beleidssturend instrument 

te maken dat anticyclisch kan ingezet worden over een langere periode. 

 

Eerste element daarvan is de subsidiedatabank, waarvan de eerste, conceptuele, 

fase klaar is in het voorjaar van 2021, waarna echter nog verdere verfijning nodig 

is, waarschuwt hij nogmaals.  

 

Tweede element wordt gevormd door de spending reviews, die in hun strikte vorm 

op langere termijn worden ingebouwd, maar op korte termijn al worden uitgepro-

beerd op een algemene manier in de vorm van de brede heroverweging, waarin 

alle onderdelen van de overheid zichzelf bevragen of ze hun maatschappelijke doel-

stellingen wel bereiken. De minister verwacht veel van die oefening, die eveneens 

in het voorjaar wordt gemaakt, maar tegelijk houdt hij zijn hart vast omdat zij niet 

evident is. Hij hoopt de medewerking te krijgen van de hele administratie. Hij  

rekent op waardevolle input vanuit de administratie.  

 

Derde element is de uitgavennorm. De drie genoemde elementen moeten toekom-

stige begrotingen beter in staat stellen tot bijsturingen.  

2.3. Gebrek aan een goede Belgische begrotingscoördinatie 

Hij begrijpt de vraag van de Hoge Raad van Financiën en de EU maar blijft erbij 

dat iedereen eerst voor eigen deur moet vegen. Het beheer van de centen van  

6,5 miljoen Vlamingen is het belangrijkste. Vlaanderen moet proberen zijn eigen 

cijfers op orde te krijgen en doet dat ook.  
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Hij wil wel praten met de andere entiteiten maar plaatst vraagtekens bij de moge-

lijke winst die dat oplevert. Waaruit moet dergelijk gecoördineerd beleid bestaan? 

In het zuiden van het land zegt men dat men een begroting in evenwicht nooit ziet 

gebeuren. Coördinatie moet uitgaan van gelijke inspanningen en die heeft de  

minister de voorbije decennia niet gezien. 

2.4. EU-regels moeten snel terug ingang vinden 

Verder hoopt hij dat Europa op een bepaald moment het strikte begrotingsbeleid 

weer oppikt, al weet iedereen dat nu dat moment niet is. En hij hoopt ook dat 

Europa daarbij de moed heeft zelf zijn regels te bekijken met het oog op verfijning.  

 

Misschien moet Europa, wat het maximale deficit van 3% betreft, eerder het 

Vlaamse voorbeeld volgen en een anticyclisch beleid uittekenen, een soort uitga-

vennorm voor lidstaten. Hoe dan ook hebben veel landen de Europese norm nodig, 

net als de andere overheden in dit land. 

2.5. De coronaprovisie 

De minister verzekert dat de provisie van nabij wordt opgevolgd, zoals blijkt uit de 

bijsturingen van de provisie tijdens de eerste en tweede begrotingsaanpassing 

2020 (telkens met 250 miljoen euro).  

 

Bijsturing blijft mogelijk. Het is immers moeilijk vooraf te voorspellen hoeveel cri-

sismaatregelen effectief zullen kosten, hoezeer ministers ook hun best doen voor 

hun domein.  

 

De handelshuurlening is voorzichtig geraamd, erkent hij, maar dat is omdat de 

regering ervan uitgaat dat haar relancebeleid zal werken. De crisismaatregelen 

waren er van meet af aan op gericht het gezonde economische weefsel overeind 

te houden. Hij hoopt dan ook dat de leningen voor het grootste deel terugbetaald 

worden. De verplichte verliesmarge werd wel opgenomen, zoals het Rekenhof ver-

meldt. Daar komt bij dat erop wordt gerekend dat de verhuurders een deel van de 

huurlast op zich nemen, vult hij nog aan. Volgens de minister doen zij dat omdat 

zij inschatten dat de huurders overeind blijven. De overheid spiegelt zich aan dat 

geloof in de redding van ondernemingen. 

2.6. Economische parameters 

Hij verzekert dat de regering probeert haar economische prognoses up-to-date te 

houden, maar de begroting moet nu eenmaal op een bepaald moment ingediend 

worden. De huidige parameters zijn inderdaad die van september 2020, zoals wet-

telijk voorgeschreven.  

2.7. Onzekerheid over verdeelsleutel binnen België van het Belgisch aandeel in 

EU-herstelplan ‘Next Generation Europe’ 

Wat het EU-geld betreft, is op dit moment nog geen bedrag opgenomen in de 

begroting. Verder biedt hij aan om in de komende weken de commissie een over-

zicht van de relancemaatregelen voor te stellen, ook al gaat het om een voort-

durend proces.  

 

Dat vastlegging en vereffening gelijkgesteld worden in 2021, komt omdat de  

regering er nog geen zicht op heeft wanneer zal moeten betaald worden. De vast-

leggingen moeten gebeuren in 2021-2022 bevestigt hij nogmaals, omdat het gaat 

om eenmalige uitgaven: investeringen in de strikte – en correcte – zin. Betaling 

kan tot 2026, aangezien infrastructuur- en ICT-projecten nu eenmaal een langere 

doorlooptijd hebben. Naargelang stapsgewijs een betere inschatting mogelijk is, 

wordt de begroting daarop afgesteld. 
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2.8. Schuldnorm 

De minister stelt het Rekenhof gerust dat de regering niet de schuldnorm wenst 

aan te passen. De prognose gaat uit van ongewijzigd beleid. De regering zal moe-

ten bekijken hoe zij de komende jaren een traject vastlegt om terug te keren naar 

een gezond financieel beleid en een evenwicht. Het timingprobleem wordt veroor-

zaakt door de huidige economische malaise. Wanneer wordt het licht aan het eind 

van de tunnel zichtbaar?  

 

In elk geval worden nu al de instrumenten ingebouwd om te gepasten tijde bijstu-

ringen te kunnen doen. Hopelijk naderen we het einde van de tweede golf, nog 

afgezien van de hoopgevende verhalen over vaccins. Een datum durft hij er echter 

niet op te plakken. 

2.9. De onderbouw van de overkapping van de Antwerpse ring 

Wat de onderbouw van de overkapping betreft, legt hij uit dat men die laatste later 

niet kan realiseren zonder daar nu al rekening mee te houden bij de funderingen. 

3. Bespreking 

3.1. Tussenkomst van Philippe Muyters 

3.1.1. Inleiding 

Philippe Muyters bedankt vooreerst de afvaardiging van het Rekenhof voor de kwa-

liteit van het rapport en de toelichting.  

 

Hij noemt de voorliggende begroting uniek en somber, zoals ook de huidige crisis 

dat is. Vooral de Belgische budgettaire situatie oogt zeer somber. 

 

Hij waardeert om te beginnen dat steeds meer stappen worden gezet in de richting 

van een prestatiebegroting.  

3.1.2. De economische onzekerheid weegt zwaar op het begrotingsbeleid  

Daarnaast ademt deze begroting grote onzekerheid. Alles wijzigt voortdurend. De 

ramingen voor de groeicijfers groeien en dalen maar bovendien op een nooit eerder 

vertoonde schaal. Het gaat niet langer slechts om cijfers na de komma die wijzigen. 

Wel integendeel. 

3.1.3. Structureel tekort niet laten aanslepen 

Verder heeft de regering terecht gedaan wat Europa vraagt: eerst de pandemie 

indijken en de economie ondersteunen, ook al is het effect daarvan zichtbaar in de 

begroting. De minister zegt terecht vooral wakker te liggen van het structurele tekort 

in de meerjarenraming dat van deze economische onzekerheid het gevolg is. 

 

Dat laatste houdt aan als geen maatregelen worden genomen, maar Vlaanderen 

heeft inmiddels een traditie om dat wel te doen. De Vlaamse Regering nam maat-

regelen bij de bankencrisis, en vervolgens, om beleidsruimte te creëren, na de 

zesde staatshervorming. Hij is het eens met de minister om dat nu opnieuw te 

doen. Het is geen optie om onze kinderen en kleinkinderen ermee te belasten, en 

bovendien moeten we ons voorbereiden op een volgende crisis. 

3.1.4. Coronaprovisie 

Welke zijn de beleidsdomeinen waaraan volgens het Rekenhof op p. 20 van zijn 

verslag een te hoge financiering uit de coronaprovisie is gegeven? Hoe reageert de 

minister?  
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Hoeveel zou het Rekenhof de provisie voor 2020 en 2021 verhogen (p. 21)? Is het 

zeker dat alle aanvragen voor 2021, die samen leiden tot het genoemde bedrag 

van 997 miljoen euro voor 2020, gerechtvaardigd zijn, zeker in het licht van de 

heersende onzekerheid?  

 

Kan de minister tot slot bevestigen dat alle relance-uitgaven en -ontvangsten bin-

nen de begroting zullen geregistreerd worden ook al blijven ze buiten de norm? 

3.1.5. Vier begrotingsinstrumenten 

Hij sluit zich dan ook aan bij de door de minister voorgestelde instrumenten: de 

subsidiedatabank, een volgehouden uitgavennorm (waarvan hij het basisprincipe 

ondersteunt, ook al is er nog veel praktische uitwerking aan) over de legislaturen 

heen (zoniet is hij niet zinvol) en de brede overweging. Die laatste ziet hij wel als 

verschillend van een spending review.  

 

Niet minder dan 90% van de uitgaven wordt tegen het licht gehouden in de brede 

heroverweging met het oog op een nog meer efficiënte inzet. Dat alle administra-

ties eraan meedoen, moet volgens het lid niet gehoopt maar geëist worden. In juni 

2021 moet een document voorliggen dat mogelijk maakt om in de begroting 2022 

de uitgaven nog efficiënter te laten gebeuren: dezelfde doelstellingen realiseren 

met minder centen.  

 

De spending review zelf is voor hem een vierde instrument, dat beleidsintenties in 

de diepte bekijkt. Hij geeft die van de dienstencheques als voorbeeld. De werk-

groep Leesbaarheid van de begroting sprak alvast af daar technisch werk rond uit 

te voeren, opdat administraties gemakkelijker spending reviews zouden kunnen 

uitvoeren. 

3.1.6. Vlaamse Veerkracht 

Ook het ongeziene relanceplan maakt de voorliggende begroting uniek. Het is  

zowel op duurzame transitie als op economisch perspectief gericht.  

3.1.7. Conclusies 

Het lid vat samen dat zijn fractie waardeert dat de regering zich voorneemt om in 

onzekere tijden de schuld niet groter te maken dan nodig. Dat is niet gemakkelijk 

omdat heel wat gerechtvaardigd klinkende vragen geformuleerd worden, maar elke 

euro schuld die vandaag wordt gemaakt, moet in de toekomst terugbetaald wor-

den, waarschuwt Philippe Muyters.  

 

Zijn waardering gaat ook naar het voornemen om opnieuw te evolueren naar een 

begroting in evenwicht en naar het nu al naar voor schuiven van de daartoe beno-

digde begrotingsinstrumenten. 

 

Het Rekenhof heeft terecht gewezen op pijnpunten op het vlak van de BBT’s. Er 

worden weliswaar stappen gezet maar de BBT’s van sommige beleidsdomeinen zijn 

nog voor verbetering vatbaar. De genoemde werkgroep Leesbaarheid van de be-

groting heeft zich alvast voorgenomen om ze tegen het licht te houden en een 

voorzet te geven voor toekomstige verbetering.  

 

Verder ondersteunt hij het pleidooi van het Rekenhof voor de volledige digitalise-

ring van de dossierstroom vanaf de adviesvraag tot de finale beslissing, met het 

oog op de optimalisering van het begrotingsproces.  
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3.2. Tussenkomst van Hannelore Goeman 

Hannelore Goeman dankt vooreerst het Rekenhof voor het kwalitatief sterk rap-

port.  

3.2.1. Economische parameters 

Ze erkent dat de tijden budgettair moeilijk zijn, ook voor de Vlaamse Regering. Zij 

heeft er begrip voor dat door de voortdurende en sterke wijzigingen van de eco-

nomische parameters de opmaak van de begroting niet evident is. 

3.2.2. Transparantie en helderheid van de begrotingsopmaak 

Verder treedt ze bij dat de Vlaamse Regering stappen heeft gezet in de richting 

van transparantie en helderheid maar tegelijk merkt het Rekenhof wel op dat in de 

BBT’s het verband tussen beleidsdoelstellingen en middelen nog steeds op zeer 

hoog niveau wordt gelegd.  

 

Zo wordt 409 miljoen euro ingezet voor een hervormd doelgroepenbeleid, vrijwel 

zonder toelichting. Ook de herschikkingen ten gevolge van de nieuwe begrotings-

structuur in Onderwijs en Vorming worden bijzonder summier toegelicht. Haar plei-

dooi sluit zich dan ook aan bij het pleidooi van het Rekenhof voor meer consistentie 

en kwaliteit in de BBT’s. Verder vindt ze het een goed idee om de schuldnorm toch 

te blijven toetsen, wat nog wel gebeurde in de begrotingsaanpassing 2020 maar 

niet meer bij de begrotingsopmaak 2021, zoals het Rekenhof opmerkte. 

3.2.3. De beleidskeuzes in de begroting 2021 

In het bijkomende budget voor recurrent beleid ter waarde van 725 miljoen euro 

aan vastleggingskredieten, is haar fractie blij met de 250 miljoen euro extra voor 

Onderwijs, ook al is een groot deel bedoeld voor de uitvoering van een cao die is 

afgesloten in de vorige regeerperiode.  

 

Ook de eerste opstap naar het sociaal akkoord in de Zorg, dat er ondertussen 

eindelijk is, ten belope van 286 miljoen euro, maakt haar zeer blij. 

3.2.4. Ontevredenheid over de besparingen 

Anderzijds blijft haar fractie ontevreden over de besparingen die daar tegenover 

staan: het milderen van de groeipaden, de knips in het hoger onderwijs, de struc-

turele besparingen bij de VRT en het Agentschap Inburgering, en de afschaffing 

van de woonbonus.  

3.2.5. Relanceprovisie Vlaamse Veerkracht 

De relanceprovisie vindt sp.a, dat al langer pleit voor slimme investeringen in duur-

zaamheid, de klimaatomslag en dergelijke, dan weer een goede zaak. Hetzelfde 

geluid valt overigens te horen in de aanbevelingen van de Hoge Raad van Finan-

ciën. De focus op groene en digitale transitie ligt ook in lijn met de prioriteiten van 

het Europese beleid, die haar fractie onderschrijft. Zij heeft echter wel vragen bij 

de aanwending.  

 

Het lid verwijst om te beginnen naar de vaagheid in de besteding van de relance-

middelen ten belope van 4,3 miljard euro waarvan de algemene toelichting slechts 

de globale verdeling geeft, die ze met enkele voorbeelden illustreert.  

 

Zij betreurt met collega Rzoska dat geen meer gedetailleerde tabel is verstrekt met 

de uitgaven per beleidsdomein. Bij haar eigen reconstructie heeft ze moeten vast-

stellen dat de verdeling in de algemene toelichting moeilijk te rijmen valt met de 

begrotingen van de departementen of met het originele plan Vlaamse Veerkracht. 
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Zo vindt zij in de begroting Welzijn slechts 263 miljoen euro aan relancemiddelen 

terug van de 655 miljoen euro voor Warm Vlaanderen. Waarvoor wordt de reste-

rende 392 miljoen euro gebruikt? 

3.3. Repliek van minister Matthias Diependaele 

Matthias Diependaele komt tussen inzake de relanceprovisie Vlaamse Veerkracht. 

Hij legt uit dat een provisie van 4,3 miljard euro is ingeschreven in de begroting 

maar nog niet de besteding daarvan.  

 

De bedragen die Hannelore Goeman vernoemt, zijn normale, recurrente uitgaven.  

 

Hij herhaalt zijn belofte om volgende week of ten laatste de week daarna een to-

taalbeeld te verschaffen in de vorm van een lijst. Vanzelfsprekend zijn er ook ver-

banden tussen de recurrente en de relance-uitgaven, alleen al om te vermijden dat 

men twee keer hetzelfde betaalt. 

3.4. Verderzetting tussenkomst Hannelore Goeman 

3.4.1. Investeringen in gebouwen, isolatie- en renovatiepremie  

Hannelore Goeman neemt aan dat het gaat over eenmalige investeringen zoals 

gebouwen. Met de 15 miljoen euro structurele middelen zal men niet ver springen, 

voorspelt zij, tenzij met een extra budget, maar waar komt dat dan vandaan?  

 

Een aantal dingen ontbreken ook volgens haar fractie, zoals een geloofwaardig 

isolatie- en renovatieprogramma. Er wordt weliswaar een budget vrijgemaakt, 

maar experts pleiten voor een hogere versnelling. Zij gelooft niet in het systeem 

van renteloze leningen en premies. In het verleden is al gebleken dat het niet 

werkt. Omdat mensen die in woningen wonen die het best eerst zouden worden 

aangepakt ofwel niet wensen te investeren of financieel niet in staat zijn om te 

investeren. 

 

Ook een grootscheepse investeringsoperatie in publieke woningen ontbreekt, en 

daarmee bedoelt ze niet alleen sociale maar ook overheids- en schoolgebouwen.  

3.4.2. Openbaar vervoer 

Wat openbaar vervoer betreft, wordt wel de vergroening van de vloot vermeld en 

gecommuniceerd over toegankelijke haltes, maar ze zou toch graag een overzicht 

krijgen van wat in de pijplijn zit. 

3.4.3. Europese middelen 

Er wordt gerekend op 3 miljard euro Europese middelen, maar die buit is nog niet 

binnen, waarschuwt het lid.  

 

Zij vraagt daarom of de Vlaamse Regering zich garant stelt om alle beloofde een-

malige investeringen in het kader van de relance uit te voeren, ook als het bedrag 

van de Europese tegemoetkomingen lager uitvalt.  

 

Verder hoopt ze dat rekening wordt gehouden met de voorwaarden zoals het her-

stelplan dat moet zijn doorgevoerd tegen 2026 en de verdeling van de middelen 

met minimaal 37 % voor klimaatgerelateerde uitgaven en minimaal 20 % voor de 

digitale transitie, wat voor de commissieleden moeilijk in te schatten is op basis 

van de onvolledige invulling en de vage krachtlijnen.  
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Kan de minister haar geruststellen? Beseft hij dat er niet alleen een coherent 

Vlaams maar ook een coherent Belgisch plan moet zijn dat aan dezelfde voorwaar-

den moet voldoen? Het lid hoopt dat men niet opnieuw vervalt in communautaire 

scherpslijperij en vraagt dat de minister zich engageert tot samenwerking met de 

andere landsdelen en zich niet beperkt tot de opeising van het rechtmatige deel 

van Vlaanderen. 

 

Garandeert de minister dat de bijkomende investeringen met de Europese midde-

len, bovenop de reeds geplande 1,6 miljard euro investeringen uit het regeer- 

akkoord, volledig uitgevoerd worden tegen het einde van de legislatuur? Klopt het 

dat de relancemiddelen van de Vlaamse Veerkracht het ambitieniveau verhogen 

en dus volledig additioneel zijn of vormen zij slechts een tijdelijke top-up van het 

normale traject? Of heeft de Vlaamse Regering de bedoeling bijvoorbeeld het fiets-

padenproject geheel met Europese middelen te betalen?  

 

Houdt de Vlaamse Regering er rekening mee dat zij om maximaal gebruik te kun-

nen maken van de flexibiliteit van de Europese ontsnappingsclausule, die het lid 

goede zaak vindt, alle COVID-19-maatregelen meticuleus moet kunnen identifice-

ren en verantwoorden? Heeft de minister in zijn contacten met Europa al concrete 

signalen gekregen over de normalisering van het begrotingstoezicht? Wordt daarbij 

ook gesproken over de mogelijke bijstelling van de huidige schuld- en tekortcrite-

ria? 

3.4.4. De wachtlijsten in de gehandicaptenzorg 

De onderbenutting met 10% van de 4,3 miljard euro om de wachtlijsten in de 

gehandicaptenzorg weg te werken, blijft ze een bizarre constructie vinden. Begrijpt 

de spreekster goed dat die 430 miljoen euro gebruikt wordt om het groeipad te 

versnellen, waardoor het in het Vlaams regeerakkoord beoogde niveau van 2024 

al in 2021 kan gerealiseerd worden, en het verschil daarna jaar na jaar wordt bij-

gepast? Dat betekent dat een aantal mensen sneller zullen kunnen worden gehol-

pen maar zeker niet dat de wachtlijsten verdwijnen. 

 

Zo ja, dan vraagt ze zich wel af hoe men dat begrotingstechnisch klaar denkt te 

spelen. Volgend jaar wordt immers een groeipad aangepast met de middelen uit 

een onderbenutting die pas op het einde van het jaar bekend is. Zal Europa bo-

vendien wel accepteren dat de onderbenutting van de door hen toegekende mid-

delen wordt ingezet voor recurrente uitgaven?  

3.4.5. Vlaams beschermingsmechanisme voor de compensatie van ondernemers 

Bij het Vlaams beschermingsmechanisme voor de compensatie van ondernemers 

die meer dan 60% van hun omzet verliezen, wordt 200 miljoen euro gebudgetteerd 

tot 13 december maar nog niets in de begroting 2021. Terwijl bijvoorbeeld in  

Nederland al werd beslist dat de Nederlandse regering de financiële tussenkomsten 

voor ondernemingen zal behouden tot minstens juni 2021 als de slechte sanitaire 

situatie tot dan zou blijven aanhouden. 

 

Zowel het Rekenhof als de ondernemers zelf klagen over de onzekerheid dat ze 

niet weten hoelang de maatregel zal duren. Blijft de regering ad hoc beslissen of 

krijgt men vaste grond onder voeten, afhankelijk van de voortzetting van bepaalde 

maatregelen? Verbindt de regering zich ertoe dat dit uit de COVID-19-provisie 

2021 wordt gefinancierd, hoewel die daar niet op begroot lijkt? Aan welk bedrag 

denkt de minister om het budget eventueel op te trekken? In dat verband sluit ze 

zich ook aan bij de vraag aan het Rekenhof over beleidsdomeinen die te veel heb-

ben gekregen en aan de minister over hoe hij daarmee omgaat.  
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3.4.6. Oosterweel 

Wat Oosterweel betreft, is haar fractie aangenaam verrast dat 722 miljoen euro 

aan vastleggingskredieten is ingeschreven voor de financiering van de leefbaar-

heidsprojecten op Rechteroever en dat die niet langer integraal gebeurt uit de ver-

zamelde onderbenutte kredieten maar ook met nieuw krediet.  

 

Dat geeft aan dat het de regering menens is met de leefbaarheid, waardeert het 

lid. Welke leefbaarheidsprojecten kunnen daar volgend jaar al mee gefinancierd 

worden, in afwachting van degene die afhankelijk zijn van de overkapping die nog 

moet gerealiseerd worden en meerdere miljarden euro extra zal kosten?  

 

Zij neemt aan dat de minister nog geen finaal antwoord kan geven op de vragen 

of die overkapping er ooit komt en hoe zij gefinancierd zal worden?  

3.4.7. Wegwerken van het structureel tekort 

De minister staat tot slot niet alleen met zijn bezorgdheid over het jaarlijkse struc-

turele tekort van meer dan 2 miljard euro tot 2024. Zij vernoemt de waarschuwin-

gen van het Rekenhof, Europa en de Hoge Raad van Financiën. Het lid treedt bij 

dat gezond begrotingsbeleid streeft naar een evenwicht tussen structurele inkom-

sten en uitgaven. Wat is hier echter middellange termijn? Haar fractie vraagt zich 

af of op zich goede initiatieven als de subsidiedatabank, de spending reviews en 

de heroverweging geen voorbode vormen van een nieuwe besparingsronde.  

 

Zij merkt op dat ook de SERV pleit voor een begrotingsevenwicht maar een uitzon-

dering wil voor strategische investeringen met een sterk positief effect op het bbp. 

Het lid sluit zich aan bij het pleidooi van de raad om die buiten de reguliere begro-

ting te houden, en dat niet alleen in het geval van Oosterweel. De Europese be-

grotingsregels moeten voor sp.a in die richting herzien worden. 

3.5. Tussenkomst van Wim Verheyden 

3.5.1. Economische onzekerheden 

Wim Verheyden noemt de analyse van het Rekenhof diepgaand en een belangrijk 

hulpmiddel voor jonge parlementsleden. Hij dankt het Rekenhof daarvoor. Ook zijn 

fractie is ervan overtuigd dat de regering met te veel onzekerheden kampt om een 

duidelijke begroting te kunnen opstellen.  

 

Vreemd is wel dat nog geen rekening is gehouden met de tweede lockdown, terwijl 

er toch al aanwijzingen voor een tweede golf waren voor de begrotingsopmaak.  

3.5.2. Kwaliteit van BBT’s neemt toe 

Ook hij vermeldt de waardering van het Rekenhof voor de verbeterde BBT’s, al is 

er inderdaad nog werk aan consistentie en kwaliteit. Dat het in het licht van de 

evaluatie van de VCO-regelgeving halverwege de legislatuur een analyse zal  

uitvoeren van de BBT’s en daarover rapporteren, kan zijn fractie alleen maar toe-

juichen. 

3.5.3. De Vlaamse schuldnorm en het structureel tekort 

Het percentage van 108,2% van de schuldnorm is inderdaad niet niks, maar de 

omstandigheden zijn dan ook uitzonderlijk. Zoals de andere fracties maakt de zijne 

zich echter vooral zorgen over het structurele begrotingstekort. Heeft de minister 

al in het achterhoofd hoe hij dat kan doorbreken?  
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De minister geeft ondertussen toe dat we minder goed voorbereid gebleken zijn 

dan de buurlanden Nederland en Duitsland met hun financiële buffers, waarvan het 

lid nogmaals de opbouw bepleit in betere tijden. We mogen immers zeker zijn dat 

er nog crisissen komen in de toekomst. 

3.5.4. De Belgische schuldpositie 

Het is goed dat Vlaanderen voor eigen deur blijft vegen en inspanningen doet, 

maar het lid maakt zich wel zorgen over de federale schuldpositie. Welke impact 

zal de toetreding tot de mediterrane landen hebben op Vlaanderen? Houdt men 

rekening met die mogelijkheid? Wat zijn de standpunten van Rekenhof en minister?  

3.5.5. Begrotingsnormering 

Het Rekenhof beveelt aan om de relance-uitgaven in de begroting op te nemen, 

terwijl de regering ze er buiten wil houden.  

3.5.6. Vlaams aandeel in de EU-middelen 

Het lid stelt bovendien vast dat het Rekenhof hem gelijk geeft in zijn opmerking 

dat er nog geen zekerheid is over de middelen uit Europa waarop de regering re-

kent. Hij verwacht dat Europa zelf uiteindelijk wel tot een overeenkomst komt, 

maar dan moeten de Belgische onderhandelingen nog beginnen.  

 

Wallonië wil een ferm stuk van de koek en ook Brussel schuift aan. Zijn fractie 

steunt de minister maar gaat hij het halen? Het lid wijst erop dat in het ontken-

nende geval extra zal moeten geleend worden, waardoor de schuld opnieuw stijgt. 

3.5.7. Middelen voor de aanpak van de tweede lockdown 

Verder sluit hij zich aan bij de vragen over de middelen voor de aanpak van de 

gevolgen van de tweede lockdown. Volgens de spreker zal men die middelen nog 

moeten optrekken. In hoeveel voorziet de minister nog? Wat is zijn aanpak?  

3.6. Tussenkomst van Björn Rzoska 

3.6.1. Een ongeziene begroting 

Björn Rzoska dankt vooreerst het Rekenhof voor hun rapport en de minister voor 

de uitgebreide antwoorden in de schriftelijke procedure. 

 

Hij treedt Philippe Muyters bij dat de voorliggende begroting ongezien is. Hij heeft 

er begrip voor dat de minister, die zijn ontwerp op een bepaald moment moet 

indienen, daarin niet alle ontwikkelingen kan afdekken. Zo blijkt de Europese prog-

nose voor de economische groei nu weer heel wat voorzichtiger te zijn dan de 

laatste economische parameters waar de minister mee aan de slag moest.  

3.6.2. Naar gezonde Vlaamse overheidsfinanciën 

De bezorgdheid van het Rekenhof over de houdbaarheid van het begrotingstraject 

is dan ook terecht.  

 

Hij sluit zich aan bij de keuze voor de beheersing van de gezondheidscrisis als 

prioriteit, maar de op een na grootste uitdaging is om economie en begroting weer 

op de sporen te krijgen. Welk pad ziet de minister voor de terugkeer naar gezonde 

overheidsfinanciën?  

 

Uit de antwoorden op de schriftelijke vragen leidt het lid alvast af dat de minister 

relatief snel terug wil naar een begroting in evenwicht en al bij de opmaak van de 

begroting voor 2022 een deel van de afstand naar een begroting in evenwicht wil 
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afleggen via de eerste resultaten van de brede heroverweging. Het lid voorspelt 

dat dit voornemen stevige politieke discussies zal opleveren. Klopt zijn lezing van 

de finaliteit waar de minister naartoe werkt? 

3.6.3. De coronaprovisies 2020 en 2021 en het relanceplan Vlaamse Veerkracht 

De annex bij het verslag van het Rekenhof over de coronaprovisie vindt hij bijzon-

der boeiend. Er zit zeer veel informatie in en geeft het parlement zicht op wat is 

beslist. Hij vraagt de minister naar de budgettaire impact ervan op 2020. Volgens 

zijn berekening zit men al aan 3,4 miljard euro van de provisie, 220 miljoen euro 

die ministers nog moeten vinden op eigen kredieten, en 780 miljoen euro te her-

verdelen in 2020. Leest hij de tabel op p. 4 en de uitleg op p. 8 van de annex 

correct? 

 

Hij waardeert de transparantie van de minister en zijn regelmatige opgave van de 

stand van zaken inzake corona, maar daarnaast blijft hij erbij dat het parlement 

recht heeft op inzicht in de verdeling van de provisie waarvan de goedkeuring wordt 

gevraagd, aangezien die impact heeft op de begrotingen van 2021 en 2022 en op 

de meerjarenraming.  

 

Net zoals Hannelore Goeman is hij in afwachting daarvan verplicht geweest zelf 

een tabel te laten samenstellen op basis van persberichten, communicatie op de 

eigen website van ministers, uitspraken in de plenaire vergadering en opmerkingen 

in de BBT’s.  

 

Hij roept de minister nogmaals op zijn eerdere toezegging gestand te doen over 

transparantie met betrekking tot de Vlaamse Veerkracht. 

3.6.4. Impact op het vorderingensaldo 

Verder vindt hij het goed dat de minister na kritiek van het Rekenhof en de schrif-

telijk vraag van het lid heeft beslist om het arbitrair buiten het vorderingensaldo 

plaatsen van de uitgaven in het kader van de Vlaamse Veerkracht, aan te passen, 

en hen wel degelijk op te nemen in de begroting, waarna ze ten aanzien van de 

begrotingsdoelstelling worden gecorrigeerd.  

 

Dergelijke transparantie is ook belangrijk om te toetsen of aan de Europese voor-

waarden wordt voldaan, die opgesomd staan in het verslag van het Rekenhof. Hoe 

kijkt het Rekenhof aan tegen de kwalificatie als eenmalige investeringen van de 

geplande inzet in gehandicaptenzorg van de onderbenutting van de provisie, om 

ze uit de begrotingsdoelstelling te halen? 

3.6.5. De leesbaarheid van de begroting 

Wat de leesbaarheid van de begroting betreft, schuift het verslag van het Rekenhof 

elementen naar voren om een aantal BBT’s te herbekijken. Ze worden ook bij naam 

genoemd, maar de BBT Financiën en Begroting van de minister zelf blijkt alvast 

aan de goede kant te staan. Aan sommige andere is echter nog wel wat werk. 

3.6.6. Impact van de coronapandemie op de ontvangsten uit de BFW 

Vervolgens vraagt hij aan Rekenhof en minister wanneer het effect van corona op 

de ontvangsten uit de Bijzondere Financieringswet zal uitgevlakt zijn. Het lid zelf 

leest alvast in de cijfers dat tot in 2024 een vrij stevige impact te zien zal zijn. Hij 

vraagt om toelichting. 
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3.6.7. Gewestbelastingen 

Wat de gewestbelastingen betreft, uit het Rekenhof enkele bezorgdheden, en ook 

het lid zelf blijft erbij dat met name de opbrengst van de BIV iets te rooskleurig 

wordt ingeschat in het licht van de impact van de coronapandemie, die volgens 

hem groter zal zijn. 

3.6.8. Oosterweel 

Inzake Oosterweel blijft de opmerking van het Rekenhof terugkeren dat de 

Vlaamse Regering kleur moeten bekennen betreffende de overkapping en stilaan 

in een budget moet voorzien in de meerjarenraming, al noemt het lid het een goede 

zaak dat we nu alvast weten dat de basis voor de overkapping gefinancierd wordt. 

3.6.9. De schuldnorm 

Tot slot vraagt hij om de evolutie van de schuldnorm goed in de gaten te houden, 

waarbij hij in het bijzonder de verhouding tot de eigen nettoactiefpositie vernoemt. 

3.7. Tussenkomst van Peter Van Rompuy 

3.7.1. Van de spaarzaamheid van de Vlaamse Regering plukken we nu de 

vruchten 

Peter Van Rompuy merkt op dat de huidige inspanningen mogelijk zijn dankzij de 

spaarzaamheid van de Vlaamse Regering in de afgelopen jaren, ook al werd die 

destijds fel bekritiseerd. De schuld verdubbelt nu tegen 2025, in hoofdzaak door 

investeringen.  

 

Voor sommigen is dat nog niet genoeg, al verklaren die zich tegelijk bezorgd om 

de begroting. Hij waarschuwt de minister dat ze hem om een begrotingstraject 

vragen om hem vervolgens besparingen te kunnen aanwrijven. De aanpak die de 

minister zelf voorstelt, is echter de juiste. 

3.7.2. De impact van de coronamaatregelen 

De begrotingsinspanningen die geleverd zijn, hebben er alvast voor gezorgd dat 

de Belgische werkgelegenheidsgraad nog steeds 70,0% bedroeg in september 

2020 (tegenover 70,1% een jaar eerder). Ook het gemiddelde Belgische gezins-

inkomen, al is het lid zich bewust dat er grote verschillen zijn, is slechts 1% gedaald.  

 

Wel verdubbelt de Vlaamse schuldgraad tegen 2025 tot 10% van het Belgische 

bbp. In dat verband wijst hij er Wim Verheyden op dat zijn pleidooi voor spaar-

zaamheid sterk afsteekt tegen de houding van zijn partijgenoten die in de Kamer 

wel vlot uitgaven zoals de btw-verlaging op zeep goedkeuren. De houding van het 

Vlaams Belang ten aanzien van de federale begroting is dan ook erg dubbel. Het 

federale begrotingstekort is met 11,2% van het BBP het slechtste op Spanje na. 

De schuld stijgt met 117% van het BBP naar het niveau van de jaren 80.  

 

Hij denkt niet dat Europa snel terug een begrotingstraject zal uitstippelen, maar 

dat het dat zal doen, is wel zeker, zij het meer geleidelijk en minder snel dat na de 

financiële crisis. Men heeft zijn les geleerd.  

3.7.3. Economische parameters wijzigen sterk door tweede lockdown 

Ook hij maakt de bedenking dat de tweede lockdown nog niet in de voorliggende 

cijfers verwerkt is, maar de cijfers over economische groei waar de begroting van 

uitgaat, worden nu eenmaal op een bepaald moment en volgens een vaste struc-

tuur vastgelegd. Dat was in grote mate gebeurd voorafgaand de tweede lockdown.  
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Sindsdien hebben de banken wel nieuwe cijfers geproduceerd. KBC schat de groei 

volgend jaar op 0,3%, terwijl in de voorliggende begroting nog 6,5% staat, ook al 

is het geraamde omzetverlies van 17% maar half zo groot als dat in de eerste 

lockdown. KBC raamt het omzetverlies het in het hele volgende jaar op 12%: het 

herstel komt dus maar traag op gang. De bank ziet pas in 2023 het niveau van 

voor corona terugkeren. Het is dan ook nog te vroeg om het structurele tekort te 

bepalen dat we in de toekomst meeslepen, concludeert het lid. Hij wijst de critici 

er wel op dat daarin ook belangrijke inspanningen voor de zorg en het onderwijs 

zitten. Dit alles is nog afgezien van de mogelijk vernietigende gevolgen van de 

brexit, die voor sommigen zoals Vlaams Belang het grote voorbeeld is. Het lid ge-

waagt van een populistische stommiteit. 

3.7.4. Terugdringen van tekort en schuld 

Tekort en schuld worden uitgedrukt in percenten van het bbp. Het komt er dan ook 

op aan dat laatste te doen stijgen. De relance die daartoe nodig is, moet volgens 

zijn fractie vooral gevoerd worden door Vlaanderen en de deelstaten, wat ook zijn 

impact heeft op de verdeling van het Europese budget. Niet minder dan 80% van 

de investeringen gebeurt door regionale en lokale entiteiten. Hij verwacht dan ook 

enige federale bescheidenheid bij de mobilisering van investeringsmiddelen, gelet 

op het begrotingstekort van dat niveau. 

3.7.5. De brede heroverweging en spending reviews 

Het hele verhaal van brede overweging en spending reviews komt er voor hem in 

grote lijnen op neer meer en betere dienstverlening te realiseren met dezelfde 

middelen. Het komt hoog op de politieke agenda in de komende jaren, voorspelt 

hij. Hoge tekorten en een zwakke groei nopen immers altijd tot de hervorming van 

het overheidsapparaat als hefboom voor meer efficiëntie. De aanpak van de rege-

ring is dan ook de juiste. 

 

Zullen de spending reviews ook toegepast worden op de relancebudgetten zelf? 

Een goede, objectieve analyse van de besteding is immers belangrijk. Misschien 

moeten ook bij megaprojecten als Oosterweel de begroting en de ramingen tegen 

het licht gehouden worden.  

3.7.6. Overkappingsprojecten en Oosterweel 

Deelt de minister in dat verband de analyse van het Rekenhof dat de financiering 

van de leefbaarheidsprojecten niet meer integraal gebeurt uit verzamelde onbe-

nutte kredieten van MOW? Hoe verhoudt de 168,4 miljoen euro die op dit moment 

al in die pot zit, tot de 722,5 miljoen euro? Zelf heeft hij nooit begrepen waarom 

die pot exclusief voor de ring van Antwerpen en bijvoorbeeld niet voor die van 

Brussel was. Ook hij wil vernemen wanneer de cijfers komen over de leefbaar-

heidsprojecten op het niveau van de overkapping. 

3.7.7. Evolutie van de rentelasten en de woningprijzen 

Tot slot informeert hij naar de evolutie van de rentelasten en de woningprijzen op 

basis waarvan bepaalde ontvangsten werden berekend. 

3.8. Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

3.8.1. De drietrapsstrategie van de Vlaamse Regering versus de economische 

onzekerheid 

Maurits Vande Reyde wil hoop brengen in het sombere verhaal over onzekerheid 

door te onderstrepen dat Vlaanderen in weerwil van de moeilijkheden over een 

strategie beschikt.  
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Eerste trap daarvan is de beteugeling van de gezondheidscrisis, met inbegrip van 

het overeind houden van de ondernemingen met opeenvolgende steunmaatregelen.  

 

De tweede trap is de inzet op relance, om te voorkomen dat de gezondheidscrisis 

wordt gevolgd door een economische. Hij gewaagt ter zake van een immense on-

derneming, niet alleen economisch maar ook maatschappelijk, waarbij hij wijst op 

de ongeziene, structurele middelen voor zorg waarover net werd beslist. Wat bij-

voorbeeld de wachtlijsten voor personen met een beperking betreft, wijst hij erop 

dat de 270 miljoen euro van 2024 volgend jaar al wordt uitgegeven, wat betekent 

dat er 230 miljoen euro bijkomt. Dat is nooit eerder gebeurd. Daarmee kunnen in 

theorie meer dan 4000 wachtenden geholpen worden. We hebben alle reden om 

daar zeer enthousiast over te zijn. 

 

Waar die middelen vandaan komen, onderbenutting dan wel relance, is volgens 

hem ondergeschikt. Hij nodigt zijn collega’s uit mee na te denken over hoe met 

dat geld nog meer mensen kunnen geholpen worden dan vandaag. Hij vermeldt 

daarbij de automatische toekenning, budget voor mensen in prioriteitengroep 3 

(die momenteel nog uit de boot vallen) en niet alleen 1 en 2. De vragen over de 

haalbaarheid van de onderbenutting zijn weliswaar realistisch, maar een begroting 

is altijd een momentopname. Vanzelfsprekend is er onzekerheid, meer dan ooit, 

maar de voorliggende inschatting is op dit moment de best mogelijke, vat hij samen. 

 

Wat de besparingen betreft, wijst hij erop dat het logisch is dat men in budgetten 

als die van Welzijn en Onderwijs, die respectievelijk 13 en 15 miljard euro belopen, 

elk jaar enigszins andere uitgaven doet, om steeds opnieuw betere zorg en onder-

wijs te kunnen geven. De groei van de totale uitgaven maakt het onmogelijk om 

te ontkennen dat sterker wordt ingezet op zorg. 

 

Derde trap van de strategie is de terugkeer naar de budgettaire orthodoxie. De 

mindset van de minister is erop gericht om op termijn terug te keren naar een 

evenwicht, wat door het lid gewaardeerd wordt, ook al is dat volgend jaar niet 

haalbaar en misschien niet in deze legislatuur. Uiteraard moet dat streven ook 

aanwezig zijn bij de andere overheden. Bij de federale overheid is dat alvast het 

geval, verzekert hij, al heeft hij ook uitingen gehoord van andere overheden dat 

evenwicht utopisch of onbelangrijk is. Daar heeft ook hij zijn twijfels bij. 

 

Hij bevestigt het belang van de al geciteerde instrumenten als de uitgavennorm, 

die consistentie in de uitgaven moet brengen over verschillende legislaturen heen. 

Zaak is om hem structureel te verankeren tijdens deze legislatuur, waarbij de 

moeilijke omstandigheden tegelijk uitdaging en opportuniteit bieden. De spending 

reviews kunnen en moeten uitgebreid worden naar alle voor de begroting signifi-

cante uitgaven.  

 

Als laatste voegt hij nog een onderbelicht instrument toe: het kerntakendebat, 

waarin nagedacht wordt over de fundamentele taken van de overheid, welke daar-

toe behoren en welke niet. De poging tijdens de vorige legislatuur, samen met de 

administratie, leverde ondermaatse resultaten op. Hij stelt voor dat deze legisla-

tuur een nieuwe poging wordt gedaan door het parlement zelf. 

3.8.2. Ontvangstenramingen voor de lokale besturen 

Vervolgens drukt hij zijn bezorgdheid uit over de ontvangstenramingen voor de 

lokale besturen (aanvullende personenbelasting en onroerende voorheffing), die 

ook tot entiteit II behoren. Zij hebben die informatie nodig om hun verplichtingen 

te kunnen voortzetten. Hoe kan die informatie accuraat gehouden worden, bijvoor-

beeld semestrieel, om te vermijden dat zij stoppen met investeren? 
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3.8.3. Blijft het engagement dat inkomsten uit tolheffingen Oosterweel naar de 

schuldaflossing Oosterweelschuld gaan? 

Hij informeert ook naar de toekomstige tolinkomsten uit Oosterweel. Wordt het 

engagement dat zij worden ingezet voor schuldaflossing, voortgezet? 

3.8.4. Overzicht relanceplan Vlaamse Veerkracht 

Tot slot bevestigt hij dat ook zijn fractie een overzicht van de besteding van het 

relancebudget belangrijk vindt, maar hij heeft begrepen dat daar weldra een toe-

lichting over volgt. 

3.9. Tussenkomst van Stijn De Roo 

3.9.1. Investeringen in fietsinfrastructuur 

Stijn De Roo gaat in op de investeringen in fietsinfrastructuur, een belangrijke 

prioriteit van de regering, die mikt op een verdubbeling tot 300 miljoen euro tegen 

het einde van de legislatuur. Dankzij de relance kan dat bedrag opgetrokken wor-

den tot 335 miljoen euro per jaar, maar die kredieten zijn erg verspreid over de 

begroting, kan men lezen in het verslag van het Rekenhof. Welke mogelijkheden 

zijn er om die inspanningen beter in de verf te zetten? Kan de minister verzekeren 

dat het aangekondigde groeipad verder gerealiseerd wordt? 

3.10. Repliek van raadsheer Jan Debucquoy 

3.10.1. Kwaliteit van de beleids- en begrotingstoelichtingen 

Jan Debucquoy is blij dat diverse commissieleden de BBT’s appreciëren. Hun kwa-

liteit is inderdaad uiteenlopend. Hij bevestigt dat het Rekenhof van plan is in de 

loop van volgend jaar een onderzoek te doen op zoek naar goede praktijken en om 

samen met de administratie Financiën en Begroting een goed voorbeeld samen te 

stellen. Hij vat samen dat het werk niet af is, maar dat toch stappen vooruit zijn 

gezet. 

3.10.2. Te veel middelen uit de coronaprovisie  

De opmerking over beleidsdomeinen die achteraf beschouwd te veel kregen uit de 

coronaprovisie, is ingegeven door de bezorgdheid van het Rekenhof over het ont-

breken van enige mogelijkheid om te veel gestort geld terug in de provisie te krij-

gen. Elk beleidsdomein beschouwt dat als verworven middelen en tracht die voor 

iets anders te gebruiken. In budgettair ongunstige tijden moet elke euro echter 

geen twee maar vijf keer omgedraaid worden. 

 

Als voorbeeld geeft hij het budget voor de drie ondersteuningsmechanismes bij 

Economie, waarvan 85 miljoen euro over is. Er is ook al heel wat teruggevorderd 

aan onterechte uitbetalingen: 22 miljoen euro is intussen terugbetaald en 29 mil-

joen euro is nog hangende.  

 

Een ander voorbeeld komt uit Welzijn, waar 15 miljoen euro werd vastgelegd voor 

uitzonderlijke kinderbijslag, maar slechts 3 miljoen euro werd gebruikt. De onbe-

nutte rest keert niet terug naar de provisie maar wordt door de minister gebruikt 

voor een extra premie voor kinderopvang bij kansarme gezinnen.  

 

Onderwijs kreeg 11,8 miljoen euro voor de zomerscholen (opvang van kinderen 

tijdens de eerste lockdown), waarvan 2 miljoen euro werd uitgegeven. De rest blijft 

bij Onderwijs en zou uitgegeven worden voor de herfstscholen, maar ook daarvan 

is slechts 0,3 miljoen euro uitgegeven.  
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Nog een voorbeeld wordt gevormd door het persoonlijkeassistentiebudget, waar 

de minister van Welzijn slechts 19,8 miljoen euro van de voorziene 31,2 miljoen 

euro nodig had. Er ontbreekt een begrotingsruiter die dat geld terugstuurt naar de 

provisie. 

3.10.3. Raming van de nodige verhoging van de provisie 

Een raming maken voor de verhoging van de provisie, is niet evident, geeft hij toe, 

maar op basis van de derde kolom in de tabel in de bijlage, met de bedragen die 

de departementen naar eigen zeggen dit jaar nog nodig hebben voor reeds besliste 

maatregelen, stelt hij 500 miljoen euro voor. Er is immers nog 997 miljoen euro 

nodig dit jaar en de provisie heeft nog 400 miljoen euro over.  

 

Hij begrijpt de terughoudendheid van de minister van Begroting: als hij dat nu al 

inschrijft in de begroting, denken de beleidsdomeinen dat het potje opgemaakt 

moet worden. Voor 2021 is het te vroeg maar een provisie van 300 miljoen euro 

lijkt hem in elk geval te weinig. 

3.10.4. Overkapping van Oosterweel 

Wat de overkapping van Oosterweel betreft, is het Rekenhof niet gelukkig met de 

besluitvorming. De literatuur noemt dit een slippery slope. Door telkens kleine 

stapjes te nemen, die elk hun logica hebben, komt men op een hellend vlak naar 

een onaanvaardbare situatie, in casu een budgettaire catastrofe.  

 

Met het mes op de keel werd de Vlaamse Regering gedwongen middelen vrij te 

maken voor de overkapping in ruil voor de terugtrekking van de rechtszaken. In 

het compromis met de actiegroepen werd afgesproken een fonds op te richten, dat 

gespijsd zou worden tot 1 miljard euro. De leefbaarheidsprojecten waarvoor het 

zou dienen, zouden echter veel ruimer zijn dan alleen overkapping. Na de opleve-

ring van Oosterweel zou gekeken worden of er ruimte is en nog steeds opportuni-

teit voor de overkapping van de Antwerpse ring.  

 

In een volgende stap, waarin – eindelijk – groen licht werd gegeven voor de bouw 

van Oosterweel, werd het wenselijk geacht om meteen al in middelen te voorzien 

voor de onderbouw. Dat beton heeft volgens de raadsheer heel weinig te maken 

met leefbaarheidsprojecten maar kost wel 800 miljoen euro, ook al is slechts een 

beperkt bedrag ingeschreven voor betaalkredieten in 2021. In de meerjarenbegro-

ting worden die niet doorgetrokken voor de volgende jaren, omdat het Departe-

ment Financiën en Begroting redeneert dat de kredieten worden gecompenseerd 

naarmate het overkappingsfonds geld binnenkrijgt. 

 

In nog een volgende stap verklaren sommige actoren dat, als men toch met de 

onderbouw bezig is en grote werken uitvoert, de overkapping tegelijk moet worden 

voorbereid. De kostprijs van de overkapping van de Antwerpse ring is echter door 

de intendant geraamd op 8 miljard euro op basis van ervaringen in Madrid en New 

York.  

 

Als men dat bedrag op voorhand had gekend, had men dat nooit aanvaard als prijs 

voor de terugtrekking van de rechtszaken, argumenteert de spreker, die gewaagt 

van een valkuil, waar men niet meer uit dreigt te raken. Het Rekenhof mag niet 

oordelen over de opportuniteit van uitgaven, maar de vraag is wel of dit past bin-

nen de prioriteiten en aanbevelingen van de EU. Volgens hem gaat dit evenmin 

leiden tot een betere verkeersdoorstroming en zelfs niet tot vermindering van het 

fijn stof, zoals onderzoek in Madrid leert. 
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3.10.5. Middelen uit 10% onderbenutting van het Relancefonds worden ingezet 

in de gehandicaptensector  

Met de techniek om middelen uit de onderbenutting van de provisie te investeren 

in de sector van personen met een beperking, is het Rekenhof op zich niet zo 

gelukkig. Men laat immers beleidsdomeinen toe ongebruikte middelen te hanteren 

voor nieuw beleid. Het is weinig transparant, nog afgezien van de onzekerheid of 

de middelen er wel zullen komen.  

 

De techniek kan ook perverse effecten hebben op de beoordeling van projecten, 

die wel of niet kunnen uitgesteld worden om op het einde wel of niet middelen over 

te houden. De raadsheer beseft dat het probleem acuut is. Men zou er eenmalige 

investeringen mee kunnen doen, zoals de bouw van nieuwe instellingen. De vraag 

is echter ook of de sector dat kan bolwerken. Bovendien gaan dergelijke investe-

ringen onvermijdelijk gepaard met recurrente uitgaven. 

3.10.6. Engagement aflossing schuld Oosterweel via de tolheffingen 

Hij hoopt dat de minister bevestigt dat de schuld van Oosterweel wordt betaald 

met de toekomstige tolheffing. Hij gewaagt van een sociaal contract tussen Ant-

werpen, motor van onze economie, en de Vlaamse belastingbetaler, die het project 

prefinanciert voor 4 miljard euro, maar terugbetaald wordt over een periode van 

35 jaar. Het stoort het Rekenhof dat sommige actoren bepleiten dat men, eens de 

ring klaar is, nog wel zal zien of de inkomsten niet gebruikt kunnen worden voor 

bijkomende projecten in het kader van het masterplan Antwerpen. 

3.11. Tweede tussenkomst van Philippe Muyters 

Volgens Philippe Muyters zijn de uitgaven voor de wachtlijsten in de gehandicap-

tensector wel degelijk eenmalig. Drie opeenvolgend jaren wordt de uitgave opge-

trokken tot het niveau van de structureel voorziene uitgave van 270 miljoen euro 

in 2024. Vanaf dat jaar wordt de uitgave recurrent, maar dat was zo voorzien. 

3.12. Tweede repliek van raadsheer Jan Debucquoy 

Jan Debucquoy erkent dat men van Europa mature investeringsprojecten mag 

vooruitschuiven in de tijd. 

3.13. Tweede repliek van minister Matthias Diependaele 

3.13.1. De betaalbaarheid van nieuwe uitgaven 

Matthias Diependaele treedt bij dat projecten voor de begroting niet alleen mooi 

maar ook betaalbaar moeten zijn. Uiteindelijk moeten we terug naar de situatie 

waarin we niet meer uitgeven dan we binnenkrijgen. Daartoe moet men op een 

bepaald ogenblik neen kunnen zeggen, maar de tijd moet daar ook rijp voor zijn. 

Hij hoopt dat Maurits Vande Reyde gelijk heeft dat de geesten rijp zijn. 

3.13.2. Kwaliteit van de beleids- en begrotingstoelichtingen 

De opmerkingen over de BBT’s neemt hij mee. Elk jaar geeft de minister van Fi-

nanciën en Begroting instructies aan de verschillende departementen en die zullen 

bijgestuurd worden waar nodig, maar dit is natuurlijk ook de verantwoordelijkheid 

van elke minister en zijn administratie.  

3.13.3. Toetsing schuldnorm 

Dat de begroting 2021 niet nogmaals getoetst wordt aan de schuldnorm is evident: 

met 108% zit zij overduidelijk boven het criterium van 65%. Hij onderstreept dat 

de geprojecteerde schuldevolutie zich voordoet bij ongewijzigd beleid tot 2024, en 
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blijft hopen dat we daaronder kunnen blijven. De minister verklaart eens te meer 

dat hij zich meer zorgen maakt over het structureel begrotingstekort. Als men dat 

tweede kan aanpakken, zal ook het eerste minder oplopen. De nettoactiefwaarde 

staat toegelicht zoals het hoort. 

3.13.4. Verdeling van het relanceplan 

Wat de verdeling van het relanceplan betreft, onderstreept hij dat er niets mis mee 

is met die goed te bestuderen voor men erover communiceert. Vlaanderen was de 

eerste entiteit in dit land om een comité op te richten voor de economische en 

maatschappelijke begeleiding van de relance. De Vlaamse Regering was ook de 

eerste om in september met de grote lijnen van een relanceplan te komen. Dat 

wordt thans verfijnd. Daarvoor zijn denkwerk en discussies nodig, maar dan nog 

is de Vlaamse overheid de eerste om dat te doen. De aanpak van de Vlaamse 

Regering is goed en hoeft zich niet te laten opjagen. 

 

De uiteindelijke betalingen hangen af van de mate waarin de investeringen kunnen 

ingepland worden. Spreiding is noodzakelijk en hij heeft dan ook geen zin om  

volgend jaar 4 miljard euro naar de bouwsector te gooien. Men weet immers wat 

er dan gebeurt met de prijzen.  

 

De plannen zijn in voorbereiding, verzekert hij, steeds met een multiplicatoreffect 

op private investeringen. Daarmee wordt een perspectief geboden tot 2026, dat 

tijdens de komende twee jaar wordt vastgelegd. Uiteraard wordt de uiteindelijke 

betalingskalender opgenomen in de begroting. 

3.13.5. Sociaal akkoord in de zorg 

Op de opmerking dat het lang wachten was op het sociaal akkoord repliceert hij 

dat het wel met de sector onderhandeld en doorgesproken is en bovendien struc-

tureel, en niet gewoon een gemakkelijk cadeau. In de plaats daarvan werden in 

een vroeg stadium intern afspraken gemaakt, gevolgd door de genoemde onder-

handelingen.  

 

Dat is niet de zorgsector in de steek laten, maar integendeel een blijk van waar-

dering.  

3.13.6. Woonbonus 

Verder blijft hij erbij dat de maatregel ten aanzien van de woonbonus goed was, al 

heeft hij begrip voor wie daarop al op gerekend had. Maatschappelijk gezien en in 

relatie tot de prijzen was de afschaffing echter juist. Besparing was niet het doel 

ervan. Het uitgespaarde bedrag en meer gaat naar de zorgsector, bovenop wat al 

in het regeerakkoord zat. Waar zou Hannelore Goeman de extra middelen vandaan 

gehaald hebben?  

3.13.7. Verdeling van het relanceplan 

De minister verklaart nogmaals dat hij de verzoeken begrijpt om toelichting bij de 

verdeling van de provisie. Hij had vorige week al toegezegd deze informatie aan 

de commissie toe te lichten. 

3.13.8. Recurrente uitgaven in het kader van de relance 

Wat de recurrente uitgaven in het kader van de relance betreft, antwoordt hij dat, 

afgezien van de terugverdieneffecten en de efficiëntiemaatregelen, de kosten nu 

al in de mate van het mogelijke zijn opgenomen in de begroting. Zo rekent de 

meerjarenraming 10% van de ingezette 800 miljoen euro ICT-investeringen mee 

in de recurrente uitgaven op het moment van de volledige uitrol. 
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De minister verwijst naar de voorstellen van de sp.a om een investeringsplan van 

139 miljard euro op 10 jaar of 14 miljard per jaar door te voeren. 

3.13.9. Investeringen in publieke gebouwen  

Publieke gebouwen vallen niet onder het beleidsdomein Wonen.  

3.13.10. Europese middelen 

Waar heeft Hannelore Goeman de 3 miljard uit het Europese fonds zien staan in 

de begroting? De Vlaamse Regering rekent zich niet rijk. 

3.13.11. Publieke investeringen 

Overigens doen de deelstaten en de lokale besturen niet 80% maar 90% van de 

investeringen in België, zoals de Nationale Bank in 2017 nog berekende. Hij wil nu 

eerst en vooral de maatregelen nemen die nodig zijn voor de relance. 

 

Wat de vraag over het bijkomende karakter van de investeringen betreft, verzekert 

hij dat de provisie uitdrukkelijk bedoeld is om eenmalige en zoveel mogelijk pro-

ductiviteitsverhogende investeringen te doen.  

 

Dat laatste, terugverdienen door economische groei, is niet bij alles mogelijk. Daar-

naast is er pure deficit spending zoals bij klimaat- en milieumaatregelen, waarin 

de investering toekomstige kosten vermijdt. In elk geval gaat het om extra inves-

teringen.  

 

Anderzijds is er wel het probleem van de timing. Investeringen in fietspaden bij-

voorbeeld vragen veel procedurele voorbereidingstijd. De minister zou liefst heb-

ben dat men zo snel mogelijk begint aan die waarvoor een vergunning verleend is. 

Minister Lydia Peeters werkt trouwens aan een actualisering van het GIP. Het 

nieuwe geld moet naar extra zaken gaan, maar er zitten ook veel waardevolle 

zaken in wat al in de planning stond. Hij heeft er geen probleem mee dat die naar 

voren worden getrokken, als dat het meest efficiënt is. 

3.13.12. Overzicht coronamaatregelen 

De COVID-19-maatregelen worden bijgehouden, verzekert hij. Hij houdt ook in de 

gaten wat volgende jaar moet terugkomen. 

3.13.13. Europees begrotingstoezicht 

Hij heeft geen bijkomende informatie over de richting waarin de mogelijk nieuwe 

criteria voor het Europese begrotingstoezicht evolueren. Dat men daarover na-

denkt, kan in elk geval geen kwaad. 

3.13.14. De bijkomende financiering van het gehandicaptenbeleid via de onder-

benutting van het relanceplan 

Over de inzet van de middelen uit de onderbenutting voor de gehandicapten, is hij 

het helemaal eens met Maurits Vande Reyde. Goede politiek mag niet gereduceerd 

worden tot zoveel mogelijk geld uitdelen. De Vlaamse Regering heeft voor efficiëntie 

in de plaats van opbod van investeringsmiddelen gekozen.  

 

Zo had zij de extra middelen voor sociale woningbouw, die bovenop de huidige 4,3 

miljard euro komen, perfect kunnen meetellen, maar dat heeft ze niet gedaan om-

dat ze recurrent zijn. Op die manier blijft de weergave van de relancemaatregelen 

correct. 
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Als men op dergelijk korte tijd investeringen van die omvang doet, ontstaat vanzelf 

onderbenutting. In 2021 was ongeveer 70 à 80 miljoen euro ingeschreven voor de 

wachtlijsten in de gehandicaptenzorg, wat elk jaar zou toenemen tot 270 miljoen 

euro in 2024. Als dat laatste bedrag meteen al in 2021 wordt ingezet, is in totaal 

ongeveer 405 miljoen euro nodig. De onderbenutte middelen daarvoor inzetten, 

lijkt hem goed besteed. Hij bevestigt dat de verhoogde opstap drie jaar na elkaar 

eenmalig is, maar vanaf 2024 recurrent in de meerjarenraming.  

3.13.15. Navolgen van het Nederlands systeem van ondersteuningsmechanismen 

al verlengd tot de zomer van 2021? 

Het Nederlandse systeem om de ondersteuningsmechanismen meteen verder te 

verlengen navolgen vindt de minister niet zo een goed idee omdat Vlaanderen  

ondertussen heel wat andere maatregelen nam, voornamelijk via PMV, zoals de 

achtergestelde en de Winwinleningen, en de garantieregelingen voor grotere be-

drijven. Die werken op langere termijn.  

 

Hij waarschuwt tegen te lang doorgaan met crisismaatregelen op het moment dat 

die er niet meer is. Het forfaitaire systeem van de hinderpremie was toen noodza-

kelijk maar is nu verlaten. Nu wordt gewerkt met 60% omzetverlies, wat volgens 

de minister beter is, en een vergoeding voor de vaste kosten op grond van een 

theoretische berekening. Hij is er dan ook voorstander van om constant op te vol-

gen in welke mate dat nodig blijft. Dat verleent de nodige flexibiliteit om kort op 

de bal te spelen. 

3.13.16. Herstel van het begrotingsevenwicht 

Voor de coronapandemie mikte de Vlaamse Regering op een begrotingsevenwicht 

in 2021. Sinds corona heeft de regering daar geen datum meer op geplakt en ook 

vandaag is het nog te vroeg om te beslissen. De SERV en het economisch relance-

comité deden dat wel: voor het einde van de legislatuur. De minister ziet dat als 

steun voor zijn overtuiging dat we vroeg of laat moeten terugkeren naar een  

gezond financieel beleid, maar wanneer precies moet de komende maanden inge-

schat worden zodra de mist optrekt.  

3.13.17. Economische parameters 

Op de opmerking dat geen rekening is gehouden met de tweede golf antwoordt hij 

dat de Bijzondere Financieringswet oplegt dat de regering uitgaat van de cijfers 

van het Planbureau in september bij de begrotingsopmaak en niet van andere die 

ze op het internet vindt. Een begroting aanpassen vraagt veel meer inspanning 

dan in een digitale toepassing de herziene parameters invoeren. Zo werkt dat niet.  

3.13.18. Schuldnorm 

Hij herhaalt dat de prognose van de schuldnorm op ongewijzigd beleid gebaseerd 

is, als er dus niets gedaan wordt aan het structurele jaarlijks tekort. Hij verzekert 

dat hij daarover ideeën heeft maar moet die nog bespreken met zijn collega’s. 

3.13.19. Budgettaire buffers 

Geen enkele overheid van een land, regio of stad heeft een dergelijke buffer aan-

gelegd in betere tijden. Zoveel geld aan de kant leggen voor als het ooit slecht 

gaat, vindt hij trouwens geen goed idee, tenzij voor kleinere dingen. Het geld dat 

de overheid binnenkrijgt is niet van haar maar van de burger, en het moet dan ook 

terugkeren naar hem in de vorm van goed beleid.  

 

Men kan wel een veiligheidsmarge inbouwen met een begroting in evenwicht of 

zelfs een overschot, zoals Nederland en Duitsland, en een lage schuldgraad, zoals 
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dezelfde buurlanden. Diezelfde marge had Vlaanderen ook en hij pleit er zeer hard 

voor om naar dat gezonde beleid terug te keren. Miljarden aan de kant leggen voor 

een toekomstige pandemie wil hij echter niet. 

3.13.20. Impact van het federale beleid op de Vlaamse overheidsfinanciën 

Zorgen over de impact van het federale beleid op de Vlaamse overheidsfinanciën 

maakt hij zich niet. De impact op de Vlamingen is natuurlijk iets anders. Op het 

effect van de Bijzondere Financieringswet komt hij later terug. Hij onderstreept wel 

dat het onwaar is dat omgekeerd de deelstaten schuld zouden hebben aan de  

federale malaise, integendeel. Bij de zesde staatshervorming werden heel wat  

bevoegdheden overgeheveld met slechts een deel van de bijhorende financiering. 

3.13.21. Brede heroverweging en een traject naar een begrotingsevenwicht 

De finaliteit van de brede heroverweging is inderdaad zo snel mogelijk terug te 

keren naar een evenwicht, al is de onzekerheid nu nog te groot om precies te 

zeggen wanneer. De instrumenten die ons daarbij moeten helpen, worden thans 

voorbereid. Bij de heroverweging zal blijken dat het niet anders kan dan te bespa-

ren, weliswaar op een moment dat de tijd daarvoor rijp is. Er zullen keuzes moeten 

gemaakt worden, iets wat de oppositie niet hoeft te doen. Zij kan tegelijk tegen 

besparingen en tegen schuldopbouw en begrotingstekorten zijn. 

3.13.22. Hoogte van de coronaprovisies 

Hij verzekert nogmaals dat de provisie wordt opgevolgd en dat bijsturing mogelijk 

blijft, zowel voor 2020 als voor 2021. De ramingen worden voortdurend vernieuwd 

en nieuwe maatregelen worden toegevoegd. Wekelijks wordt informatie met het 

Rekenhof uitgewisseld. 

3.13.23. Voorwaarden van de EU-financiering van de relance 

Hij wijst erop dat de Europese voorwaarden nog niet definitief vastliggen maar zich 

in de fase van de trialoog bevinden tussen Europese raad, Europese Commissie en 

het Europees Parlement.  

 

Gigantische verschuivingen vallen allicht niet meer te verwachten, maar zo werkt 

de EU nu eenmaal. Vorige week bleek in de discussie met Polen en Hongarije zelfs 

de 750 miljard euro op zich nog niet vast te liggen. Hij verkiest dan ook te wachten 

op de definitieve teksten. 

3.13.24. Ontvangsten uit de Bijzondere Financieringswet 

Wat de ontvangsten uit de Bijzondere Financieringswet betreft, worden de dotaties 

berekend op basis van criteria die minder afhankelijk zijn van de economische groei 

dan de Vlaamse gewestbelastingen.  

 

Bij de opcentiemen op de personenbelasting is dat anders, maar daar gebeurt de 

afrekening 2020 op basis van het voorafgaande inkomstenjaar en dat is 2019. Het 

klopt dat dit effect met vertraging optreedt. Er is anderzijds wel al een gedeeltelijke 

voorafname geweest dit jaar, waarvan hij de precieze cijfers niet uit het hoofd 

kent. Zeker is wel dat een hoeveelheid economische groei verloren is gegaan die 

nooit terugkeert, en dat men daardoor ook later van een lager niveau vertrekt. 

3.13.25. Pleidooi voor hervormingen 

Hij is het eens met Peter Van Rompuy dat het voor een duurzame relance niet 

volstaat om er geld tegenaan te gooien. Het is ook nodig om te hervormen. Volgens 

hem kan men met dat laatste zelfs meer economisch effect en groei genereren dan 
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met pure investeringen. De twee gaan wel samen, en dat zit ook zo in het plan 

Vlaamse Veerkracht.  

 

Zelf zal hij dat alvast voor zijn eigen bevoegdheden doen. De minister treedt bij 

dat de centen goed besteed moeten worden, maar voor een spending review van 

de relance is het te vroeg aangezien die altijd a posteriori plaatsvindt. Wel waar is 

dat men de doelstellingen goed voor ogen moet blijven houden. 

3.13.26. Kostenraming Oosterweel en sparen voor de overkapping 

De kostenraming van projecten als Oosterweel moest men volgens Jan Peumans 

altijd met het getal pi vermenigvuldigen om de uiteindelijke kostprijs te kennen. 

De dag van vandaag gebruikt men echter een Engels systeem dat beter raamt, en 

is het bovendien zo dat voorzienbare meerkosten gedeeld worden met de aan-

nemer. De ramingen zijn dan ook accurater dan vroeger. 

 

Het spaarsysteem bij de onderbenutting van MOW blijft gewoon bestaan, bevestigt 

de minister. Wel blijken nu al aanpassingen nodig te zijn om overkappingsstruc-

turen voor te bereiden. Voor details verwijst hij door naar minister Lydia Peeters. 

3.13.27. Rentelasten 

Het schuldbeheer wordt nauwgezet opgevolgd door de administratie schuldbeheer. 

Op dit moment leent de Vlaamse overheid beneden de 1%. Ongeveer 96% van de 

schuld heeft een vaste rente. 

3.13.28. Kerntakendebat 

Hij is het eens dat het kerntakendebat iets voor het parlement is, en belooft het 

van dichtbij te volgen zodra het begint. 

3.13.29. Raming van de ontvangsten voor de lokale besturen 

De raming van de ontvangsten voor de lokale besturen is een federale oefening. 

Voorlopig blijken de inkomens op peil te zijn gebleven, zoals de Nationale Bank 

bevestigt. 

3.13.30. Ontvangsten uit de tolheffingen Oosterweel gaan naar de schuldafbouw 

van Oosterweel 

Zolang de minister er iets aan te zeggen heeft, zal de tol gebruikt worden voor 

schuldafbouw, verzekert hij het Rekenhof. 

3.13.31. Fietsinfrastructuur 

Voor de fietsinfrastructuur verwijst hij door naar het GIP en minister Lydia Peeters. 

3.14. Tweede tussenkomst van Hannelore Goeman 

3.14.1. Relanceprovisie 

Hannelore Goeman vraagt vooral zo snel mogelijk duidelijkheid over de relancepro-

visie. Tot op vandaag is onduidelijk welk budget staat tegenover de maatregelen in 

het kader van het reeds in de septemberverklaring aangekondigde relanceplan. De 

begroting blijft zelfs vaag over de grote krijtlijnen. 

3.14.2. Sociaal akkoord in de zorg 

Over het sociaal akkoord is ze het politiek oneens met de minister, waarbij ze erop 

wijst dat er federaal al veel sneller een akkoord was met de sociale partners. 
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3.14.3. 3 miljard euro EU-middelen 

Het klopt dat de 3 miljard euro niet in de begroting staat, maar die middelen maken 

wel deel uit van de plannen om voor 4,3 miljard euro investeringen te doen. Haar 

vraag blijft dan ook of de minister garandeert dat de geplande doorgaan, ook als 

het Europese budget minder uitvalt. 

3.14.4. Onderbenutting van de relancebudgetten voor de aanpak van de wacht-

lijsten in de gehandicaptenzorg 

Ook zij wil geen geld in het wilde weg uitgeven en is voor slimme, productiviteits-

verhogende investeringen, maar blijft vragen hebben bij het systeem van de inzet 

van onderbenutting voor de aanpak van de wachtlijsten in de gehandicaptenzorg.  

 

Men moet bijna hopen dat fietspaden niet worden gerealiseerd opdat er voldoende 

middelen zouden zijn voor de gehandicapten. Dat is een perverse gedachte.  

3.14.5. Geruststelling over extra maatregelen voor economische slachtoffers 

coronapandemie indien nodig 

Voor volgend jaar vraagt zij de garantie dat alle mensen die vandaag in de proble-

men zitten door corona, kunnen blijven rekenen op steun, al is zij ondertussen 

redelijk gerustgesteld dat de Vlaamse Regering indien nodig extra middelen wil 

uittrekken. 

3.14.6. Structureel begrotingsevenwicht 

Dat is zij minder over het begrotingsevenwicht. Die oefening moet gemaakt wor-

den, geeft ze toe, maar ze roept de minister wel op niet te overhaasten en goed 

op te volgen. Volgens haar is de grote les uit de bankencrisis van 2008 dat men 

niet te snel mag gaan om niet in het eigen vlees te snijden en zo de groei te 

hypothekeren. 

3.15. Tweede tussenkomst van Björn Rzoska 

3.15.1. Overzicht van de relancemaatregelen 

Björn Rzoska is niet tegen nadenken over de relancemaatregelen, integendeel. Het 

probleem wordt gevormd door de vele aankondigingen van de collega’s van de 

minister. Het lid hoeft niet alle details over waar en met welke technieken het geld 

gaat ingezet worden, maar hij stelt wel vast dat ministers voortdurend naar de 

relancemiddelen verwijzen om te verantwoorden dat ze dit of dat gaat doen. Dat 

de gevraagde toelichting er komt, is dan ook belangrijk.  

3.15.2. Meerjarenraming en de EU-middelen 

De meerjarenraming blijft toch gegarandeerd, ook wat de schuld betreft, als  

Europa niet met geld over de brug komt? 

3.15.3. Noodfonds bij Jeugd, Cultuur, Sport en Media 

Van het Rekenhof wil hij nog uitleg over het Noodfonds bij Jeugd, Cultuur, Sport 

en Media, waarvoor in het rapport van het Rekenhof over de coronapremie op  

p. 17 over 65 miljoen euro wordt gesproken en in de tabel op p. 5 over 86,1 miljoen 

euro, als hij goed geteld heeft. 
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3.16. Tweede repliek van raadsheer Jan Debucquoy  

3.16.1. Noodfonds bij Jeugd, Cultuur, Sport en Media 

Jan Debucquoy belooft een schriftelijk antwoord met uitleg over het noodfonds bij 

Jeugd, Cultuur, Sport en Media, waarvoor in het rapport van het Rekenhof over de 

coronapremie op p.17 over 65 miljoen euro wordt gesproken en in de tabel op  

p. 5 over 86,1 miljoen euro. 

3.17. Derde repliek van minister Matthias Diependaele 

3.17.1. Toezeggingen inzake provisies en relanceplannen 

Matthias Diependaele belooft nogmaals het beloofde overzicht te bezorgen. Hij acht 

het wel evident dat zijn collega’s communiceren over wat zij aan het uitwerken 

zijn, en dat moet passen in hun recurrent beleid. 

3.17.2. Band tussen besparingen en economische groei 

Tot slot verzet hij zich tegen het argument van Hannelore Goeman dat na 2009 te 

snel besparingen zijn doorgevoerd. Alle landen die nog sneller gingen, zoals Ne-

derland, kenden een bovengemiddelde groei.  

V. Bespreking op woensdag 25 november 2020 

1. Toelichting bij de bevoegdheden Justitie en Handhaving door minister 

Zuhal Demir, Vlaams minister van Justitie en Handhaving, Omgeving, 

Energie en Toerisme 

1.1. Transversale, horizontale en overkoepelende strategische doelstellingen 

Zuhal Demir begint haar toelichting met de transversale bevoegdheden, waarna ze 

achtereenvolgens de onderdelen Justitie en Handhaving en Bestuursrechtscolleges 

zal behandelen.  

 

In 2021 zal het nieuwe Agentschap Justitie en Handhaving, dat op grond van de 

afspraken in het regeerakkoord uit Welzijn is gehaald, vorm krijgen.  

 

De minister brengt de justitiehuizen, het Vlaams Centrum voor Elektronisch Toe-

zicht, de juridische eerstelijnsbijstand, de coördinatie van de hulp- en dienstverle-

ning aan gedetineerden en geïnterneerden, de coördinatie van de ketenaanpak en 

de Family Justice Centers, het algemeen handhavingsbeleid en de bestuursrecht-

spraak samen in dat nieuwe agentschap binnen het Departement Kanselarij en 

Buitenlandse Zaken.  

 

Zij hoopt daartoe tegen het einde van het jaar een transitiemanager aan te stellen. 

Dat proces loopt. Doel is een krachtdadig beleid. De cluster Justitie wordt versterkt 

met 128 medewerkers, die zijn opgenomen in het nieuwe personeelsplan, waar-

over de afgelopen maanden goed sociaal overleg werd gevoerd. 

1.2. Justitie 

Vervolgens staat ze stil bij het onderdeel Justitie, waarin ze de volgende thema’s 

zal behandelen: de begeleiding van slachtoffers, de opvolging en begeleiding van 

daders, jeugddelinquenten, de optimalisatie van de werkprocessen en een aantal 

specifieke thema’s. 
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1.2.1. Slachtoffers centraal 

In het slachtofferonthaal worden bijkomende justitieassistenten ingezet. Er worden 

meer bepaald 16 extra vte’s in dienst genomen. Voor de huidige bezetting van 

slechts 33 justitieassistenten vormen de ruim 7000 dossiers per jaar immers geen 

evidente opdracht als men slachtoffers fatsoenlijk wil opvangen.  

 

Daarmee samenhangend wil ze de justitiehuizen versterken door in te zetten op 

een meer proactieve en outreachende aanpak in belangrijke fasen van de gerech-

telijke procedure zoals de wedersamenstelling, de dossierinzage en de bijstand 

tijdens de zitting en bij de strafuitvoering. Ook daar wil ze op de eerste plaats de 

slachtoffers bevragen om te vernemen wat ze exact nodig hebben. Al te vaak hoort 

men dat brieven van de rechtbank hard aankomen, met name in gevallen van 

zedendelinquentie en seksueel geweld.  

 

In dat kader werkt ze ook samen met de Zorgcentra na Seksueel Geweld, die 

eerstdaags verder uitgerold worden. Ze heeft daarbij goed overleg met de federale 

collega’s. Het is belangrijk dat ook vanuit de justitiehuizen in slachtofferonthaal 

wordt voorzien, omdat uit de evaluatie van de centra, die heel goed werk doen, 

een vacuüm op het vlak van juridische ondersteuning naar boven is gekomen. Doel 

van het overleg met de federale overheid is dan ook om in de Zorgcentra na Sek-

sueel Geweld de Vlaamse justitieassistenten in te brengen opdat de slachtoffers 

niet alleen medisch maar ook op juridisch vlak goed worden begeleid. 

 

Verder staat op de agenda van volgend jaar ook het samenwerkingsakkoord rond 

slachtofferzorg, dat inmiddels 22 jaar geleden is afgesloten tussen de Vlaamse en 

de federale overheid. Uit de evaluatie van 10 jaar geleden zijn aanbevelingen naar 

voren gekomen, waar helaas verder niets mee is gebeurd. Daarom heeft Vlaande-

ren aan de federale collega’s voorgesteld een en ander te herbekijken en te upda-

ten. Slachtofferzorg is de afgelopen twintig jaar immers enorm gewijzigd. 

 

Verder wordt ook bekeken hoe slachtoffers beter beschermd kunnen worden door 

het gebruik van een slachtofferapplicatie bij elektronisch toezicht. Dat wordt mee-

genomen in de nieuwe overheidsopdracht rond elektronische monitoring. De mi-

nister vindt het erg belangrijk dat er grondig wordt nagedacht over de toepassing 

van dergelijke applicatie en de impact ervan op slachtoffers.  

 

Een werkgroep met belangrijke stakeholders zoals het VCET, de justitiehuizen, de 

Family Justice Centers, hulpverlening, politie, parket, de strafuitvoeringsrecht-

bank, de onderzoeksrechter enzovoort, komt volgend jaar samen om daar werk 

van te maken. 

1.2.2. Recidivevermindering bij daders 

Het tweede thema binnen Justitie is de opvolging van en de recidivevermindering 

bij daders, dat eveneens centraal staat in haar beleid om te vermijden dat er 

nieuwe slachtoffers vallen. Daarom kiest ze voor een kordate aanpak van de daders 

en een gepaste opvolging, met als doelen de re-integratie in de samenleving en de 

maximale vermijding van het hervallen in crimineel gedrag. Door met daders aan 

de slag te gaan, investeert men in een veiligere samenleving.  

 

Ondertussen is een nieuw strategisch plan hulp- en dienstverlening aan gedetineer-

den en geïnterneerden goedgekeurd, dat vorige week bezorgd is aan het parlement. 

Het bevat vijf strategische doelstellingen en vijftigtal fikse acties. Verschillende  

collega-ministers zijn erbij betrokken. De uitrol is voor de komende jaren. 

 

Ook risicotaxatie vormt een belangrijke pijler van haar beleid. Het afgelopen jaar 

is de minister samen met een groep van experts gestart met het uitwerken van 
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een beleid rond risicotaxatie op maat van de justitieassistenten. Het moet hen 

ondersteunen bij het inschatten van het recidiverisico en hun professioneel oordeel 

structureren en onderbouwen.  

 

Anderzijds moeten de risicotaxatie-instrumenten ook ondersteunen bij de bepaling 

van wat nodig is om herhaling van criminaliteit te voorkomen en van welke inten-

siteit van toezicht, opvolging en begeleiding nodig is in concrete gevallen. Het ko-

mende jaar gaat ze ermee verder aan de slag. Het is een hele opdracht, beseft ze, 

die heel wat impact zal hebben op de werking van de justitiehuizen. Een grondige 

aanpak is echter nodig. Ze heeft alvast vijf psychologen opgenomen in het perso-

neelsplan, die daarbij een belangrijke rol zullen krijgen. 

 

Verder wil ze ook inzetten op een lik-op-stukbeleid voor veelvoorkomende lokale 

criminaliteitsfenomenen om het gevoel van straffeloosheid tegen te gaan. Er lopen 

een aantal lokale projecten die zorgen voor een snelle, krachtdadige en op maat 

gesneden reactie door zeer intensieve samenwerking tussen verschillende partners 

binnen de strafrechtsketen, zoals de politie, het openbaar ministerie en de justi-

tiehuizen. Momenteel ondersteunt ze zowel het project M in Limburg, als het pro-

ject SAMEN in Mechelen, Antwerpen en het Neteland, maar doel is ook om op basis 

van evidencebeleid te bekijken hoe soortgelijke projecten uitgerold kunnen worden 

over heel Vlaanderen. Dat doet ze in samenwerking met haar collega’s van Bin-

nenlands Bestuur en Welzijn.  

1.2.3. Juridische eerstelijnsbijstand. 

Sinds de regionalisering van de juridische eerstelijnsbijstand is hard gewerkt aan 

het uitvoeringsbesluit in overleg met de Orde van de Vlaamse Balies en de com-

missies juridische bijstand om tot een gedragen tekst te komen. Het komende jaar 

wordt het goedkeuringsproces voor het uitvoeringsbesluit voortgezet, opdat de 

commissies eindelijk op basis van een Vlaams kader hun werk kunnen doen.  

 

Daarnaast wenst ze zoals gezegd een versterkte samenwerking tussen de Zorg-

centra na Seksueel Geweld en de commissies juridische eerstelijnsbijstand om 

slachtoffers van seksueel geweld op een snelle en accurate wijze informatie en 

advies te geven omtrent hun juridische vragen. Om slachtoffers van seksueel ge-

weld nog beter bij te kunnen staan, organiseert ze bovendien in samenwerking 

met de Orde van Vlaamse Balies een specifieke opleiding rond seksueel geweld op 

maat van advocaten. 

 

Jeugddelinquentie is een gedeelde bevoegdheid met de minister Wouter Beke, be-

voegd voor Welzijn. Hij is ook degene die over de budgetten ter zake beschikt. Wat 

Justitie doet, is mee monitoren. In dat kader werd in de voorbije zomer gezorgd 

voor de creatie van 60 plaatsen in kortverblijf. Per gemeenschapsinstelling werd 

er dus een leefgroep voor kortverblijf uitgebouwd. De duur van dat verblijf gaat 

van 5 tot maximaal 14 dagen.  

 

Tegelijk werd de monitoring van de in- en uitstroom van de gemeenschapsinstellin-

gen verder op punt gesteld, om sneller te kunnen inspelen op mogelijke capaciteits-

gebreken. Zij wil zoals iedereen voorkomen dat jonge criminelen terug de straat 

worden opgestuurd omdat er geen plaats is in de instellingen. Doel is om in sa-

menwerking met de magistratuur verder aan de slag te gaan. Onlangs heeft ze ook 

de videoconferentie voor verschijningen van minderjarige verdachten voor de jeugd-

rechter mogelijk gemaakt. Dat is door corona in een stroomversnelling gekomen.  

1.2.4. Jeugddelinquenten 

Daarnaast is er nog een aantal initiatieven die reeds lopen en in het komende jaar 

verder vorm krijgen. Een daarvan is het elektronisch toezicht voor jeugddelinquenten. 
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Eind deze maand ligt het ter bespreking voor bij een werkgroep van verschillende 

actoren binnen het jeugddelinquentierecht. Het is immers belangrijk om tot een 

gedragen systeem te komen, aangezien dit nieuw is in Vlaanderen.  

 

Buitenlandse voorbeelden, zoals Nederland, hebben geleerd dat als men niet met 

een gedragen systeem komt, dergelijk project niet kan slagen. Vandaar deze aan-

pak. Zodra er eensgezindheid is binnen de werkgroep wil ze een innovatieve over-

heidsopdracht lanceren zodat men echt voor innovatie kan gaan en proefprojecten 

kan opstarten voor elektronisch toezicht bij jeugddelinquenten.  

 

Doel is dat het elektronisch toezicht met behulp van de nieuwste technologieën 

ertoe bijdraagt dat jongeren succesvoller re-integreren. Ze benadrukt daarbij dat 

ze inhoudelijk niet wil vooruitlopen op het voorstel van de werkgroep. 

 

Verder wil de minister aan jeugdrechters een tool aanbieden om hen te helpen een 

passende maatregel aan jeugddelictplegers op te leggen. Dat wil ze doen via een 

interventiedatabank om zo een beter zicht te krijgen op de wetenschappelijke on-

derbouwing en effectiviteit van de opgelegde maatregelen. Zo wordt duidelijk 

welke maatregel voor een bepaalde doelgroep werkt en kan de jeugdrechter 

daarop steunen om passende maatregelen aan de jongere op te leggen.  

 

Ten slotte gaat ze nog even in op de ketenaanpak voor jeugddelinquenten. Ieder-

een weet inmiddels dat de ketenaanpak werkt. Dat is ook zo voor jeugddelinquen-

ten. Door alle partners in de keten samen te brengen kunnen jongeren sneller en 

beter opgevolgd worden en kan men aan de slag gaan met hun onderliggende 

problemen. Er zijn al allerlei projecten, die ze wil laten onderzoeken om evidence-

based te werk te kunnen gaan. Met de resultaten van dat onderzoek wil ze de 

vertaalslag maken naar andere lokale besturen om een dergelijke project op te 

zetten en uit te rollen in heel Vlaanderen.  

1.2.5. Optimalisatie van de werkprocessen van het VCET 

Volgende thema is de optimalisatie van werkprocessen. Bij het VCET wordt het 

personeelskader aanzienlijk versterkt door wervingen bij het team monitoring, het 

team plaatsingen, de dossierbeheerders en de IT-experts. Verder wordt weten-

schappelijk onderzoek gevoerd om de werking van het VCET indien nodig bij te 

sturen.  

 

In het kader van optimalisatie van het VCET, heeft ze de overheidsopdracht over 

enkelbanden, waarvan de procedure al in 2014 was opgestart, stopgezet. Die be-

slissing werd goedgekeurd door de Vlaamse, Franse en Duitstalige Gemeenschap. 

Het advies van de Inspectie van Financiën was negatief. Volgens de minister moet 

men opteren voor het meest hoogtechnologische materiaal, wat niet kon in de 

vorige procedure. Zeer binnenkort wordt een nieuwe procedure opgestart. In de 

tussentijd wordt het verouderde materiaal wel vervangen door iets nieuwer mate-

riaal.  

 

Dat is mede nodig gemaakt door de verschuivingen van opsluiting naar enkelban-

den tijdens de coronacrisis. Tijdens de eerste lockdown was er al een stijging van 

meer dan 40% enkelbanden voor voorlopige hechtenis. Tijdens de hele coronacrisis 

ziet ze een stijging bij alle enkelbanden van bijna 30% op een paar maanden tijd. 

 

Men zit aan het hoogste dagcijfer ooit. Ze betreurt dan ook dat er geen overleg 

was met de federale overheid. Dat heeft Vlaanderen echter niet belet om snel te 

reageren om een tekort te voorkomen. Het is duidelijk dat de magistratuur meer 

elektronisch toezicht uitspreekt om de gevangenissen te ontlasten terwijl dat niet 

de bedoeling zou mogen zijn. De minister kondigt dan ook overleg aan met de 
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nieuwe federale minister van Justitie om hem de boodschap te brengen dat Vlaan-

deren dit inhoudelijk niet wenselijk acht en dat het een belasting vormt die ook 

met de nieuwe personeelsbezetting niet haalbaar is. 
 

Er wordt verder ingezet op de digitalisering van de justitiehuizen. Alle justitiehuizen 

moeten maximaal gebruik kunnen maken van de communicatieplatforms.  
 

Het hulpaanbod voor justitiabelen met een psychische kwetsbaarheid, dat Vlaan-

deren via verschillende stromen subsidieert, is versnipperd. Daarom gaat ze in 

overleg met haar bevoegde collega’s om, naast de problematiek van het versnip-

perde aanbod, ook het probleem van de toegankelijkheid van de hulp- en dienst-

verlening aan te pakken, dat niet uitsluitend toe te schrijven is aan een gebrek aan 

capaciteit.  
 

In een volgende fase wil ze ook de uitvoering van de werkstraffen hervormen door 

werk te maken van een globaal kader. Doel is meer uniform te kunnen werken 

over de huizen heen, maar er ook voor te zorgen dat er een gebiedsdekkend aan-

bod is van prestatieplaatsen met de nodige aandacht voor minder evidente regio’s 

en de mogelijkheden van weekend- of avondwerk. Op die manier wil ze ervoor 

zorgen dat elke werkgestrafte binnen de wettelijke termijn zijn werkstraf uitge-

voerd heeft en dat straffeloosheid wordt tegengegaan.  
 

Op korte termijn heeft ze ook extra prestatieplaatsen gecreëerd omdat door de 

eerste lockdown op een bepaald moment slechts 3% van de werkstraffen konden 

doorgaan. Rechters bleven echter werkstraffen opleggen. Er werden samenwerkin-

gen afgesloten met een aantal lokale besturen (zoals Antwerpen en ook Mechelen), 

en met het Agentschap Natuur en Bos. De minister roept de commissieleden op 

om na te gaan of ook in hun steden en gemeenten zo een samenwerkingen moge-

lijk zijn. Doel van die laatste is werkgestraften inzetten voor extra bosaanplanting. 

Dat de werkstraf vanwege corona helemaal niet zou uitgevoerd worden, was voor 

haar geen optie.  

1.2.6. Radicalisering 

Ook radicalisering blijft een belangrijk item. De afgelopen dagen is er nog contact 

geweest met de federale collega’s en OCAD over het huidige risico. Samen met 

collega Somers heeft zij het ontwerp van decreet LIVC voor de regering gebracht. 

Het is inmiddels ook in tweede lezing goedgekeurd en ligt nu voor bij de verschil-

lende adviesraden, waaraan werd gevraagd om de nodige spoed aan de dag te 

leggen. Zij hoopt op afronding in het voorjaar. Verder gaat ze in overleg met haar 

federale collega’s om daarover een samenwerkingsakkoord af te sluiten, waarin de 

zaken die niet via een Vlaams decreet kunnen geregeld worden, opgenomen worden.  
 

Bovendien gebruiken de justitiehuizen sinds kort de risicotaxatietool VERA-2R rond 

radicalisering. De experts radicalisering van de justitiehuizen hebben daarover een 

opleiding gekregen en er wordt informatie uitgewisseld met de psychosociale dienst 

van het gevangeniswezen om voldoende informatie in te winnen via dezelfde risi-

cotaxatietool om zo tot een betere opvolging te komen. 
 

Het team van experts dat nu al aanwezig is in de justitiehuizen wil ze volgend jaar 

versterken met een multidisciplinair team radicalisering voor de verdere opvolging 

van geradicaliseerde justitiabelen. In de tussentijd heeft ze weliswaar een samen-

werking gesloten met Ceapire, dat gespecialiseerd is en multidisciplinair werkt, 

maar ze blijft het belang benadrukken van het aantrekken van de nodige expertise 

in de justitiehuizen zelf. De vacatures zijn ondertussen gepubliceerd. 

 

Daarnaast hebben de justitiehuizen er een nieuw mandaat bij, namelijk om in de 

naadloze overgang van binnen naar buiten de gevangenis te voorzien bij geradi-

caliseerde gedetineerden. De justitiehuizen zullen binnengebracht worden in de 
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gevangenis voor een lokaal casusoverleg. Zo kan de justitieassistent tijdig kennis 

maken met het dossier van de justitiabele, sneller voor een gepaste begeleiding 

zorgen maar ook en bovenal de gevangenis meer aanklampend te adviseren over 

eventuele vrijlating.  

 

Daarbij gaat de justitieassistent het intern dossier bekijken maar ook buiten de 

gevangenis familie en vrienden bevragen en de nodige hulpverlening contacteren.  

 

Ten slotte werkt ze met minister Bart Somers aan het nieuwe Vlaams actieplan 

over radicalisering, waarvan net voor de zomer het doelstellingenkader werd goed-

gekeurd. De ministers hopen het plan nog voor de kerstvakantie aan de regering 

voor te leggen.  

1.2.7. Vlaams actieplan ter bestrijding van seksueel geweld 

Daarop gaat ze in op het Vlaams actieplan ter bestrijding van seksueel geweld dat 

ondertussen werd goedgekeurd. Het bevat 71 acties van bijna alle ministers van 

de Vlaamse Regering. In de uitrol daarvan zal ze zelf een actieve, coördinerende 

rol opnemen. Daarnaast zal ze natuurlijk het komende jaar ook haar eigen acties 

in het plan tot uitvoering brengen. Omdat het in januari in commissie besproken 

wordt, gaat ze er nu niet dieper op in. 

 

Ze vermeldt nog wel dat tienerpooierschap een specifiek fenomeen is waarrond al 

een actieplan bestaat en dat het daarom niet vervat is in het actieplan seksueel 

geweld.  

 

In het kader van dat actieplan rond tienerpooiers bestaan al een stuurgroep en 

twee kleinere werkgroepen, waaraan op haar vraag binnenkort ook een werkgroep 

rond daders wordt toegevoegd. Daarin wil ze nagaan hoe men de aanpak van tie-

nerpooiers kan verbeteren om ervoor te zorgen dat ze geen nieuwe slachtoffers 

maken. Op basis daarvan zal ze aanbevelingen doen aan het federale niveau, want 

voor de minister is het bijvoorbeeld ondenkbaar dat een tienerpooier een enkel-

band krijgt en zo vanaf thuis rustig zijn praktijken kan voortzetten.  

 

Om gericht te kunnen werken rond deze problematiek is het belangrijk om hem zo 

goed mogelijk in kaart te brengen. Daarom heeft ze het registratiesysteem van de 

justitiehuizen laten aanpassen zodat tienerpooierschap ook als fenomeen kan ge-

registreerd worden en men op het niveau van de justitiehuizen daarover cijfers kan 

bijhouden.  

 

Voor de aanpak van intrafamiliaal geweld wordt een budget van 9 miljoen euro 

uitgetrokken. Die aanpak is ondertussen aanwezig in Antwerpen, Mechelen en Lim-

burg, maar dus nog niet overal. De minister wil echter gebiedsdekkend en laag-

drempelig werken. De komende jaren komt er dan ook een verdere uitbreiding. Er 

werden daartoe al mensen in dienst genomen bij de reeds bestaande Family Justice 

Centers. Men verwacht dat na de coronacrisis veel slachtoffers zich zullen melden. 

 

Verder in dat kader wordt ingezoomd op opleidingen rond seksuele gezondheid, en 

een basisopleiding eergerelateerd geweld. Begin vorig jaar kregen de justitieassis-

tenten ook een nieuw mandaat in het kader van het tijdelijke huisverbod. Uithuis-

zettingen kunnen nodig zijn om voor kind en partner bedreigende situaties te 

ontmijnen. Bij onderzoek naar de redenen waarom die mogelijkheid in sommige 

provincies minder gebruikt wordt dan in Limburg of Antwerpen, kwam vooral aan 

bod dat de dader toch terugkeert zonder dat daar iets aan gedaan wordt. Om die 

reden wordt het mandaat van de justitieassistent uitgebreid van slachtofferhulp tot 

de begeleiding van de dader. Vaak blijkt het te gaan om financiële of gokproble-

men, alcohol of drugs. Men moet ook daarop inzetten als men bij de terugkeer 

herhaling van het geweld wil voorkomen.  



15 (2020-2021) – Nr. 6 73 

  Vlaams Parlement 

Tot slot van het onderdeel Justitie vermeldt de minister nog de opleidingen die zij 

plant over de kindreflex. 

1.3. Bestuurlijke handhaving 

De volgende bevoegdheid die ze toelicht is de handhaving. Dat onderdeel van de 

BBT slaat zowel op het Vlaamse veiligheidsbeleid als op het kaderdecreet met als 

doel meer in te zetten op bestuurlijke handhaving waar de strafrechtsketen verza-

digd is en waar men via handhaving sneller en efficiënter kan werken. Verder slaat 

handhaving ook op de bestuurlijke aanpak van georganiseerde en ondermijnende 

misdaad.  

1.3.1. Vlaamse veiligheidsbeleid 

Wat het Vlaamse veiligheidsbeleid betreft, ging de minister normaal in september in 

overleg gaan met het College van procureurs-generaal, in het kader van de coördi-

natie tussen het Vlaamse en het federale veiligheidskader. De vorming van de nieuwe 

Federale Regering heeft echter voor uitstel gezorgd. Zij heeft de federale minister 

van Justitie wel gevraagd om dat overleg zo snel mogelijk te laten plaatsvinden.  

 

Op de agenda wil zij onder meer het volgende zetten: meer Vlaamse vertegenwoor-

digers betrekken in de expertisenetwerken van het College van procureurs-generaal; 

het oprichten van een werkgroep Vlaamse Bestuurlijke Handhaving, om de wissel-

werking tussen de strafrechtelijke en bestuurlijke handhaving te verzekeren. 

 

In functie van die coördinatie tussen het Vlaams en het Federaal veiligheidskader 

coördineert zij tevens de opmaak, uitvoering, opvolging en evaluatie van de ka-

dernota integrale veiligheid en het Nationaal Veiligheidsplan. Ze heeft inmiddels de 

nieuwe federale verantwoordelijken aangeschreven om snel aan de slag te gaan. 

De minister heeft volgende week alvast een vergadering met haar federale collega. 

 

Belangrijk voor het Vlaamse veiligheidsbeleid is de installatie van een verbindings-

officier met veiligheidsmachtiging. De minister rekent op begin volgend jaar. De 

procedure is zo goed als afgerond. Doel is een goede coördinatie van de informatie-

uitwisseling. Er werd haar vorige week een kandidaat vanuit de geïntegreerde po-

litie voorgelegd, die zij vrijdag ontmoet voor een gesprek. 

 

Volgende punt binnen deze bevoegdheid is de bestuurlijke handhaving in Vlaande-

ren, waarvoor de minister deze legislatuur een stevige basis wil ontwikkelen door 

in de eerste plaats het kaderdecreet verder te evalueren en aan te vullen. De eerste 

evaluatie is gebeurd met onder andere de Vlaamse administratie, de lokale politie, 

het VVSG en het College van procureurs-generaal. Het nieuwe ontwerp wordt 

eerstdaags bezorgd aan de administratie waarna zij snel naar kabinetsbesprekin-

gen hoopt te gaan. 

 

Door de evaluatie zal ze ook te weten komen welke ondersteuning aan lokale be-

sturen moet worden geboden in het licht van de handhavingstaken. Zij heeft in 

ieder geval al in een bepaling van het aangepaste kaderdecreet opgenomen dat de 

boetes van bestuurlijke handhaving die lokaal worden geïnd, terugstromen naar 

de lokale besturen. 

 

Wat de implementatie betreft, wil ze het kaderdecreet stroomlijnen binnen zoveel 

mogelijk beleidsdomeinen via de nodige implementatiedecreten. Zij wijst erop dat 

het de bevoegde ministers zijn die beslissen om het kaderdecreet van toepassing 

te verklaren op hun beleidsdomein. Haar administratie stelde tot nu toe al een 

aantal ontwerpen daartoe op, onder meer voor het Agentschap Wonen, voor aan-

varingen op zee en voor de scheepvaart. Die moeten nog aan de Vlaamse Regering 

voorgelegd worden.  
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1.3.2. Bestuurlijke handhaving in Vlaanderen 

Haar bedoeling is verder om bestuurlijke handhaving uit te breiden waar het straf-

recht faalt of vertragend werkt. Om een lijst te kunnen opstellen van al die mis-

drijven die beter bestuurlijk afgehandeld worden, heeft ze al op 10 maart 2020 de 

opdracht gegeven aan de Universiteit van Antwerpen om een set van criteria voor 

depenalisering uit te werken, die toe te passen op de strafbaarstellingen in de 

Vlaamse regelgeving en onderbouwde voorstellen tot depenalisering te formuleren. 

Het resultaat van de studie wordt eerstdaags verwacht. Nadien zal ze onmiddellijk 

de voorstellen met mijn collega-ministers bespreken. 

 

Daarnaast moeten strafrechtelijke en bestuurlijke handhaving meer op elkaar wor-

den afgestemd. Daarover zullen afspraken gemaakt worden in de werkgroep be-

stuurlijke handhaving waar zij het eerder al over had. Een en ander kan de vorm 

aannemen van een prioriteitenlijst, een afsprakenkader of protocolakkoorden.  

 

Wat de aanpak van inspectiediensten betreft, werd overeengekomen in het regeer-

akkoord om die te stroomlijnen. De minister heeft dit jaar alvast gezorgd voor het 

allereerste volledig overzicht van alle Vlaamse inspectiediensten uit de verschil-

lende beleidsdomeinen. Dat bestond nog niet, maar is wel nodig voor bijvoorbeeld 

de lokale besturen om een goed zicht te krijgen op alle handhavingspartners. Te-

gen eind deze maand zullen de voorzitters van de managementcomités op haar 

vraag voorstellen formuleren met betrekking tot eventuele samenwerkingen tus-

sen de inspectiediensten, zodat men vanaf 2021 een proefproject kan opstarten, 

dat halfjaarlijks zal geëvalueerd worden.  

 

Daarnaast onderzoekt ze ook hoe een Vlaamse inspectieraad kan opgericht worden 

zoals in Nederland, die de regels van de inspectiediensten op elkaar afstemt, het-

geen de onderlinge samenwerking en coördinatie tussen alle Vlaamse inspectie-

diensten kan bevorderen.  

 

Zij heeft daarover een voorstel van decretale verankering opgenomen in de evalu-

atie van het kaderdecreet Bestuurlijke Handhaving. De timing zal dan ook die weg 

volgen. De minister is zich bewust van de heilige schrik om inspectiediensten sa-

men te voegen, maar dat is niet de bedoeling van de inspectieraad, verzekert ze. 

Het doel is om te leren wie waarmee bezig is, dubbel werk te voorkomen, goed af 

te stemmen en goede praktijken uit te wisselen.  

 

Voor de monitoring van de strafrechtelijke en de bestuurlijke prioriteiten is het 

belangrijk om een goed overzicht te hebben van alle strafrechtelijke eindbeslissin-

gen die gegrond zijn op strafbaarstellingen in Vlaamse regelgeving, en dat in een 

beveiligde en anonieme arrestendatabank. Die is momenteel al actief maar de grif-

fies sturen de eindbeslissingen niet altijd door. Ook daarover zal ze de federale 

minister aanspreken tijdens haar overleg in december. Omdat haar collega fel inzet 

op digitalisering, lijkt haar een oplossing goed mogelijk. 

 

Daarnaast is de minister ook het bestuurlijk sanctieregister aan het uitrollen. De 

eerste fase van de functionele analyse is intussen afgerond, en de tweede fase, de 

juridische en financiële analyse, gestart. Die zal afgerond worden eind februari.  

 

Tot slot in dit verband is het belangrijk zo snel mogelijk een samenwerkingsakkoord 

te sluiten met de FOD Economie om een interfederale antifraudecoördinatiedienst op 

te richten om Europese onderzoeken tegen fraude in Vlaamse aangelegenheden te 

coördineren. Daarvoor heeft ze de federale minister van Economie nodig en ze 

heeft dan ook al contact opgenomen met de nieuwe minister met de vraag het 

proces van de opmaak van een samenwerkingsakkoord voort te zetten. Ze heeft 

daartoe zelf al een ontwerp van samenwerkingsakkoord opgesteld en bezorgd. 
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1.3.3. Georganiseerde criminaliteit 

Het laatste onderdeel binnen handhaving betreft de ambitie om via bestuurlijke 

handhavingsmiddelen te vermijden dat de georganiseerde misdaad, ondermij-

nende criminaliteit en criminele bendes misbruik maken van Vlaamse en lokale 

maatregelen en procedures. Misdrijven moeten niet alleen bestraft maar ook zo 

veel mogelijk voorkomen worden. Op basis van een integriteitsonderzoek zal het 

mogelijk worden vergunningen, toelatingen, subsidies, concessies en overheidsop-

drachten preventief te weigeren, te schorsen of in te trekken ingeval van georga-

niseerde en ondermijnende misdaad.  
 

De minister is volop bezig met het creëren van het decretale kader daarvoor, zodat 

ook lokale besturen gewapend zijn in die strijd. Zoals men weet, is een werkgroep 

van academici, de VVSG, lokale besturen, politie, en de ARIEC’s bezig om dit vorm 

te geven. Volgende maand is ook digitaal overleg met het Bibob-bureau in Neder-

land. Aanvankelijk zou men in april bij hen op bezoek gaan, maar helaas is dat 

door corona niet gelukt.  
 

Daarnaast heeft ze een visienota klaar die ze volgende maand met de werkgroep 

wil bespreken. Uiteraard zal ze ook overleggen met de federale minister van Bin-

nenlandse Zaken om te zien of het mogelijk is de krachten te bundelen. Als een en 

ander afgerond is, wordt het voorgelegd aan de Vlaamse Regering, samen met het 

genoemde decretale kader dat ze aan het uitwerken is.  
 

De lokale projecten die via bestuurlijke maatregelen criminele organisaties trach-

ten te weren, werden ook bevraagd door de werkgroep. Daarnaast staat of valt 

heel het decretale kader met informatievergaring en -deling, net omdat zoveel 

partijen betrokken zijn. Zij zal daarom zorgen voor de nodige samenwerkings- 

akkoorden met het oog op vlotte uitwisseling van relevante informatie. Daartoe zal 

op Vlaams niveau ook een Kruispuntbank Handhaving opgericht worden, waarin 

alle informatie over vergunningen, subsidies en alle informatie waarover inspectie-

diensten beschikken, gekruist opgenomen kan worden.  

1.3.4. Bestuursrechtspraak 

Vervolgens behandelt ze als laatste onderdeel de bestuursrechtspraak. Haar beleid 

hanteert vier grote principes: digitalisering, het vereenvoudigen en optimaliseren 

van procedures, het verminderen van de duurtijd van procedures, en de evolutie 

naar één Vlaams bestuursrechtscollege. 
 

Om te beginnen heeft iedereen uit corona geleerd dat verder werk moet gemaakt 

worden van digitalisering. Het digitaal loket moet daarom uitgroeien tot een inno-

vatief en klantvriendelijk digitaal platform. Er werd reeds gestart met de uitrol van 

een digitaal loket waardoor onder meer verzoekschriften digitaal ingediend kunnen 

worden bij de bestuursrechtscolleges. Tegelijk komt er een wijziging van het pro-

cedurebesluit van de Dienst van de Bestuursrechtscolleges (DBRC) om dat juridisch 

mogelijk te maken. Dat ligt nu voor bij het Departement Financiën en Begroting 

en zal nog voor de kerstvakantie op de Vlaamse Regering worden geagendeerd. 

Het besluit wijzigt niet de basisregels, maar geeft de mogelijkheid om de analoge 

verzending van documenten te vervangen door digitale. Daarvoor wordt 1,6 mil-

joen euro uitgetrokken. 
 

Wat het vereenvoudigen en optimaliseren van de procedures betreft, luidt het eer-

ste punt: de vergunninghouder wordt als volwaardige partij in de procedure er-

kend. Nu moet de vergunninghouder formeel vragen om tussen te komen in een 

procedure, waarna de Raad een beschikking tot tussenkomst in de debatten op-

maakt en meedeelt. Dat wordt vereenvoudigd door de vergunninghouder automa-

tisch tot partij te maken in de procedure. Bovendien worden extra rechters in dienst 

genomen om de procedures in te korten. 
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De minister heeft ook een onderzoek uitgeschreven om na te gaan in hoeverre één 

Vlaams bestuursrechtscollege de bevoegdheid voor alle betwistingen inzake Vlaamse 

bestuurlijke beslissingen kan omvatten.  

1.4. Begroting 

Tot slot vermeldt ze nog, wat de begroting betreft, dat ze bij de strafuitvoering 

voor de extra instroom van elektronisch toezicht, de verhoogde druk op werkstraf-

fen en dergelijke recurrent in 3,25 miljoen euro extra voorziet, naast 2 miljoen 

euro extra om de doorlooptijd van projecten bij de DBRC aanzienlijk in te korten. 

1.5. Conclusie 

Minister Zuhal Demir besluit dat ook de commissieleden zullen vaststellen dat voor 

veel van het voorgenomen beleid samenwerkingsakkoorden nodig zijn en overleg 

nodig is met de federale ministers van Justitie, Binnenlandse Zaken en Economie.  

2. Bespreking 

2.1. Tussenkomst van Lorin Parys 

2.1.1. Elektronisch toezicht 

Lorin Parys gaat in op het elektronisch toezicht, een dossier waarvoor Vlaanderen 

bevoegd werd in juli 2014 en waarvan hij kort de recente geschiedenis opfrist, die 

de vooruitgang in de processie van Echternach nog goed doet uitkomen.  

 

De minister heeft ondertussen beslist de onderhandelingsprocedure en de aanbe-

steding stop te zetten. Nam zij die beslissing in samenspraak met de twee andere 

gemeenschappen die meededen? Wat nu? Wanneer begint de nieuwe aanbeste-

dingsprocedure? Wat is in het beste geval de timing voor de nieuwe enkelbanden?  

 

Zelf vindt hij het alvast een goede beslissing want de minister kan nu toch niet 

juridisch sluitend aankopen in het licht van het voortraject, nog afgezien van het 

risico dat het materiaal intussen verouderd is. De technische specificaties uit de 

huidige aanbestedingsprocedure stammen immers al uit 2016.  

 

Het lid beveelt aan om van Vlaanderen tijdens deze legislatuur de voortrekker te 

maken van vernieuwend elektronisch toezicht. Hij wil nog weten of ondertussen 

gegarandeerd is dat er in afwachting van de nieuwe bestelling genoeg materiaal is 

van de huidige leverancier om iedereen die een enkelband moet dragen, er een te 

geven. En wat is het hoogste dagcijfer waarover de minister sprak tijdens de co-

ronapandemie? 

 

In dat verband roept hij zijn collega’s op om ook te pleiten voor samenwerkings-

federalisme als het gaat over federale beslissingen met impact op Vlaanderen, zo-

als de beslissing om straffen om te zetten in het dragen van een enkelband, 

waarmee hij het overigens in vele gevallen niet eens is. De enkelband moet immers 

de juiste straf zijn en geen middel om plaats te creëren in gevangenissen. Wanneer 

is de volgende evaluatie met het oog op de afrekening met de federale overheid 

voor de extra enkelbanden die Vlaanderen heeft voorgefinancierd ten opzichte van 

het ijkpunt (regeling voorzien in de BFW)? 

2.1.2. Interventiedatabank in het jeugddelinquentierecht 

Zijn fractie is verder tevreden met de interventiedatabank, die immers een voor-

beeld is van het strategische principe van evidencebased werken uit de concept-

nota van zijn fractie over jeugddelinquentierecht. Hij vraagt om er verschillende 

risicotaxatiemodules in op te nemen en niet alleen over geweld. Verder wil hij meer 
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uitleg over de geplande monitoring van in- en uitstroom in voorzieningen voor 

jeugddelinquentie. 

2.1.3. Tienerpooierschap 

Wat tienerpooierschap betreft, bepleit hij overleg met minister Wouter Beke over 

de mogelijkheid om het Waalse model van een specifieke, beveiligende opvang-

voorziening voor slachtoffers (Association Esperanto) uit te bouwen en niet alleen 

de specifieke plaatsen in bestaande instellingen die haar collega plant. In Vlaande-

ren heb je de organisatie Klaprozen vzw die in tegenstelling tot Association Espe-

ranto niet voorziet in beveiligde opvang.  

 

Hoe wil zij het resultaat meten van de werking met daders om recidive te voorko-

men? Het streven naar gebiedsdekking kan hij alleen maar ondersteunen. 

2.1.4. Ondermijnende criminaliteit 

Het decretale kader voor de strijd tegen ondermijnende criminaliteit vereist sa-

menwerking met het federale niveau. Hoever staat die?  

2.1.5. Algemene conclusie 

Tot slot drukt hij zijn tevredenheid nogmaals uit over de ambities en de strategi-

sche opties van de minister, die voor zijn fractie de juiste zijn. Hij hoopt dat ze op 

haar weg de bereidheid tot samenwerking ontmoet die ze nodig zal hebben want 

de minister kan bijna niets alleen, waarbij hij Welzijn, Binnenlands Bestuur en Jus-

titie vermeldt. 

2.2. Tussenkomst van Jo Brouns 

2.2.1. Inleiding 

Jo Brouns sluit zich aan bij de slotwoorden van de vorige spreker. De minister moet 

een nieuwe bevoegdheid uitbouwen in bijzonder moeilijke omstandigheden, en dat 

voor een thema dat de samenleving niet onberoerd laat. Samenwerking is inder-

daad het codewoord. 

 

De spreker zal zijn uiteenzetting beginnen met de thema’s die hijzelf in het bijzon-

der opvolgt om daarna de vragen over te nemen van collega Katrien Schryvers die 

onverwacht verhinderd is. 

2.2.2. Radicalisering 

De recente aanslagen in Frankrijk en Oostenrijk bewijzen dat het beleid blijvende 

aandacht moet hebben voor de dreiging van extremisme of terrorisme. 

 

Wat is de timing van het nieuwe actieplan ter preventie van gewelddadige radica-

lisering, extremisme, terrorisme en polarisatie? 

 

In de BBT staat dat het een dynamisch actieplan wordt dat gaandeweg wordt bij-

gestuurd en aangevuld op basis van nieuwe evoluties of inzichten. Zal deze bijstu-

ring periodiek gebeuren? Volgens een bepaald tijdschema? 

 

Bij het uitwerken van het nieuwe actieplan dient volgens CD&V rekening te worden 

gehouden met de recente evoluties, zoals die ook werden beschreven naar aanlei-

ding van een recente hoorzitting in de commissie Radicalisering. Er is vooreerst de 

problematiek van de lone actors. Bovendien is de opmars van rechts-extremisme 

onmiskenbaar en daarbij is het internet een katalysator voor radicalisering in 

rechtsextremistische hoek.  
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De dreiging is misschien minder acuut geworden maar meer divers. De waakzaam-

heid moet blijven. Voor de CD&V moet dan ook volop worden ingezet op samen-

werking over de diensten en betrokken actoren heen. Samenwerking en structurele 

uitwisseling van informatie zijn essentieel. 

 

De LIVC R’s vormen volgens ons een cruciale schakel in het federale en lokale 

veiligheidsbeleid. Wij zijn dan ook verheugd met de decretale regeling die in de 

maak is en die de deelname van een aantal Vlaamse diensten en voorzieningen en 

gesubsidieerde organisaties zal regelen. 

 

Minstens zo belangrijk is het draaiboek dat de minister, samen met haar collega 

van Binnenlands Bestuur, VVSG en de betrokken sectoren zal ontwikkelen. Dit 

draaiboek is volgens ons cruciaal om iedereen te sensibiliseren om eraan deel te 

nemen en om het vertrouwen te doen groeien. Wat is de stand van zaken omtrent 

dit draaiboek? Wat is de timing? Zal er ook in opleiding worden voorzien? 

 

In de BBT wordt ook gesteld dat de minister, samen met haar collega Bart Somers 

van Binnenlands Bestuur, in overleg gaat met de Federale Regering om een aantal 

andere noodzakelijke modaliteiten binnen het LIVC R via samenwerkingsakkoord 

te regelen tussen Vlaanderen en de Federale Regering. Over welke modaliteiten 

gaat het hier vraagt de spreker? 

 

Ook in de federale beleidsverklaring Justitie wordt naar een samenwerkingsak-

koord LIVC R verwezen. 

 

In het kader van het in voorbereiding zijnde nieuwe decreet op de lokale geloofs-

gemeenschappen wordt een screenings- en informatiedienst opgericht. Het is de be-

doeling dat daarbij ook een informatie-uitwisseling tot stand komt met de LIVC R. 

Hoe zal dit geregeld worden? 

 

In de federale beleidsverklaring Justitie wordt ook gesteld dat het actieplan radi-

calisme wordt opgewaardeerd tot een strategische nota terrorisme, extremisme en 

radicalisering, die de verschillende verantwoordelijkheden (de federale, regionale 

en lokale verantwoordelijkheid) op elkaar afstemt, door overleg met die overhe-

den. Zal de minister hieromtrent een visie ontwikkelen en daarover ook in overleg 

gaan met de minister van Binnenlands Bestuur en ook de VVSG? Zal hierbij ook 

het belang van het lokale niveau erkend worden? Dat is voor ons van cruciaal 

belang en daarbij moet er ingezet worden op de ondersteuning en de versterking 

van de lokale besturen. Volgens de CD&V moet het daarbij onder meer gaan om 

financiële ondersteuning, bevorderen van kennis- en expertiseopbouw, doorstro-

ming en uitwisseling van goede praktijken. Daarbij moet de bestaande knowhow 

bij VVSG uiteraard gevaloriseerd blijven. 

2.2.3. Bestuurlijke handhaving 

Belangrijke nieuwigheid is dat de minister aan het College van procureurs-generaal 

gevraagd heeft een nieuwe gespecialiseerde werkgroep Vlaamse bestuurlijke 

handhaving op te richten. Hoever staat het met de oprichting en/of opstart van die 

werkgroep? 

 

De minister stelt daarbij terecht dat bestuurlijke handhaving en strafrechtelijk 

handhavingsbeleid aanvullend aan elkaar moeten worden ingezet. In de gespecia-

liseerde werkgroep bestuurlijke handhaving kunnen daaromtrent afspraken wor-

den gemaakt. Die kunnen verschillende vormen aannemen, zoals een prioritei-

tenlijst, een afsprakenkader of protocolakkoorden.  

 

Op de eerste vergadering van deze werkgroep zal het gaan over wapenhandel. Kan 

de minister toelichting geven bij de keuze van dit eerste agendapunt, met name 
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de wapenhandel? Is er voor de keuze van deze prioriteit overleg geweest en met 

welke actoren? 

2.2.4. Bevorderen van de stroomlijning en samenwerking tussen inspectie-

diensten 

De voorzitters van de managementcomités werd gevraagd om tegen eind oktober 

2020 voorstellen te formuleren met betrekking tot een proefproject vanaf 2021. 

Heeft de minister deze voorstellen ontvangen en wat houden ze in?  

 

Hij is blij dat de minister werk maakt van het laten terugvloeien van de middelen 

die voortvloeien uit de handhaving door de lokale besturen. 

2.2.5. Bestuurlijke aanpak van georganiseerde en ondermijnende misdaad 

CD&V hecht heel veel belang aan dit aspect van het beleid, hij verwijs daarbij ook 

naar zijn conceptnota. Momenteel wordt dit fenomeen nog onderschat. 

 

Wij willen volop inzetten op een lokaal sterk gedragen visie en beleid terzake. Op 

lokaal vlak – en zeker in de provincie Limburg – bestaat daaromtrent immers veel 

ervaring en expertise. Op het lokale niveau wordt er al volop werk gemaakt van de 

bestuurlijke aanpak van georganiseerde misdaad, ook al bestaat er nog geen vol-

ledig wettelijk en decretaal kader. Wij willen dat het Vlaams beleid dat ontwikkeld 

wordt, deze lokale initiatieven valoriseert en versterkt. Dat is ook de achtergrond 

en het opzet van de conceptnota.  

 

De goede praktijken die lokaal worden ontwikkeld, moeten meegenomen worden. 

Het belang ervan mag niet worden onderschat als men bijvoorbeeld ziet dat in 

Nederland maar liefst 16 miljard in het illegale circuit terechtkomt. Zeer belangrijk 

is ook dat grensoverschrijdend worden samengewerkt. We verwijzen daarbij naar 

de expertise die in Nederland, zeker in de grensstreek, tot stand is gekomen.  

 

De LIVC R vormt volgens ons een onmiskenbare schakel in het lokale veiligheids-

beleid waar ook met de Vlaamse bril naar moet worden gekeken. Het is immers 

een multidisciplinair overlegorgaan en vormt de samenhang tussen preventie, re-

pressie en nazorg. Een maximale invulling van de LIVC R kadert in de vroegdetectie 

en informatie-uitwisseling. Het versterkt de bestuurlijke aanpak en ondersteunt de 

integrale aanpak. 

 

In de BBT staat dat in het kader van de werkzaamheden rond de voorbereiding 

van een decretaal kader de lokale projecten werden bevraagd. Wat zijn de conclu-

sies daarvan? Is ook de VVSG hierbij betrokken? In het najaar van 2020 zal een 

visienota en een eerste ontwerp van decreettekst worden opgesteld. 

 

Er wordt aan toegevoegd dat “daarbij rekening zal worden gehouden met de ad-

viezen die al werden uitgebracht in het kader van de federale wetsvoorstellen die 

over gelijksoortige regelgeving werden uitgebracht”. 

 

Ondertussen is er wel een belangrijk nieuw en positief element. In de beleids-

verklaring van de federale minister van binnenlandse zaken wordt een wettelijk 

initiatief in het vooruitzicht gesteld om de mogelijkheden van bestuurlijke hand-

having structureel te verankeren. Daarbij zal rekening worden gehouden met de 

ervaring van de ARIEC’s in Limburg, Antwerpen en Namen. 

 

Zoals in onze conceptnota wordt gesteld, vormen de ARIEC’s een belangrijke on-

dersteuning van de lokale besturen. 
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2.2.6. Toegankelijke databanken voor alle betrokkenen bij bestuurlijke 

handhaving zijn een cruciale factor. 

De minister erkent dat ook in de BBT en stelt een Kruispuntbank Handhaving in 

het vooruitzicht. Kan zij wat toelichting geven bij het onderzoek dat daaromtrent 

wordt verricht? Welke partners worden betrokken op het Vlaams en op het federaal 

niveau? 

 

Hij zal nu verder de vragen van collega Katrien Schryvers stellen. Inzake jeugd-

delinquentierecht en slachtofferonthaal ziet de CD&V enkel positieve punten. 

2.2.7. Jeugddelinquentierecht  

Het zeer belangrijk en positief is, is dat de minister – samen met de minister van 

Welzijn – de impact van het decreet op het terrein zal nagaan. 

 

Daarom volgende vragen. Wat is de stand van zaken van de opvolggroep? Wat is 

de timing van de interventiedatabank? Wordt ook de link gemaakt met hulpverle-

ning? 

 

Zeer belangrijk is ook dat er volgend jaar 150 bijkomende plaatsen gecreëerd wor-

den in het private aanbod. Ook de 60 plaatsen kortverblijf is een interessant initi-

atief. 

 

Hoe gebeurt de precieze monitoring van de globale in- en uitstroom, zodat alle 

betrokken instanties er een precies zicht op hebben? 

 

Voor de CD&V is de ketenaanpak voor minderjarige delictplegers heel belangrijk. 

Er zijn een aantal interessante lokale projecten. De minister verwijst naar evidence-

based beleid en een wetenschappelijke studie die zij daaromtrent wil lanceren, 

samen met de minister bevoegd voor Welzijn. Wat is de precieze opzet van de 

wetenschappelijke studie? Wat is de timing? De minister heeft in de plenaire van 

14 oktober 2020, naar aanleiding van de gebeurtenissen in Puurs, gesteld dat zal 

worden ingezet op pilootprojecten snelrecht. Hoe ziet de minister dat? 

2.2.8. Wat betreft slachtofferonthaal  

Het is positief dat de minister extra wil investeren in de diensten slachtofferonthaal.  

 

De CD&V heeft in dat verband vragen gesteld en benadrukt dat er bij de bijko-

mende personeelscapaciteit voor de justitieassistenten, er zeker ook extra mede-

werkers moeten komen voor slachtofferonthaal. Er komen er nu 16 extra vte’s bij 

en dat is zeer positief. 

 

Het is voor de CD&V zeer belangrijk dat er werk wordt gemaakt van geïntegreerde 

slachtofferzorg. Het is positief dat de justitiehuizen vanaf volgend jaar als officiële 

partner worden opgenomen in de nieuwe lokale samenwerkingsovereenkomsten 

die per Zorgcentrum na Seksueel Geweld worden opgesteld. 

 

Is hierover ook overleg met het federale beleidsniveau? We vinden het een goed 

signaal dat in de beleidsverklaring van de federale minister voor justitie het belang 

erkend wordt van zowel de Zorgcentra na Seksueel Geweld als de Family Justice 

Centers. Dit nodigt uit tot een goede, constructieve samenwerking! 

2.2.9. Wat betreft Vlaams actieplan ter bestrijding van seksueel geweld 

Dit actieplan zal nog meer in detail in de commissie worden besproken, maar het 

is positief dat dit actieplan er is. 
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2.2.10. Ketenaanpak intrafamiliaal geweld en de Family Justice Centers 

Zeer belangrijk voor ons is wat in de BBT staat in verband met de ketenaanpak 

intrafamiliaal geweld. De minister wil de ketenaanpak verder gebiedsdekkend ma-

ken en anderzijds streven naar een verdere uniformisering in de werkwijze.  

 

Er wordt gewerkt aan de ontwikkeling van een nieuw dossierbeheersysteem voor 

de ketenaanpak dat het casemanagement moet vergemakkelijken, maar dat ook 

uniforme dataverzameling moet mogelijk maken. Kan de minister daar wat meer 

uitleg over geven? 

 

Verder werkt de minister ook aan een Vlaams intersectoraal, multidisciplinair, 

rechtstreeks toegankelijk en gebiedsdekkend model voor centra voor intrafamiliaal 

geweld. Daardoor komt een duidelijke toegangspoort tot stand. 

 

In de tweede helft van 2021 wordt gestart met een aantal proefprojecten om die 

daarna in 2022 in heel Vlaanderen uit te rollen. Vanuit het relancebeleid wordt 

hiervoor 9 miljoen euro voorzien. 

 

Kan de minister wat toelichting geven bij de proefprojecten en waar deze zullen 

worden gelanceerd? 

2.2.11. Wat betreft hulp- en dienstverleningsaanbod voor gedetineerden en 

geïnterneerden op maat 

Het is een goede zaak dat het nieuw strategisch plan er is. De belangrijkste be-

denkingen zijn: 

− Voor de uitvoering van dit plan en om daar efficiënt werk van te maken, is een 

goede samenwerking met het federale beleidsniveau een absolute vereiste, bij-

voorbeeld wat betreft de risicotaxatie, de uitvoering van het plan penitentiaire 

gezondheidszorg, enzovoort. 

− Wonen vormt een groot probleem voor (ex-)gedetineerden. Dit is geen een-

voudig op te lossen probleem maar verdient extra aandacht. 

− Ook zeer belangrijk is het beleidsvoornemen om de rol van de lokale besturen 

in het kader van de re-integratie van (ex-)gedetineerden te bekijken en part-

nerschappen op dat vlak te versterken. 

− Zou men via bijkomende financiële middelen de rol van lokale besturen kunnen 

versterken? 

 

Nog een belangrijke vraag: de aansturing, opvolging en evaluatie van het strate-

gisch plan gebeurde vroeger door de gemengde commissie (administratie en acto-

ren). Gaat de minister dit behouden?  

2.2.12. Wat betreft de justitiehuizen – elektronisch toezicht 

Het is goed dat het personeelsplan er is.  

 

Belangrijk is dat er in een werkgroep gewerkt wordt aan een wetenschappelijk 

onderbouwd en gedragen beleid rond risicotaxatie. Hoe staat het met de timing? 

 

Hoe staat het met de timing kwaliteitsregister van Vlaamse forensisch deskundi-

gen?  

2.2.13. Wat betreft juridische eerstelijnsbijstand 

Het nieuwe decreet van 2019 houdende de juridische eerstelijnsbijstand verankert 

een integrale en welzijnsgerichte benadering. 
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Ondanks het ontbreken van het uitvoeringsbesluit is in Antwerpen een belangrijk 

project GBO – Geïntegreerd Breed Onthaal – in een justitiële context tot stand 

gekomen in het justitiepaleis zelf. De nieuwe federale minister voor justitie heeft 

daar in zijn beleidsverklaring uitdrukkelijk naar verwezen en gesteld dat dit navol-

ging verdient. 

 
Hoe staat de minister daar tegenover? 

2.3. Tussenkomst van Adeline Blancquaert 

2.3.1. Teleurstelling over de inhoud van de BBT 

Adeline Blancquaert bedankt voor de uitgebreide antwoorden in de schriftelijke 

procedure. 

 
Ze is wel teleurgesteld bij het lezen van de BBT. De BBT is niet meer of minder dan 

een kopie van de beleidsnota. Veel van wat daarin werd voorgesteld, is vandaag 

echter nog steeds niet gerealiseerd. Bij de nieuwe initiatieven en projecten worden 

dan weer geen cijfers gegeven, hoewel het parlement de details daarover nodig 

heeft om zijn controlerende rol te vervullen.  

2.3.2. Actieplan ter bestrijding van seksueel geweld 

Het actieplan ter bestrijding van seksueel geweld is helaas naar buiten gebracht in 

de media zonder enig weerwoord van de oppositie. Zij reserveert haar verdere 

vragen en opmerkingen voor de bespreking in januari, al is haar fractie uiteraard 

blij dat er eindelijk schot komt in de aanpak van die problematiek. Het ontbreekt 

het actieplan aan timing en kostenplaatjes. 

2.3.3. Geen digitale begroting voor Justitie en Handhaving  

In de digitale begroting van de Vlaamse overheid is nog steeds geen afzonderlijk 

domein Justitie en Handhaving opgenomen. Is dat nochtans niet aangewezen in 

het licht van zijn toenemende belang? Hoe ziet de minister dat? 

2.3.4. Lik-op-stukbeleid voor kleinere criminaliteit 

Wat het lik-op-stukbeleid voor kleinere criminaliteit betreft, vraagt zij om de stand 

van zaken in project M (Limburg). Wordt het al gefinancierd door de Vlaamse over-

heid? Met welk budget en in welk begrotingsartikel? Wat is de precieze rol van de 

Vlaamse minister van Justitie daarin? Werd het al uitgebreid naar jeugddelinquen-

ten? Zo neen, wanneer gebeurt dat? Welke aanpassingen zijn daarvoor nodig? 

Welke conclusies kan men trekken uit de huidige werking? 

 
Welke resultaten worden beoogd met SAMEN? Welke actoren worden betrokken? 

Wanneer gaat het project van start? Welke initiatieven worden genomen om de 

opstart te bevorderen? In welk budget wordt voorzien? In welk begrotingsartikel? 

Hoe verhouden de verschillende projecten zich tot elkaar? 

2.3.5. Gedetineerden 

Vervolgens vraagt ze verder toelichting bij de uitwerking van het Europese project 

EQUI-X op maat van gedetineerden. Wie voert dat uit? Welke gedetineerden ko-

men in aanmerking voor deelname? 

2.3.6. Business continuity plan van het VCET 

Bij het business continuity plan van het VCET informeert het lid of er ooit al inci-

denten (bijvoorbeeld een stroompanne) waren waardoor de werking van het  
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centrum niet gegarandeerd kon worden. Hoe wordt die nu gegarandeerd in on-

voorziene situaties? Wanneer is het plan klaar en wie stelt het op? 

2.3.7. Drugopvolgingskamers 

Welke verschillen bestaan momenteel tussen de drugsopvolgingskamers die de  

minister uniform wil maken? Wat is de rol van de justitieassistenten in de verbe-

terde aanpak? Wanneer zullen ze overal beschikbaar zijn? 

2.3.8. Naar een eengemaakt Vlaams bestuursrechtcollege 

Aan welke instantie of personen werd de onderzoeksopdracht over een Vlaams 

bestuursrechtscollege gegund? Hoe is het onderzoeksteam samengesteld? Wordt 

ook de opportuniteit van een Vlaams auditoraat daarbij onderzocht? Bevat de op-

dracht een verplichting tot tussentijdse rapportering? Wat is de kostprijs? 

2.3.9. Enkelbanden voor jeugddelinquenten 

In hoeverre verschilt een enkelband voor jeugddelinquenten van die voor volwas-

senen? Zij heeft er vragen bij dat de Vlaamse Regering een bestelling van dergelijk 

belang zo lang heeft laten uitlopen. Heeft zij zicht op de termijn waarbinnen de 

nieuwe bestelling geplaatst en geleverd zal worden? Zal worden onderzocht waar 

het bij de vorige bestelling exact fout is gelopen en wat de oorzaak is van de defi-

nitieve stopzetting?  

 

Volgens de spreekster heeft de minister, die toch al een jaar de verantwoordelijk-

heid draagt in dit dossier, het parlement in dit dossier voorgelogen. Al zes jaar lang 

loopt deze overheidsopdracht en nu wordt hij afgesloten zonder enig resultaat. 

Komt er een onderzoek naar de oorzaken van deze mislukking? De spreekster ver-

wacht daarop voldoende antwoorden. 

2.4. Tussenkomst van Ludwig Vandenhove  

2.4.1. Jeugddelinquentie en de interventiedatabank 

Ludwig Vandenhove vraagt hoe de minister de werking van de interventiedatabank 

ziet. Wat zijn de precieze doeleinden, welke data worden erin opgenomen, wie 

heeft er toegang? Welke persoonlijke data zullen er worden opgenomen?  

 

Hij pleit voor een zeer zuinig gebruik van persoonlijke data en afstemming met 

andere bestuursniveau’s. 

 

De minister pleit voor een adequate overgang van minderjarige naar meerderjarige 

delinquenten. Welke concrete maatregelen plant de minister ter zake?  

2.4.2. SD 1. Slachtoffers centraal stellen in het Vlaamse beleid 

De spreker is het met het principe eens. Hij betwijfelt de stelling van de minister 

als zou dit moeten worden gekoppeld aan de bestraffing van de dader. De minister 

legt daar sterk de nadruk op. Vraag is hoe de minister de proactieve houding en 

de strafuitvoering inzake slachtofferhulp precies ziet gezien een recent interview 

dat de minister daarover heeft toegestaan. 

 

2.4.3. SD2. OD1. Een zinvol hulp- en dienstverleningsaanbod voor gedetineer-

den en geïnterneerden op maat  

In het hoger genoemd interview zegt de minister dat de straftijd vooral een werk-

tijd is en dat opleidingen moeten gericht zijn op wat de maatschappij wil. Uiteraard 

moeten zij voorbereid zijn op het vrijkomen. Het is goed dat de minister hen daar 
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wil op voorbereiden. De spreker is wel verbaasd op de communicatie in dat verband 

waarin ze pleit dat de opleiding moet gericht zijn op re-integratie. De spreker 

vraagt zich hoe de minister dat precies gaat afbakenen. 

 

De spreker kan zich voorstellen dat gedetineerden cursussen volgen die niet direct 

te koppelen vallen met re-integratie op de arbeidsmarkt maar die hun wel toelaten 

zich beter te voelen en op die manier hun re-integratie in de maatschappij bevor-

deren. De spreker pleit er voor die keuzevrijheid te behouden. Graag meer toelich-

ting en bijsturing. Werktijd is niet gelijk aan straftijd volgens de spreker. 

Gedetineerden verdienen meer respect naarmate het einde van de straftijd nadert. 

 

Ook wil de minister de samenwerking met de lokale besturen versterken (p. 27 

van de BBT). Welke rol ziet de minister precies weggelegd voor de lokale besturen 

in de re-integratie van gedetineerden en komen er daar financiële tegemoetkomin-

gen voor de lokale besturen want dat is een extra werk waarvoor betaald moet 

worden. 

2.4.4. Elektronisch toezicht 

In de BBT maakt de minister op p. 16 melding van een stijging van 44 % van het 

aantal mensen onder elektronisch toezicht onder corona. Kan de minister zulke 

stijging de baas met een budgettaire toename ter zake van 87.000 euro? Graag 

een duidelijk antwoord. 

2.4.5. Een laagdrempelige, kwalitatieve en efficiënte juridische eerstelijns-

bijstand 

Het voorstel van decreet houdende de justitiehuizen en de juridische eerstelijns-

bijstand werd goedgekeurd op 3 april 2019. Het uitvoeringsbesluit raakte echter 

niet meer rond in de vorige legislatuur waardoor tot op heden de juridische eer-

stelijnsbijstand nog geregeld wordt door de bestaande federale regelgeving. 

 

De minister zegt afgelopen jaar hard te hebben gewerkt aan het uitvoeringsbesluit 

zodat de commissies na goedkeuring van dit besluit eindelijk op basis van een 

Vlaams kader hun werk kunnen doen.  

 

Welke andere accenten zal de minister in dit uitvoeringsbesluit leggen ten opzichte 

van de huidige federale wetgeving? 

 

Hoe ziet de minister de juridische eerstelijnsbijstand functioneren? Wordt die ver-

sterkt? Die eerstelijnsbijstand is toch belangrijk om rechtszoekenden een eerste 

idee te geven van hun juridisch probleem en op weg te helpen naar advocaat, 

tweedelijnsbijstand en dergelijke. 

2.4.6. Handhavingsbeleid  

“Het bestuurlijk sanctieregister zal alvast worden uitgebouwd op een zodanige 

wijze dat de gegevens later kunnen worden gekruist in de kruispuntbank.” Dit is 

de laatste zin op p. 40 van OD 2 Monitoring en evaluatie van strafrechtelijke en 

bestuurlijke prioriteiten. 

 

Zelfde vragen als inzake de interventiedatabank in het Jeugddelinquentierecht. Hoe 

ziet de minister de werking van de kruispuntbank? Wat zijn de precieze doeleinden, 

welke data worden er in opgenomen, wie heeft er toegang? Welke persoonlijke 

data zullen er worden opgenomen?  

 

Welke afstemming wordt voorzien met het federale bestuursniveau dat beschikt 

over justitiële en politionele gegevensdatabanken? 
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2.4.7. OD 5. Meer inzetten op bestuurlijke handhaving 

De spreker zegt daar zelf een groot voorstander van te zijn. De BBT vermeldt op 

pagina 41 dat de minister een studie bestelde bij de UA om een set van criteria 

voor depenalisering uit te werken op de strafbaarstellingen in de Vlaamse regelge-

ving. De resultaten van deze studie worden verwacht in het najaar. 

 

Is de studie klaar en wat zijn de voorstellen tot depenalisering die in dit rapport 

zijn opgenomen? 

2.4.8. Vlaanderen zet volop in op de bestuurlijke aanpak van georganiseerde en 

ondermijnende misdaad 

OD 3 slaat in dit verband op het inzetten op lokale samenwerkingsverbanden en 

ondersteuning. Spreker vraagt zich – net als zijn collega Jo Brouns – af welke mid-

delen de minister denkt in te zetten om de lokale besturen te ondersteunen?  

 

Hij verwijst in dat verband ook naar de Conceptnota voor nieuwe regelgeving over 

de versterking van de lokale besturen bij de bestuurlijke aanpak van de georgani-

seerde en ondermijnende criminaliteit van Jo Brouns c.s. (Parl. St. Vl. Parl. 2019-

20, nr. 464/1) waar hij sterk achter staat. Een goede handhaving staat of valt met 

een goede samenwerking tussen de verschillende bestuursniveau’s. De BBT legt 

volgens de spreker de nadruk op de samenwerking met het federale niveau maar 

hoe ziet de minister de samenwerking met het lokale niveau? 

2.4.9. Vlaamse bestuursrechtspraak  

De spreker citeert p. 55 van de BBT: “Er wordt dus onderzocht in hoeverre één 

Vlaams bestuursrechtscollege de bevoegdheid voor alle betwistingen inzake 

Vlaamse bestuurlijke beslissingen kan omvatten. De integratie van de Raad voor 

Betwistingen inzake Studievoortgangsbeslissingen is daar één concreet voorbeeld 

van. De Vlaamse Regering wil bovendien dat zo veel mogelijk betwistingen inzake 

het Vlaams omgevingsrecht door de Vlaamse bestuursrechtspraak behandeld kun-

nen worden. Daarom wordt onder meer onderzocht of zowel de bevoegdheden van 

de Raad voor Vergunningsbetwistingen als de bevoegdheid voor de beroepen tegen 

ruimtelijke uitvoeringsplannen en over complexe projecten geïntegreerd kunnen 

worden in het licht van één Vlaamse Bestuursrechtspraak, bij voorkeur binnen één 

bestuursrechtscollege.” 

 

Uit het relanceplan gaat recurrent 2 miljoen euro naar bijkomend personeel om de 

procedure efficiënter en sneller te laten verlopen met als doel de doorlooptijd van 

15 maanden naar 9 maanden te brengen en de doorlooptijd van de schorsingspro-

cedures te doen dalen van gemiddeld 6 maanden naar maximaal 3 maanden.  

 

De minister wenst tegelijk de betwistingen rond RUP’s en complexe projecten bij 

de Raad voor Vergunningsbetwistingen onder te brengen. Op welke termijn ziet de 

minister vraagt de spreker?  

 

Zal de Raad voor Vergunningsbetwistingen hiervoor bijkomende middelen krijgen 

of zal de raad dit moeten doen met dezelfde middelen die zij nu krijgt – de  

2 miljoen euro recurrente middelen uit het relanceplan – om de planktijd te halve-

ren ? Dient het bijkomend budget voor relance tegelijk ook om de toekomstige 

bijkomende opdrachten te vervullen? Het relanceplan omvat eenmalige uitgaven 

en investeringen. Hoe valt dat te rijmen met de financiering van recurrent beleid? 

2.4.10. Vluchthotel voor slachtoffers van intrafamiliaal geweld 

De minister is tijdens de coronapandemie de private markt opgegaan. Vraag is of 

dit momenteel nog het geval is en of de minister in de toekomst overweegt om 
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opnieuw de private markt op te gaan? Voordeel van de private markt is dat het 

voor daders moeilijker is om er weet van te hebben. Hoe evalueert de minister 

dat?  

2.4.11. Extra rechters voor de DBRC 

Vorig jaar werden twee extra rechters aangesteld, in 2021 kondigt de minister 

opnieuw extra mandaten aan. Heeft de aanstelling van de twee extra rechters de 

nodige impact gehad en zo ja welke?  

2.4.12. De cluster Justitie versterken met 128 medewerkers met een nieuw 

personeelsplan. 

De minister kondigt op pagina 19 van de BBT bijkomend budget aan (9 miljoen 

euro) voor de versterking van de Family Justice Centers en de ketenaanpak intra-

familiaal geweld. Gaat dit om nieuw personeel of interne herschikkingen? 

 

2.4.13. Een nieuw strategisch plan hulp en dienstverlening aan gedetineerden 

2020-2026 

Wat houdt het nieuw strategisch plan hulp en dienstverlening aan gedetineerden 

2020-2026 concreet in? Volgens de spreker zijn er inspanningen nodig van alle 

betrokken ministers. Bestaat dat al? Wat houden die concreet in? 

2.4.14. Mensenrechten 

Het opvolgen van het respecteren van de mensenrechten is een heel goede zaak 

maar is dat niet dubbelop met de federale bevoegdheden ter zake? 

 

2.4.15. Onderbrengen van Justitie en Handhaving in het Departement Kanselarij, 

Bestuur, Buitenlandse Zaken en Justitie 

De spreker vraagt de minister waarom er werd voor gekozen om Justitie en Hand-

having onder te brengen in het Departement Kanselarij, Bestuur, Buitenlandse Za-

ken en Justitie. 

 

Men kon toch met evenveel argumenten kiezen voor een ander departement of 

een afzonderlijk departement? 

2.4.16. Conclusies 

De minister heeft een zeer ambitieus programma geformuleerd in haar BBT waarbij 

ze hier en daar ingrijpt op de bevoegdheden van haar federale collega’s. Om haar 

ambities waar te maken zal zij in overleg moeten gaan met haar federale collega’s 

en aan samenwerkingsfederalisme moeten doen.  

 

Daarbij zal de verbindingsofficier van de federale politie van cruciaal belang zijn. 

Die persoon zal bijzonder performant moeten zijn om al die verbindingen met het 

federale niveau te realiseren. 

2.5. Tussenkomst van Gwendolyn Rutten 

2.5.1. Samenwerking met het federale niveau 

Gwendolyn Rutten is zelf geen voorstander van versnippering in het domein Justitie 

maar als die eenmaal bestaat, zoals vandaag het geval is, vindt zij samenwerking 

aangewezen.  
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Heeft de minister in de voorbije twee maanden al een onderhoud gehouden met 

haar federale collega’s Van Quickenborne en Verlinden? Het lid beveelt aan om in 

te zetten op het concreet contact houden, afgezien van de formele regelingen die 

nodig zijn, zoals de genoemde samenwerkingsovereenkomsten. 

2.5.2. Enkelbanden 

Ook zij vraagt of er, los van de procedures, op dit moment voldoende enkelbanden 

zijn.  

2.5.3. Stalking, intrafamiliaal geweld en feminicide 

Verder verzoekt ze om toelichting bij de slachtofferapplicatie in geval van elektro-

nisch toezicht. Is dat hetzelfde als het stalkingalarm waar het federale niveau over 

denkt? Hoever staat het?  

 

Hoe gebeurt de opvolging voor wie een huisverbod krijgt? Hoe vult de minister dit 

in want dit is een Vlaamse bevoegdheid. 

2.5.4. Zinvolle detentie 

Bij zinvolle detentie heeft iedereen te winnen. Hoe sneller men met die aanpak 

begint in de gevangenis, hoe meer resultaat men kan bereiken tegen het moment 

dat men de gevangenis mag verlaten. Op dat vlak is echter nog veel verbetering 

mogelijk. Het lid vraagt aandacht voor de belangrijke taak die de gemeenschappen 

daarin hebben, en dat niet alleen voor zover het radicalisering betreft.  

2.5.5. Opvangplaatsen in het kader van de jeugddelinquentie  

Hoever staat men concreet, wat jeugddelinquentie betreft, met de creatie van 150 

opvangplaatsen in het private aanbod? 

2.5.6. Evaluatie van de bestuurlijke handhaving  

Wat bestuurlijke handhaving betreft, is ze blij dat de evaluatie er komt. Burge-

meesters willen meer met dat instrument aan de slag gaan, weet ze uit ervaring. 

Het lijkt haar nuttig om het kaderdecreet op een aantal punten bij te stellen met 

het oog op meer efficiëntie. 

2.6. Tussenkomst van Celia Groothedde 

2.6.1. Aantal justitieassistenten belast met het slachtofferonthaal  

Celia Groothedde treedt de minister bij voor zover ze het belang onderstreept van 

justitieassistenten en hun rol in het slachtofferonthaal. Voor die verantwoordelijk-

heid moeten ze de tijd kunnen nemen. Op dit moment zijn er echter maar 33 voor 

7000 dossiers per jaar. Daar komen er nu 16 bij. Hoe is die beslissing er gekomen? 

Haar fractie vreest dat de overbelasting zal blijven omdat ook het takenpakket is 

toegenomen. Denkt de minister echt dat dit genoeg is? 

2.7. Tussenkomst van Maaike De Vreese 

2.7.1. De beoogde realisaties komen versneld tot stand 

Maaike De Vreese waardeert dat er na een aanlooptijd een versnelling is gekomen 

in de realisatie van de talrijke ambities uit regeerakkoord en beleidsnota. De minister 

is erin geslaagd voldoende enkelbanden te verzekeren, in weerwil van de corona-

crisis, en om bijkomende prestatieplaatsen te vinden voor werkstraffen. In dat ver-

band feliciteert ze de minister met de creatieve vondst bij de boomplantacties. 
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2.7.2. Het centraal stellen van het slachtoffer 

Verder is het belangrijk dat het slachtoffer centraal wordt gesteld in het beleid. Het 

lid juicht ook de aanpak van het (intra-)familiaal geweld met zijn dramatische ge-

volgen toe. De inspanningen om de slachtoffers een veilige plek te bieden (vlucht-

hotel), moeten aangehouden worden. Het is vandaag ook de internationale dag 

tegen het geweld op vrouwen. 

2.7.3. Aandacht voor seksueel geweld 

Zij is ook blij dat dat de minister veel aandacht besteedt aan seksueel geweld, 

onder meer met een eerste actieplan eind oktober 2020. Recidive voorkomen is 

moeilijk, maar er moet op ingezet worden. Vandaag is ook het moment om de 

andere ministers op te roepen om volop op de bestrijding in te zetten. 

2.7.4. Bestuurlijke handhaving 

Bestuurlijke handhaving verdient eveneens de nodige aandacht van haar fractie 

als hefboom voor lokale besturen om zelf criminaliteit aan te pakken. Ook zij is blij 

met de evaluatie van de bestuurlijke handhaving en de mogelijkheid van verdere 

stappen. 

2.7.5. Versnelling van de vergunnings- en beroepsprocedures 

Verder vindt zij ook snellere procedures een belangrijk punt. Ook ondernemers 

dringen daarop aan. In de context van de relance wint dit nog aan belang.  

2.7.6. De transitie van Justitie en Handhaving naar het Departement Kanselarij, 

Bestuur, Buitenlandse Zaken en Justitie 

Tot slot peilt ze nog naar de bekommernissen van de minister bij de transitie van 

Justitie en Handhaving naar het Departement Kanselarij, Bestuur, Buitenlandse 

Zaken en Justitie. Welke zijn de randvoorwaarden die de commissie moet bewaken 

om die transitie optimaal te laten gebeuren? 

2.8. Repliek van minister Zuhal Demir 

2.8.1. Samenwerking met de federale minister van Justitie 

Zuhal Demir verzekert dat zij in overleg is getreden met minister Vincent Van  

Quickenborne. Hun kabinetten werken goed samen. Zij ziet hem volgende week 

en is het eens dat ze dat geregeld moet doen.  

 

De bevoegdheidsverdeling is wat ze is na de zesde staatshervorming en de minister 

wil er alles aan doen om daar het maximale uit te halen. Er moet goed samenge-

werkt worden, in de eerste plaats voor de slachtoffers. De verbetering van hun 

belang vooropplaatsen, is volgens haar een houding die vooruitgang mogelijk 

maakt in heel wat dossiers. Zij wil vooruit en werkt samen met iedereen die aan 

die kar wil trekken. Ook in het federale regeerakkoord staan op dat vlak goede 

dingen (seksueel geweld, opvang van slachtoffers enzovoort), erkent ze. 

2.8.2. Overheidsopdrachten enkelbanden 

Zij bevestigt dat de lopende procedure voor enkelbanden stopgezet is, ook door de 

andere deelstaten, en verzekert dat er extra enkelbanden zijn besteld, zowel als 

antwoord op de toevloed van aanvragen als voor de vernieuwing. De minister wilde 

immers op geen enkel ogenblik zonder zitten. Dat wordt dagelijks opgevolgd. Want 

de nood aan enkelbanden is moeilijk voorspelbaar. 
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Aan Adeline Blancquaert legt zij uit dat ze niet aan het parlement kon rapporteren 

over lopende overheidsopdrachten zoniet moet ze zich voor de rechtbank verant-

woorden. Een volksvertegenwoordiger hoort zoiets te weten. 

2.8.3. Impactmeting bij daders en opvolging van tienerpooierschappen 

Op de vragen over de impactmeting bij daders en de opvolging van tienerpooier-

schap antwoordt ze dat dit belangrijk is voor het vermijden van recidive. Voorlopig 

worden echter geen cijfers geregistreerd. De vraag om registratie bij politie en 

justitie is wel gericht aan het College van procureurs-generaal.  

2.8.4. Draaiboek radicalisering 

Het draaiboek radicalisering wordt voor de kerstvakantie aan de Vlaamse Regering 

voorgelegd. Er is afgesproken dat collega Somers voor de ondersteuning van de 

lokale besturen zorgt. 

2.8.5. Werkzaamheden werkgroep bestuurlijke handhaving 

Uiteraard heeft de werkgroep bestuurlijke handhaving ook andere thema’s dan 

wapenhandel, zoals het samenwerkingsakkoord voor informatie-uitwisseling, de 

bespreking van de adviezen van het College van procureurs-generaal, en de im-

plementatie van het kaderdecreet Bestuurlijke Handhaving. 

 

De minister suggereert om de evaluatie van dat kaderdecreet Bestuurlijke Hand-

having ook in de commissie te bespreken, waarin immers ook heel wat lokale man-

datarissen zitting hebben, zodat hun input al meteen kan meegenomen worden. 

 

Met de opmerking van Jo Brouns over de stroomlijning van de inspectiediensten 

gaat zij akkoord. Het komt aan op betere samenwerking, niet op fusies benadrukt 

ze. Dat laatste is niet de bedoeling. 

2.8.6. Kruispuntbank en timing interventiedatabank 

Bij de kruispuntbank zullen heel wat partners betrokken zijn: regionale en federale 

inspectiediensten, lokale besturen en politie. 

 

Met de eerste fase van de interventiedatabank wordt gestart begin volgend jaar.  

2.8.7. Studie KOMPAS+ 

De studie KOMPAS+ start in december en duurt twee jaar, al zijn er na een jaar al 

resultaten om mee aan de slag te gaan. 

2.8.8. Proefprojecten M en SAMEN 

De proefprojecten snelrecht M en SAMEN worden ondersteund met de tussenkomst 

van justitieassistenten en met evidencebased onderzoek. Zij legt nogmaals uit dat 

in die projecten politie en justitie binnen de twee maanden uitspraak doen over 

kleine criminaliteit.  

 

Zoals gezegd wordt SAMEN, dat deze week van start gaat, ondersteund met justi-

tieassistenten, van wie er immers 128 extra worden in dienst genomen, en met  

50.000 euro voor evidencebased onderzoek. 

2.8.9. Zorgcentra voor seksueel geweld 

Wat de Zorgcentra voor seksueel geweld betreft, wordt de dienst slachtofferonthaal 

een officiële partner van het samenwerkingsakkoord, wat heel goed is. 
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2.8.10. Centra voor intrafamiliaal geweld 

De centra voor intrafamiliaal geweld worden verder uitgerold. Er wordt op dit mo-

ment onderzoek gevoerd, waarin natuurlijk zowel de federale departementen Jus-

titie, Binnenlandse Zaken als het Vlaamse Departement Welzijn, Volksgezondheid 

en Gezin worden betrokken.  

2.8.11. Agentschap Justitie en Handhaving 

Zij legt nogmaals uit dat het nieuwe agentschap voor volgend jaar is en dat er 

hopelijk op het einde van het jaar een transitiemanager is om dat in goede banen 

te leiden. 

2.8.12. Business continuity plan voor het VCET 

Het business continuity plan van het VCET wordt dit jaar uitgerold. Doel is te ver-

zekeren dat men niet met pannes te maken krijgt. 

 

Voor de enkelbanden komt er niet 37.000 euro bij maar 3,25 miljoen euro, legt ze 

uit aan Ludwig Vandenhove. 

2.8.13. Drugsopvolgingskamers 

Zij bevestigt het voornemen om van drie drugsopvolgingskamers naar één systeem 

te gaan. Dat gebeurt in samenwerking met de federale minister van Justitie. Ze wil 

dit afronden tegen het einde van het jaar. 

2.8.14. Naar één Vlaams bestuursrechtcollege 

Het onderzoek over het Vlaamse bestuursrechtcollege is gegund aan Demos Law. 

Het gaat om een overheidsopdracht van 144.000 euro. Er zal om de drie maanden 

gerapporteerd worden.  

2.8.15. Enkelbanden in het jeugddelinquentierecht 

Het systeem van enkelbanden in het jeugddelinquentierecht zal zeker verschillen 

van het huidige elektronisch toezicht. Het wordt gekoppeld aan jeugdhulpverle-

ning. Zij wil de werkgroep met alle stakeholders de gelegenheid geven om van 

onderuit met een voorstel te komen. 

2.8.16. Woonproblematiek bij (ex-)gedetineerden 

Wonen is inderdaad een nieuwe partner in de hulp en dienstverlening aan gedeti-

neerden, meer bepaald voor degenen die de gevangenis verlaten. Dat is een stap 

in de goede richting voor het vinden van woningen voor deze groep. De specifieke 

acties zijn afhankelijk van de vakministers die deelnemen aan het plan, maar zij 

volgt die op. 

 

Zij bevestigt dat het genoemde actieplan STRAF is goedgekeurd door de regering 

en kan geconsulteerd worden. Er wordt bijkomend geïnvesteerd in sport- en cul-

tuuraanbod, wat bevorderlijk is voor het psychologische functioneren, voor minder 

conflicten zorgt en de communicatievaardigheden verbetert.  

 

Belangrijk is echter vooral om te vertrekken van wat de gedetineerde nodig heeft, 

in het bijzonder voor zijn latere re-integratie. Hem op de goede weg zetten, is 

zowel goed voor hemzelf als voor de samenleving. 

2.8.17. Depenalisering 

De afronding van de studie over depenalisering verwacht zij eerstdaags. 
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2.8.18. Budgetten 

De bijkomende budgetten voor Justitie zijn recurrent en komen niet uit het relan-

ceplan. 

2.8.19. Het vluchthotel 

Het vluchthotel is opgericht tijdens de eerste lockdown na overleg met collega 

Beke, die in de nodige capaciteit voorziet. Op dit moment is die capaciteit voorlopig 

voldoende, laat hij weten.  

2.8.20. Werving van bestuursrechters 

Wat de werving van bestuursrechters betreft, is het nog te vroeg om het effect te 

zien op de doorlooptijd. Dat wordt wel opgevolgd. Ook de digitalisering kan helpen. 

2.8.21. Integratie in het Departement Kanselarij, Bestuur, Buitenlandse Zaken en 

Justitie 

Justitie en Handhaving wordt geïntegreerd in het Departement Kanselarij, Bestuur, 

Buitenlandse Zaken en Justitie. Dat het departement daar is terechtgekomen is zo 

overeengekomen in het regeerakkoord en lijkt haar het meest logische. 

2.8.22. Opvolging mensenrechten 

De mensenrechten worden opgevolgd in het kader van de interfederale rapporte-

ringen.  

2.8.23. Persoonlijke data in de interventiedatabank 

Uiteraard zullen geen persoonsgegevens opgenomen worden in de interventieda-

tabank. 

2.8.24. Stalking en huisverbod 

Het federale stalkingalarm is een ander instrument dan de applicatie waarin zij op 

Vlaams niveau wil voorzien. Het gaat om een bijkomende maatregel, bijvoorbeeld 

wanneer contactverbod niet wordt nageleefd. Bij veroordeelden moet dat ook op-

gevolgd kunnen worden via een hoogtechnologische enkelband, die bij overtreding 

een alarm doen afgaan. 

 

Zij is het ermee eens dat personen met een huisverbod moeten opgevolgd worden.  

De justitieassistenten hebben daartoe een mandaat en zijn opgeleid om met de 

onderliggende problematieken van een dader aan de slag te gaan. 

2.8.25. De creatie van 150 plaatsen voor jeugddelinquenten 

De creatie van 150 plaatsen voor jeugddelinquenten start nu en loopt over drie 

jaar. 

2.8.26. Meer personeelsinzet bij slachtofferonthaal 

De stijging van het aantal medewerkers bij slachtofferonthaal met 16 medewerkers 

is er een van 50%, merkt ze op. Later komt er bovendien nog een tweede perso-

neelsplan, waarvoor jaarlijks 5 miljoen euro wordt uitgetrokken. Die tweede fase 

is voorzien voor 2023, maar zij bekijkt wel de mogelijkheid om de tweede ronde 

van wervingen te versnellen naar 2022. 
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2.8.27. De strijd tegen seksueel en intrafamiliaal geweld 

De minister is blij met steun in de commissie hiervoor en onderstreept dat het 

belangrijk is dat de strijd tegen seksueel en intrafamiliaal geweld over de partij-

grenzen heen gevoerd wordt. 

2.8.28. Agentschap Justitie en Handhaving 

De gedragenheid van de transitie bij het personeel is belangrijk omdat de dienst-

verlening er niet mag onder lijden. De manager wordt normaal aangesteld voor de 

duur van een jaar. 

2.9. Tweede tussenkomst van Adeline Blancquaert 

2.9.1. Steun van en samenwerking met het Vlaams Belang 

Adeline Blancquaert betreurt een beetje dat de minister niet openstaat voor con-

structieve kritiek. Haar fractie is nochtans altijd bereid haar te steunen in het voe-

ren van een beleid dat de veiligheid van de bevolking ten goede komt. Dergelijke 

samenwerking veronderstelt echter vertrouwen en dan moet men in dossiers niet 

doen alsof alles onder controle is als dat niet het geval is.  

2.9.2. Bevoegdheden inzake justitie 

Anders dan Gwendolyn Rutten vindt zij het wel belangrijk dat Vlaanderen meer 

bevoegdheden naar zich toetrekt en verwacht dan ook een sterke Vlaamse minister 

van Justitie, die de initiatieven die ze aankondigt, ook uitvoert. De minister heeft 

in het Vlaams Belang een bondgenoot en geen tegenstander. 

2.10. Tweede tussenkomst van Gwendolyn Rutten 

2.10.1. Het centraal stellen van de slachtoffers 

Gwendolyn Rutten hoorde graag dat de minister slachtoffers centraal wil stellen, 

maar die hebben lak aan de bevoegdheidsverdeling. Zij willen dat het functioneert 

en daarom is samenwerking zo belangrijk. 

2.10.2. Stalkingapplicatie en stalkingalarm 

De applicatie waar de minister naar verwijst, kan volgens het lid op korte tijd een 

groot verschil maken. Anders moeten slachtoffers die voor het eerst een klacht 

indienen, immers elke aangevoelde bedreiging bijhouden en melden. Zij dringt 

erop aan dat de minister in het overleg met het federale niveau wel afstemt met 

het stalkingalarm zodat het geen twee instrumenten naast elkaar hoeven te zijn. 

2.11. Tweede repliek van minister Zuhal Demir 

2.11.1. Stalkingapplicatie en stalkingalarm 

Zuhal Demir vindt dergelijke afstemming vanzelfsprekend en logisch. Het moet 

niet nog ingewikkelder worden. Nu wordt de applicatie nog besproken in de werk-

groep, maar als dit verder gevorderd is, zal zij in overleg gaan met de kabinetten 

van Binnenlandse Zaken en Justitie, verzekert zij. 

2.11.2. Overheidsopdracht enkelbanden 

Tegenover Adeline Blancquaert repliceert de minister dat zij nooit gezegd heeft dat 

er geen probleem was, wel dat de procedure liep maar dat zij net daarom niets 

kon zeggen. Dat zijn nu eenmaal de regels bij overheidsopdrachten. 
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VI. Bespreking op dinsdag 1 december 2020 

1. Basisrapport van de Vlaamse Regering over grote projecten en pro-

gramma's 2020 

1.1. Toelichting door minister Matthias Diependaele 

1.1.1. Inleiding 

Matthias Diependaele stelt het eerste basisrapport van de Vlaamse Regering over 

de grote projecten en programma’s (Parl. St. Vl. Parl. 2020-21, nr. 52/1) voor 

(presentatie in bijlage 8). Aan de basis ervan liggen het werk van de Commissie 

voor Alternatieve Financiering van Overheidsinvesteringen (28 september 2016  

tot 25 mei 2019), die op initiatief van Björn Rzoska werd opgericht. Matthias  

Diependaele maakte ook deel uit van deze ad-hoccommissie waarvan de werk-

zaamheden hebben geleid tot het kaderdecreet van 22 maart 2019 houdende een 

kader voor grote projecten en programma's. 

 

Dat kaderdecreet beoogt om goede praktijken in het kader van een professioneel 

en doordacht investeringsbeleid te implementeren. Daaronder valt onder meer een 

degelijke informatieverstrekking aan de bevolking en de bedrijven over bepaalde 

grote projecten en grote programma’s, die tevens een meer efficiënte rapportering 

aan en controle van het Vlaams Parlement toelaat.  

 

Zoals het decreet voorschrijft heeft de Vlaamse Regering op 29 mei van dit jaar 

een lijst van projecten en programma’s gepubliceerd. Bij de opstelling ervan werd 

rekening gehouden met de definities uit het decreet van 22 maart 2019.  

 

De focus lag op alternatief gefinancierde projecten en geherkwalificeerde projecten 

die oorspronkelijk opgezet zijn als alternatief gefinancierde projecten. De lijst werd 

op vraag van het Vlaams Parlement verder uitgebreid naar aanleiding van de be-

spreking van het verslag van het Rekenhof over de realisatie van de missing links 

in de wegeninfrastructuur. Het zijn die projecten die het voorwerp zijn van voor-

liggend basisrapport. 

 

De minister wijst er op dit moment op dat zijn verdere uiteenzetting vooral gaat 

over de opstelling en de logica van het rapport, veeleer dan over de inhoud van de 

projecten, al mogen daar wel vragen over gesteld worden, ook al zijn vaak andere 

ministers inhoudelijk bevoegd. 

1.1.2. Toepassingsgebied 

Daarop herinnert hij aan wat het decreet verstaat onder grote projecten en pro-

gramma’s: een groot project is een geheel van niet-routinematige en in de tijd 

beperkte activiteiten waarvoor de Vlaamse Gemeenschap of de Vlaamse rechts-

personen de volledige of gedeeltelijke verantwoordelijkheid dragen, en die sub-

stantiële financiële consequenties en grote uitvoeringsrisico’s inhouden. 

 

Een groot project heeft volgens de definitie van het decreet een investeringswaarde 

van ten minste 100 miljoen euro als het om werken gaat, en 20 miljoen euro als 

het om leveringen of diensten gaat.  

 

Een groot programma heeft op zijn beurt een investeringswaarde van ten minste 

200 miljoen euro. Programma’s worden daarbij beschouwd als een verzameling 

van investeringsprojecten die uit eenzelfde masterplan of beleidsplan voortvloeien 

en als zodanig als een geheel door de Vlaamse Regering werden geïnitieerd. 
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Op die manier kwam men tot een lijst van 24 projecten en programma’s, die verder 

kunnen uitgesplitst worden in 63 deelprojecten. Programma’s kunnen immers ver-

schillende deelprojecten bevatten, zoals het DBFM-programma voor de stelplaat-

sen van De Lijn. Het is ook mogelijk dat verschillende deelsegmenten van een 

project een eigen tempo hebben, zoals dat het geval is voor het project ‘A12 Boom-

Brussel: omvorming tot volwaardige autosnelweg’. 

 

Van al die projecten bevindt zich momenteel één project in de bouwfase, twaalf 

projecten doorlopen momenteel de gunningsprocedure, en dertien projecten be-

vinden zich reeds in de operationele fase. Het gaat bij die laatste om langlopende 

PPS-projecten, waaronder het programma Scholen van Morgen. 

 

Het merendeel van de projecten die opgenomen zijn in het rapport, bevindt zich 

echter in de voorbereidings- of studiefase. Het gaat voornamelijk om de projecten 

die later aan de oorspronkelijke lijst werden toegevoegd.  

 

Bij de volgende editie van het rapport wordt bekeken waar zij in functie van de 

consistentie het best thuishoren. Het is dan ook de bedoeling om de lijst van pro-

jecten, die opgenomen worden in het basisrapport, jaarlijks te evalueren. 

 

De bedoeling van het decreet is immers om te komen tot een periodieke perfor-

mantierapportering over projecten die niet meer in de fase van verkenning of on-

derzoek zitten, en dus voldoende geconcretiseerd zijn om erover te rapporteren, 

en over de opstart waarvan al een principiële beslissing werd genomen. Het moet 

dus gaan om projecten of programma’s waarvan de afbakening en het concrete 

voorwerp in voldoende mate werden vastgesteld. 

 

Wat de projecten betreft die vandaag het onderwerp vormen van het basisrapport, 

werden de gegevens aangeleverd door de betrokken administraties en entiteiten 

zelf. De opvraging werd uitgevoerd met de EMOE-applicatie van het Departement 

Financiën en Begroting. Die toepassing werd eerder ontwikkeld voor het opvragen 

van data over de jaarrekeningen en de buildingblocksrapportage van het INR. 

 

De coördinatie en stroomlijning van het rapport werd verzorgd binnen het Depar-

tement Financiën en Begroting, waar het voormalige kenniscentrum PPS door het 

organisatiebesluit van 11 september 2020 werd gepositioneerd en omgevormd tot 

de ondersteuningsentiteit, volgens artikel 7 van het voornoemd kaderdecreet.  

1.1.3. Structuur van het rapport 

Ook structuur en opbouw van het rapport werden door de administratie opgezet. 

Het kaderdecreet liet wel weinig ruimte aangezien de opbouw en de inhoud in grote 

lijnen al werden vastgelegd. Naast de algemene inleiding, vindt men in voorliggend 

rapport een indicatieve lijst van toekomstige projecten. De minister herinnert ter-

loops aan het Nieuw-Zeelandse voorbeeld dat in de hoorzittingen naar voren werd 

geschoven. 

 

Vanaf pagina 18 worden dan de individuele projecten besproken, die ook de kern 

van het rapport vormen. Definities van begrippen vindt men terug op het einde 

van het rapport. Het basisrapport bevat tot slot ook een interactieve inhoudsop-

gave, die het voor de lezer gemakkelijker maakt om snel naar de gewenste pro-

jectfiche te navigeren, waardoor leesbaarheid en transparantie verhogen.  

1.1.4. Indicatieve lijst 

Zoals gezegd werd in overeenstemming met het decreet een indicatieve lijst van 

toekomstige grote projecten en programma’s opgenomen in het rapport. Het gaat 

om projecten die zich nog in de onderzoeksfase bevinden, maar waarvoor binnen 
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zekere marges wel al een realistische inschatting van de investeringswaarde en 

beoogde timing kan worden gegeven. Het decreet verwijst voor de invulling van 

het begrip onderzoeksfase naar het decreet van 25 april 2014 betreffende com-

plexe projecten en de daaraan verbonden routeplanner.  

 

Echter niet alle projecten die als groot project of programma in aanmerking komen, 

maken gebruik van die procedure. Om enerzijds een eenduidig onderscheid te ma-

ken en anderzijds de relevantie van de indicatieve lijst te verhogen, wordt voorop-

gesteld dat projecten enkel in de indicatieve lijst worden opgenomen wanneer de 

Vlaamse Regering al een principiële beslissing met betrekking tot de opstart van 

dat project of programma heeft genomen.  

 

Op die manier kan de lijst een indicatieve vooruitblik geven op belangrijke toekom-

stige investeringsprojecten van of geïnitieerd door de Vlaamse overheid. Belangrijk 

is evenwel dat geen concrete verbintenissen uit de lijst afgeleid kunnen worden.  

 

Zo zijn onzekerheidsfactoren met betrekking tot timing en kostprijs eigen aan grote 

projecten in een vroeg stadium, wat maakt dat de contouren in die beginfase van 

een project nog niet helemaal vastliggen. Onder meer voor de private sector kan 

de lijst van belang zijn, omdat hij op die manier zicht kan krijgen op de projecten-

pijplijn van de Vlaamse overheid. 

 

In de eerste editie werden in totaal twaalf projecten aan de indicatieve lijst toege-

voegd. Er werd besloten dat grote projecten waarvoor de Vlaamse overheid wel in 

een investeringsimpuls zal voorzien maar niet zelf aan het stuur zit, niet in de lijst 

op te nemen. De renovatie van Opera Gent is daar een voorbeeld van. Reden is 

dat de Vlaamse overheid bij die projecten geen of beperkte impact heeft op de 

timing en uiteindelijke scope. 

 

Daarnaast ontbreken een aantal projecten die volgens de definitie weliswaar thuis-

horen in de indicatieve lijst, omdat ze al werden opgenomen in het basisrapport 

zelf, waar ze uitvoeriger besproken worden. Het gaat concreet over een aantal 

projecten in het kader van het wegwerken van missing links, zoals het project ‘N8 

Veurne-Ieper’. 

1.1.5. Projectfiches 

Vervolgens bespreekt de minister het basisrapport en de individuele projectfiches 

zelf. Het was de wens van het Vlaams Parlement om de basisinformatieverstrek-

king idealiter de vorm te laten aannemen van wat je een dashboard-rapportering 

kan noemen, zoals onder meer gangbaar in Nieuw-Zeeland voor het major projects 

report. 

 

Er is getracht daarnaar te streven en het rapport zo inzichtelijk en beknopt mogelijk 

te maken zonder dat cruciale informatie verloren gaat. De minister denkt dat men 

daarin geslaagd is. Het voorliggende rapport is teruggebracht tot minder dan 140 

pagina’s ten opzichte van de meer dan 400 pagina’s die de rapportering Alterna-

tieve Financiering bevatte, en telt toch meer individuele projecten.  

 

Bovendien werd een handig overzicht toegevoegd, waarin de stand van zaken voor 

elk project in een oogopslag zichtbaar wordt. Dat overzicht kan men terugvinden 

op pagina 11. Bovendien kan vanuit dat overzicht eenvoudig doorgeklikt worden 

naar een individuele projectfiche, wanneer daarover meer informatie gewenst is. 

 

In functie van uniformiteit en vergelijkbaarheid werd de stand van zaken voor alle 

projecten vastgeklikt op augustus 2020, waarbij de projecteigenaars zelf een eer-

ste indicatie hebben gegeven over het verloop van de respectievelijke projecten. 

 



96 15 (2020-2021) – Nr. 6 

Vlaams Parlement 

Aangezien dit de eerste basisrapportering in haar huidige vorm is, was de opgave 

niet evident, onderstreept hij. In de volgende rapporteringen zullen de stand van 

zaken en bijhorende planning getoetst worden aan hetgeen in het voorgaande rap-

port werd opgegeven. Daardoor ontstaat telkens een duidelijk ijkpunt om de voort-

gang op te volgen, en afwijkingen van wat voorgaande jaren werd gerapporteerd, 

te detecteren. 

 

Hij attendeert erop dat voor sommige projecten in het rapport geen indicatie bij 

het verloop werd opgegeven. Reden is dat bij die projecten geoordeeld werd dat 

het weinig zinvol was om een concrete inschatting te maken, vaak omdat het  

specifieke project zich nog dermate vroeg in de voorbereidingsfase bevindt en 

daardoor geen vooropgestelde timing beschikbaar was waartegen het huidige ver-

loop kon worden beoordeeld. 

 

Zijn volgende dia toont hoe de individuele projectfiches concreet zijn opgebouwd. 

Zoals eerder aangegeven, is getracht om de informatie met betrekking tot de  

gerapporteerde projecten gebald en to the point weer te geven. Anders dan bij  

de vroegere rapportering alternatieve financiering, moet het rapport het immers 

mogelijk maken om sneller een beeld te vormen van het betreffende project. 

 

De projectfiches zijn daarbij telkens identiek opgebouwd. Er wordt gestart met 

algemene informatie, weergegeven in een overzichtstabel. Die is voor alle pro-

jecten samengesteld uit dezelfde parameters: het beleidsdomein waarin het pro-

ject werd geïnitieerd, de betrokken minister, de trekkende entiteit, de classificatie 

van het project en de ESR-behandeling ervan, de concrete uitvoeringsvorm en de 

fase waarin het project zich momenteel bevindt. Vervolgens wordt een korte om-

schrijving gegeven van het project en de nagestreefde doelstellingen, en wordt 

ingegaan op de stand van zaken. Daarna wordt het risicobeheer besproken, om te 

eindigen met de financiële kengetallen samen met een tijdlijn waarin de belang-

rijkste processtappen worden weergegeven. Op die manier krijgt de lezer een dui-

delijk beeld van de grote Vlaamse investeringsprojecten die zijn opgenomen in het 

rapport. 

1.1.6. Beschikbaarheidsvergoedingen 

Nieuw is dat ook voor het eerst getracht wordt om de betalingsverplichtingen met 

betrekking tot grote Vlaamse PPS-projecten inzichtelijk te maken voor de gehele 

looptijd van de afgesloten contracten. Zo geeft het rapport een indicatie van de 

evolutie van de bruto beschikbaarheidsvergoedingen die betaald moeten worden 

tot het jaar 2052. De spreker merkt daarbij wel op dat de grafiek een prognose is 

van de uitgaven op kasbasis.  

 

Zo bestaat de beschikbaarheidsvergoeding bij DBFM-projecten enerzijds uit een 

kapitaals- en rentecomponent en anderzijds uit een operationele vergoeding voor 

het onderhoud en eventueel het beheer van de projecten.  

 

Een groot deel van de opgenomen projecten werd ESR-matig geherkwalificeerd als 

overheidsinvestering met directe impact op het vorderingensaldo en de Vlaamse 

schuld. Dat betekent dat de kapitaalscomponent binnen de beschikbaarheidsver-

goeding voor die geherkwalificeerde PPS-projecten ESR-matig niet meer aangere-

kend dient te worden. Het betreft immers een aflossing van een lening die 

transiteert via de financiële rekeningen in het ESR, wat geen impact heeft op het 

vorderingensaldo. In dit overzicht wordt echter abstractie gemaakt van de ESR-

behandeling en wordt de evolutie op kasbasis weergegeven. 

 

Indien nieuwe DBFM-projecten worden afgesloten zal deze evolutie verder gemo-

nitord worden in het kader van artikel 4 van het kaderdecreet Grote projecten en 
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programma’s. Vandaag kunnen nog altijd nieuwe DBFM’s worden opgestart uiter-

aard op voorwaarde dat het een gepaste uitvoeringsvorm is voor een project.  

 

De minister rondt zijn inleiding af.  

1.1.7. Slotbeschouwingen  

Het is de eerste keer dat dergelijk basisrapport werd opgesteld dat een inkijk geeft 

in de grote Vlaamse publieke investeringsprojecten en de daarbij bijhorende uit-

voeringsrisico’s. Men moet het zien als een pilootrapport. Het proces zal na afloop 

geëvalueerd worden met het oog op verdere optimalisering. Die evaluatie heeft 

ook betrekking op de selectie van projecten die worden opgenomen. Is het bijvoor-

beeld zinvol om projecten op te nemen die nog in de studiefase zitten? Ook het 

opvraagproces zelf zal geëvalueerd worden. 

 

Er wordt getracht tegen het volgende basisrapport ook een methodiek voor de 

zelfevaluatie uit te rollen. Daarbij mikt men op een methode die, zeker in de start-

fase, werkbaar en haalbaar geacht wordt. Op basis van eerste ervaringen wordt 

dan bekeken of en hoe de voorgestelde methodiek verder uitgebouwd kan worden, 

hoe de indicatie van de zelfevaluaties kan doorvloeien naar het basisrapport grote 

projecten en programma’s, en hoe lessen uit de zelfevaluatie verder vertaald kun-

nen worden naar het beleid. 

 

De minister bedankt tot slot nadrukkelijk de administratie voor haar bijdrage en 

verklaart open te staan voor constructieve opmerkingen in het perspectief van ver-

dere bijsturing. 

1.2. Debat 

1.2.1. Tussenkomst van Philippe Muyters 

Philippe Muyters gewaagt van een enorme stap vooruit in vergelijking met de vroe-

gere PPS-rapportering. Wat voorligt, is transparanter en overzichtelijker. Hij geeft 

daarvoor een pluim aan zowel de administratie als de Commissie voor Alternatieve 

Financiering van Overheidsinvesteringen. Het lid wijst er ook op dat dergelijke  

opvolging des te belangrijker is wanneer het parlement te maken krijgt met een 

investeringsregering als deze, waarbij dan nog het relanceplan van 4,3 miljard euro 

komt. 

 

Het roept wel de vraag op of de instrumenten die vandaag ter beschikking staan, 

overal even goed toepasbaar zijn, waarbij hij wijst op het verschil tussen bouw- en 

ICT-projecten. Verder is hij benieuwd naar de concretisering van de zelfevaluatie.  

 

De discussie over een norm voor het beslag dat op de beleidsruimte gelegd wordt 

door toekomstige beschikbaarheidsvergoedingen, komt allicht aan de orde bij de 

bespreking van de toekomstige begrotingsinstrumenten als de uitgavennorm.  

 

Tot slot maakt hij nog de kanttekening dat de snelheid van de uitvoering van pro-

jecten ook wordt getekend door het flankerend beleid, waarbij hij de vergunningver-

lening als voorbeeld geeft. Hopelijk worden ook op dat vlak initiatieven genomen. 

1.2.2. Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

Ook de fractie van Maurits Vande Reyde vindt het een zeer goed instrument. Alle 

partijen staan achter publieke investeringen om de samenleving vooruit te helpen. 

Deze regering ambieert een investeringsregering te zijn. Rapportage daarover is 

een goede zaak om een stop-and-gobeleid te vermijden. Zo moet men inderdaad 

zicht hebben op de impact van beschikbaarheidsvergoedingen op de beleidsruimte.  
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Is het geen idee om voortaan ook de investerings- en ondersteuningsforfaits voor 

infrastructuur in de gezondheids- en welzijnssector op te nemen in de basisrappor-

tage? Welke uitbreiding ziet de minister om haar te verstevigen en de indicatieve 

lijst te vergroten?  

 

Moet de drempelwaarde voor de beschikbaarheidsvergoedingen niet geëvalueerd 

worden in het licht van Vlaamse Veerkracht, om te vermijden dat projecten gedu-

rende lange tijd on hold moeten gezet worden? 

 

Hoe kan het instrument gebruikt worden om investeringen te versnellen of af te 

stemmen, meer bepaald bij de advisering door het parlement waar een tandje bij 

gestoken moet worden en welke misschien minder prioritair zijn? 

1.2.3. Tussenkomst van Björn Rzoska 

Ook Björn Rzoska geeft de minister en zijn diensten en medewerkers een stevige 

pluim in het perspectief van de herhaaldelijk geformuleerde vraag om betere rap-

portering. Vergeleken met het laatste traditionele rapport zijn inderdaad bijzonder 

grote stappen vooruit gezet. Knap werk dat zijn stoutste verwachtingen overtreft. 

Hij hoopt dat de opvolging door het parlement voortaan van meer nabij kan ge-

beuren. 

 

Het lid heeft alvast een suggestie voor de minister. De vroegere boordtabel, waarin 

men in een oogopslag alle beschikbaarheidsvergoedingen van de volgende jaren 

met hun globale impact op de beleidsruimte kon zien, is vervangen door een minder 

inzichtelijk staafdiagram (op p. 25). Misschien moet zij terug geïntegreerd worden.  

1.2.4. Tussenkomst van Peter Van Rompuy  

Peter Van Rompuy dankt Björn Rzoska zonder wiens inspanningen het voorlig-

gende rapport er in deze vorm niet was geweest. Vijf jaar geleden al diende hij een 

conceptnota in, die de basis heeft gevormd voor het latere werk. Het resultaat 

vandaag is inderdaad beter dan verhoopt.  

 

Ook voor de buitenwereld wordt de investeringspolitiek van de Vlaamse Regering 

voor de belangrijkste projecten inzichtelijk gemaakt. Er valt zeer veel uit te halen, 

ook voor wie de dossiers van nabij volgt.  

 

Voor hemzelf was bijvoorbeeld onverwacht dat de kostprijs voor de invoering van 

de kilometerheffing nog steeds substantieel is en nog lang meegaat.  

 

De rapportering komt ook op het goede moment in het licht van de relancepolitiek 

met haar investeringsagenda, omdat de resultaten van de beslissingen er mee 

kunnen opgevolgd worden. Hij spreekt van een titanenwerk. 

1.2.5. Repliek van minister Matthias Diependaele 

Matthias Diependaele bedankt de sprekers voor de lovende woorden. Hij brengt de 

dankbetuigingen over aan de administratie, die inderdaad schitterend werk heeft 

geleverd. De minister wijst er wel op dat de oefening vooral bedoeld is om het 

parlement meer inzicht te geven en losstaat van de eigenlijke opvolging van de 

voortgang der projecten. 

 

Voor de beschikbaarheidsvergoedingen geeft het decreet twee drempels: niet meer 

dan 10% van de begroting en 60% van de vastleggingskredieten. Hij noemt deze 

drempels niet echt stevig. Ze staan wel los van de vraag of PPS de juiste financie-

ringstechniek is voor een project. Oorspronkelijk was het de bedoeling dat het  

decreet een handleiding voor de bepaling daarvan zou aanreiken, maar dat is niet 

gelukt, misschien omdat het niet mogelijk is. De algemene principes zijn weliswaar 
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bekend: sneller, beter en goedkoper. De vraag naar de manier om ze te meten en 

af te wegen, is echter nog niet opgelost. De vraag naar de geschiktheid moet bij 

elk project wel telkens weer gesteld worden. 

 

Als ervoor gekozen wordt, zijn er wel twee zekerheden:  

− dat het niet om pure debudgettering mag gaan, want daarmee schuift men 

alleen maar problemen door naar de toekomst; 

− dat het parlement voortaan op een grondige manier op de hoogte wordt ge-

houden dankzij de basisrapportering. 

 

Wat de boordtabel betreft, geeft p. 17 volgens hem ongeveer de prognose van de 

evolutie weer, maar hij belooft de vroegere tabel nog eens te bekijken. 

 

De kilometerheffing is als systeem begonnen op 1 april 2016 en loopt over 12 jaar, 

waarna het tot drie keer toe met een jaar verlengd kan worden tot maximaal 2031. 

Bij een volgend, nieuw contract zal allicht sprake zijn van aanpassingen. 

 

Hij bevestigt dat de projecten waar de overheid niet zelf vat op heeft, zoals die in 

de zorg, er niet allemaal bij zitten. Hij geeft ziekenhuizen en woonzorgcentra als 

voorbeelden. De overheid geeft weliswaar investeringssubsidies, maar is niet de 

bouwheer. Dat laatste is zij ook niet bij sommige projecten die er wel in staan, 

maar daar is de betrokkenheid toch groter. 

VII. Bespreking op dinsdag 8 december 2020 

1. Toelichting van minister Matthias Diependaele bij het relanceplan 

Vlaamse Veerkracht 

1.1. Inleiding 

Matthias Diependaele wijst er bij het begin van zijn toelichting bij het Vlaamse 

relanceplan (bijlage 11) op dat het een voortschrijdend proces is. Het plan wordt 

voortdurend gedetailleerder uitgewerkt en de minister is in zijn rapportage dan ook 

afhankelijk van de voortgang der werkzaamheden.  

 

Na de eerdere voorstelling van de grote lijnen kan hij nu al meer details geven. Hij 

blijft in de toekomst ook beschikbaar om op verzoek van de commissie zijn toe-

lichting te updaten, belooft hij. Gezien de aanhoudende verschuivingen – ministers 

werken hun plannen verder uit – lijkt regelmatig overleg hem aangewezen, net als 

over de middelen die zijn ingezet voor coronamaatregelen. Hij is alvast bereid om 

in januari 2021 een overzicht op de maken over de uitvoering van de coronamaat-

regelen voor het jaar 2020 (3,52 miljard euro coronaprovisie). 

 

Daarop herinnert hij er nogmaals aan dat het relanceplan drie onderdelen heeft: 

investeren (waarop hij het uitvoerigst zal ingaan vanwege de uitgesproken inte-

resse van de commissie), maar ook hervormen en gezond budgetteren. Hij is van 

plan van elke gelegenheid gebruik te maken om te tonen dat die beide laatste even 

belangrijk zijn.  

1.2. Investeren 

Voor het investeren op zich wordt een totaalbedrag van 4,3 miljard euro ingezet, 

te verdelen over kapitaalversterking, publieke infrastructuur, klimaat en innovatie, 

digitalisering, Warm Vlaanderen, de brexit en de doorlichting van de overheid. Hij 

overloopt ze een voor een, maar attendeert er wel op dat de commissie zijn col-

lega-ministers moet ondervragen over de details en de beleidskeuzes. Zelf geeft 

hij immers alleen een overzicht.  
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1.2.1. Kapitaalversterking 

Bij het onderdeel kapitaalversterking toont hij bij wijze van voorbeeld een dia met 

de investeringen in de audiovisuele sector. De overige kapitaalversterkingen zijn 

verspreid over de andere beleidsdomeinen.  

 

De minister leest ter verantwoording de betreffende passage uit het relanceplan 

voor: “PMV-instrumenten maximaal ontplooien voor leningen, kapitaalsparticipa-

ties en waarborgen: een pakket van 500 miljoen euro voor zeer goedkope achter-

gestelde leningen aan enerzijds startups & scale-ups en anderzijds kmo’s; extra 

capaciteit voor Gigarant en voor PMV/Z-waarborgen, een hefboom voor maximale 

bancaire financiering; het Welvaartsfonds van 500 miljoen euro; en de uitbreiding 

van de Winwinlening en het vriendenaandeel.”  

1.2.2. Publieke infrastructuur 

Zijn volgende dia toont de details van het tweede onderdeel van de investeringen, 

de publieke infrastructuur, met telkens de bijhorende bedragen. Wat fietsinfra-

structuur betreft, wordt gemikt op een groter en veiliger fietsnetwerk om de fiets 

aantrekkelijker te maken. Voor de precieze verdeling over gewest- en gemeente-

wegen verwijst hij door naar de betrokken ministers.  

 

De investeringen in verkeersveilige wegen betreffen onder meer de aanpak van 

gevaarlijke punten. Verder vermeldt hij de modal shift naar water, de vergroening 

van de weginfrastructuur (zoals laadpalen) en culturele infrastructuur. 

 

Op de investeringen in onroerend erfgoed gaat hij zelf iets nader in omdat hij de 

bevoegde minister is. Het extra bedrag van 100 miljoen euro wordt ook in dat 

beleidsdomein ingezet niet alleen voor pure deficit spending maar ook voor pro-

ductiviteitsverhoging, verzekert hij daarbij. Naast het stimuleren van de bouwsec-

tor, is er daarom ook het richten van erfgoed naar een economische finaliteit 

(hergebruik van bestaande panden). Deze werkwijze wordt in verschillende be-

leidsdomeinen aangewend. 

 

Andere investeringen in publieke infrastructuur nemen de vorm aan van verbete-

ring en verduurzaming van de ruimtelijke ordening (onder andere de aanpak van 

bedrijventerreinen), vergroening van het openbaar vervoer (De Lijn), congres- 

beurs- en toeristische infrastructuur, sportinfrastructuur, jeugdinfrastructuur en 

gemeenschapsinfrastructuur in Brussel. 

1.2.3. Klimaat, duurzaamheid en innovatie 

Naar het derde onderdeel van de investeringen, klimaat, duurzaamheid en innova-

tie, gaat een groot bedrag: 1,275 miljard euro. Bij de renovatie van het gebou-

wenpatrimonium wordt vooral ingezet op energetische renovatie en asbest-

verwijdering, dat laatste zowel niet-residentieel als bij particulieren, naast de aan-

dacht voor circulaire economie.  

 

Ook sociale woningbouw valt hier – voor een deel – onder. Alleen de eerste schijf 

van 5 miljoen euro valt echter onder het relanceplan, de rest wordt begroot als 

recurrente uitgaven, omdat zij de looptijd van het relanceplan overschrijden (sys-

teem van FS3-leningen). Met de versterking van onderzoek en ontwikkeling wordt 

op deze dia onder andere wetenschappelijke infrastructuur bedoeld. 

 

Op de blue deal gaat hij niet verder in, aangezien die al uitgebreid is toegelicht 

door collega Demir. Het waterstofonderzoek stond al in het regeerakkoord maar 

wordt nu versneld.  
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Tot slot in dit verband vernoemt hij nog de circulaire economie in het algemeen 

(en dus niet alleen in het gebouwenpatrimonium) en de investeringen in groene 

warmte. 

1.2.4. Digitalisering 

Ook het vierde punt, digitalisering, krijgt een groot stuk: 820 miljoen euro, waarbij 

de minister herinnert aan de opname van 10% als recurrente uitgaven in de meer-

jarenraming, met name voor de onderhoudskosten na de initiële investeringen.  

 

Ook hierbij toont hij een dia met de verschillende posten. Iedereen Lokaal Digitaal 

is de fameuze gemeente zonder gemeentehuis. Bij de digitalisering van de Vlaamse 

overheid vermeldt hij het datanutsbedrijf. Over het leerplichtonderwijs kan minis-

ter Ben Weyts meer vertellen. Daarnaast zijn er nog cybersecurity, de digitalisering 

van het zorgbeleid (met onder andere het elektronisch patiëntendossier), de digi-

banken, digitale vaardigheden en de digitalisering van de cultuursector.  

1.2.5. Warm Vlaanderen 

Vijfde deel is Warm Vlaanderen, waar 630 miljoen euro naartoe gaat. Bij het op-

leidings- en loopbaanoffensief herinnert hij aan de doelstelling uit het regeerak-

koord van 80% werkzaamheidsgraad. Daarop wordt met alle middelen ingezet, 

waaronder levenslang leren, dat al sinds het Lissabonpact van 2003 een aan-

dachtspunt is.  

 

Bij de welzijnsinfrastructuur gaat het over kwaliteit en goed bestuur. Daarnaast 

vermeldt hij nog het Voorsprongfonds Hoger Onderwijs en de investeringen in per-

sonen met een handicap. Belangrijk zijn ook de investeringen in de versterking van 

mentaal welzijn, die voortkomen uit het advies van het maatschappelijk relance-

comité. Ook de strijd tegen intrafamiliaal geweld valt daaronder. Tot slot hiervan 

vernoemt hij nog de armoedebestrijding en de wijkverbetering. 

1.2.6. Brexit 

De middelen die worden uitgetrokken in het kader van de brexit, gaan naar de 

promotie en afzet van producten, subsidies aan bedrijven en ondersteuning. Een 

en ander werd al toegelicht door de minister-president. 

1.2.7. Doorlichting overheid 

Laatste punt en eerder miniem maar zeker niet onbelangrijk is de doorlichting van 

de overheid, de zogeheten brede overweging. Om die in goede banen te leiden 

wordt samengewerkt met externen. De minister verheelt niet hoe groot de uitda-

ging is, maar is vastbesloten er hard op in te zetten. 

1.3. Hervormen 

Het is wel degelijk de bedoeling dat er niet alleen geïnvesteerd wordt maar ook 

hervormd, benadrukt hij. De Vlaamse overheid moet naar zichzelf durven kijken 

om te zien wat verbeterd kan worden. Zij moet nagaan welke processen en dienst-

verlening efficiënter kunnen.  

 

Zij moet weten welke maatschappelijke meerwaarde elke euro oplevert, hetzij eco-

nomisch, hetzij sociaal, hetzij onderwijskundig of op welke manier dan ook. Minder 

regels, meer efficiëntie, de verantwoordelijkheid leggen waar zij thuishoort, vat hij 

samen.  

 

De verdeling van de verantwoordelijkheid tussen regionale en lokale overheden 

maakt er bijvoorbeeld deel van uit.  



102 15 (2020-2021) – Nr. 6 

Vlaams Parlement 

Met het oog op deregulering onderzoeken alle ministers welke procedures kunnen 

vereenvoudigd worden in hun beleidsdomeinen. Ook klantvriendelijkheid is een 

doel, naast de relance. Die laatste is niet alleen een kwestie van zoveel mogelijk 

geld, benadrukt hij nogmaals, maar ook van efficiënte besteding. 

1.4. Gezond budgetteren 

Laatste onderdeel wordt gevormd door de drie instrumenten voor gezond budget-

teren, waarmee de begroting het beleid kan helpen sturen: de subsidiedatabank, 

de spending reviews en het uitgavenplafond.  

 

Hij herhaalt nogmaals dat de eerste in het voorjaar in zijn eerste fase klaar zal zijn, 

en dat die eerste fase voorlopig en niet feilloos zal zijn. Over het tweede is iedereen 

het eens, inclusief de ambtenarij die op dat vlak op Europees niveau heel wat input 

levert. Van het laatste instrument kreeg de commissie al de technische uiteenzet-

ting (bespreking van de blauwdruk voor een Vlaamse uitgavennorm). 

2. Bespreking 

2.1. Tussenkomst van Björn Rzoska 

Björn Rzoska dankt de minister voor de iets bredere blik.  

 

Het lid informeert hoe het plan op Vlaams niveau opgevolgd wordt. Is minister 

Diependaele ook coördinerend minister of is elke minister verantwoordelijk voor 

zijn eigen onderdeel?  

 

Klopt het dat het investeringsbedrag dat binnen Warm Vlaanderen wordt uitge-

trokken voor personen met een handicap (55 miljoen euro) iets anders is dan de 

extra middelen uit de onderbenutting van de middelen voor de Vlaamse Veer-

kracht?  

2.2. Tussenkomst van Maurits Vande Reyde 

Ook Maurits Vande Reyde dankt voor de snel verstrekte toelichting, die strookt met 

wat al bekend was.  

 

Hem viel op dat veel investeringen in partnerschap met of zelfs geheel door lokale 

besturen worden gedaan. Hij vraagt naar de coördinatie in de verdeling van die 

middelen en waarschuwt in dat verband voor het gevaar dat besturen tegen elkaar 

worden uitgespeeld en dat selectiviteit optreedt, waarbij men bijvoorbeeld toe-

spitst op de grote steden in de plaats van ze over heel Vlaanderen uit te rollen. 

 

Tot slot herhaalt hij zijn bezorgdheid over de spending reviews, waar zijn fractie 

een groot voorstander van is. Wat wil men juist aanpakken en bekijken? Ook dat 

er twee onderwijsnetten zijn, de manier waarop media gesubsidieerd worden, de 

belastingen zoals de verkeersfiscaliteit, de erfbelasting? Welke grote onderdelen 

van de Vlaamse begroting worden op de onderzoeksbank gelegd? In welke richting 

wil de minister aanzetten geven, ook al kan hij daar uiteraard niet alleen over 

beslissen? De spreker vindt de beslissing over de woonbonus een zeer goed  

voorbeeld van welke type beslissingen uit de grote heroverweging zouden moeten 

komen. 

 

Tot slot looft hij het voornemen om de keizer-kostermentaliteit aan te pakken. Men 

moet de mensen vertrouwen geven, waarvan hij het sociaal ondernemerschap in 

de zorg als voorbeeld geeft. Het lid treedt bij dat het niet altijd om meer geld gaat, 

maar ook om de manier waarop men iets organiseert. 
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2.3. Tussenkomst van Arnout Coel 

Arnout Coel vindt het goed dat de minister deze grote onderneming samen met de 

commissie opvolgt, al is hij zich bewust van de evenwichtsoefening tussen een 

toelichting op hoofdlijnen en te veel detaillering over de beleidsdomeinen waar de 

vakministers de aanspreekpunten zijn.  

 

Een anticyclische duw geven aan de economie vergt goede monitoring. Volgens 

het lid is het inderdaad goed om afspraken te maken over een regelmatige bespre-

king van de stand van zaken. Tot slot juicht zijn fractie toe dat de minister naast 

investeren ook hervormen en gezond begroten in het pakket opneemt. 

2.4. Tussenkomst van Peter Van Rompuy 

Volgens Peter Van Rompuy kan de kostenefficiënte analyse van de middelen in een 

spending review op twee manieren benaderd worden. Hoe kunnen we met dezelfde 

middelen meer bieden, dan wel hoe kunnen we hetzelfde doen met minder midde-

len?  

 

Wordt ook op het relanceplan zelf een dergelijke, objectieve kosten-batenanalyse 

toegepast? Die lijkt hem nuttig om iedereen te overtuigen van de goede besteding 

van de middelen. Wat men zich voorneemt te doen voor het verleden, moet men 

volgens het lid ook doen voor de toekomst, weliswaar met een ander type instru-

ment dan de spending review, om te achterhalen of het wel degelijk om een pro-

ductieve investering gaat. 

2.5. Tussenkomst van Wim Verheyden 

Wim Verheyden dankt de minister voor zijn presentatie. Hij denkt dat de inzet op 

onderzoek en ontwikkeling belangrijk is voor Vlaanderen maar wil graag weten of 

de middelen vooral naar de universiteiten zullen gaan, dan wel of er ook samen-

gewerkt kan worden met de private sector, zoals bijvoorbeeld de farmacie, waar-

van hij het strategische belang voor Vlaanderen onderstreept. 

2.6. Repliek van Matthias Diependaele 

Matthias Diependaele legt uit dat hij verantwoordelijk is voor de financiering van 

het plan. Daarom bewaart hij het overzicht en kan hij dat aan de commissie mee-

geven. De inhoud zelf is echter de verantwoordelijkheid van alle ministers, aange-

stuurd door de minister-president. Hij wijst erop dat het relanceplan niet iets 

afzonderlijks is maar geënt moet worden op het bestaande beleid, waarvan de 

keuzes in het regeerakkoord gemaakt zijn. Die keuzes worden versterkt. Het plan 

zet daar niet iets anders naast, onderstreept hij.  

 

Het bedrag van 55 miljoen euro voor personen met een handicap betreft wel  

degelijk de reeds geplande opstappen. De onderbenutting wordt ingezet voor de 

bijkomende versnelling. 

 

De verdeling over de lokale besturen, die inderdaad onder de bevoegdheid van 

minister Bart Somers vallen, kan volgens verschillende technieken: projectfinan-

ciering, cofinanciering, raamcontracten enzovoort. Hij begrijpt de angst dat alles 

naar dezelfde gemeente(n) zal gaan, maar zelf is hij geen voorstander van een 

verdeelsleutel. Ook hier moet de vraag gesteld worden waar elke euro het meeste 

effect genereert.  

 

Wat tegen juni klaar zou moeten zijn, is een brede overweging, een soort spending 

review in het groot. Daarvoor wordt 10 miljoen euro uitgetrokken en externe hulp 

ingeroepen. Ondertussen wordt ook het instrument zelf uitgewerkt dat structureel 

in de begroting moet ingebouwd worden, maar dat is op langere termijn. Vanaf 
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volgend jaar kan bekeken worden op welke onderwerpen het instrument kan toe-

gepast worden. De afschaffing van de woonbonus is inderdaad een goed voorbeeld 

hoewel het zonder een spending review is voorbereid.  

 

Of de relancemiddelen goed besteed worden, is een afweging van de regering, 

waarop het parlement de controle uitoefent. Hij is het ermee eens dat die afweging 

zeer zorgvuldig moet gebeuren. Daarbij moeten twee vragen beantwoord worden: 

wat is productiviteitsverhogend, hoe kunnen we ervoor zorgen dat meer uit die 

euro gehaald wordt? En waarvan mogen de kosten naar voren getrokken worden 

door middel van deficit spending? Zo geeft de minister het voorbeeld van de in-

vesteringen in fietspaden die een relanceplan voor de bouwsector zijn maar ook 

maatschappelijk een grote meerwaarde hebben. 

 

De middelen voor onderzoek en ontwikkeling kunnen naar de universiteiten maar 

ook naar de samenwerking met de private sector gaan. Hij verzekert dat nu al veel 

middelen naar innovatieve bedrijven gaan. Zo gingen heel wat dossiers binnen de 

strategische transformatiesteun de laatste tijd wel degelijk naar de farmaceutische 

sector. 

2.7. Tussenkomst van Philippe Muyters 

Philippe Muyters pleit ervoor om de brede heroverweging niet langer spending  

review te noemen, want die gaat in de diepte over bepaalde onderwerpen, zoals 

dat het geval was met die over de dienstencheques. In totaal gaat het volgens hem 

dus om vier instrumenten.   

3. Akteneming van de krachtlijnen van de verslagen van de bevoegde 

commissies (Regl. art. 66, 2) 

De commissie neemt akte van de deelverslagen van bevoegde commissies bij hun 

respectievelijk toebedeeld deel van het ontwerp van uitgavendecreet. Er worden 

geen opmerkingen geformuleerd. 

4. Artikelsgewijze bespreking en stemmingen 

4.1. Ontwerp van decreet houdende de middelenbegroting van de Vlaamse 

Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2021  

De drie amendementen van de Vlaamse Regering op het ontwerp van middelen-

decreet zijn terug te vinden in Parl. St. Vl. Parl. 2020-21, nr. 14/2.  

4.1.1. Tabel  

Amendementen nr. 2 en 3 van de Vlaamse Regering worden aangenomen met 10 

stemmen bij 2 onthoudingen.  

 

De aldus aangepaste tabel wordt worden aangenomen met 8 stemmen tegen 4.  

4.1.2. Corpus van het decreet  

Artikel 1 

 

Amendement nr. 1 van de Vlaamse Regering op artikel 1 wordt aangenomen met 

10 stemmen bij 2 onthoudingen.  

 

Het aldus gewijzigd artikel 1 wordt aangenomen met 8 stemmen tegen 2 bij 2 

onthoudingen.  
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Artikelen 2 tot en met 12  
 

Er zijn geen amendementen bij de artikelen 2 tot en met 12. Zij worden aangeno-

men met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudingen.  

4.1.3. Eindstemming  

Het aldus gewijzigde ontwerp van decreet houdende de middelenbegroting van de 

Vlaamse Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2021 wordt aangenomen met 8 

stemmen tegen 4.  

4.2. Ontwerp van decreet houdende de uitgavenbegroting van de Vlaamse 

Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2021  

De 22 amendementen op het ontwerp van uitgavendecreet zijn terug te vinden in 

Parl.St. Vl.Parl. 2020-21, nr. 15/2, 15/3 en 15/4.  

4.2.1. Tabel: Afdeling I: Begrotingskredieten  

De amendementen van de Vlaamse Regering op de begrotingskredieten met nr. 14 

tot en met 19 worden aangenomen met 10 stemmen bij 2 onthoudingen. 
 

Amendement nr. 1 van Bruno Tobback wordt verworpen met 8 stemmen tegen 2 

bij 2 onthoudingen.  
 

Amendement nr. 22 van Hannes Anaf, Freya Van den Bossche, Ludwig Vandenhove 

en Conner Rousseau wordt verworpen met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudingen.  
 

Amendement nr. 2 van Bruno Tobback wordt verworpen met 8 stemmen tegen 2 

bij 2 onthoudingen.  
 

De aldus gewijzigde afdeling I – Begrotingskredieten wordt aangenomen met  

8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudingen.  

4.2.2. Tabel: Afdeling III: Diensten met Afzonderlijk Beheer (DAB)  

Er zijn geen amendementen op afdeling III – Diensten met Afzonderlijk Beheer 

(DAB). Afdeling III wordt aangenomen met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudingen. 

4.2.3. Tabel: Afdeling V: Vlaamse Rechtspersonen  

Amendement nr. 20 van de Vlaamse Regering wordt aangenomen met 10 stemmen 

bij 2 onthoudingen. 

 

Amendement nr. 21 van de Vlaamse Regering wordt aangenomen met 10 stemmen 

bij 2 onthoudingen. 

 

De aldus gewijzigde afdeling V – Vlaamse Rechtspersonen wordt aangenomen met 

8 stemmen tegen 4. 

4.2.4. Corpus van het decreet  

De amendementen nr. 3 tot en met 13 zijn amendementen van de Vlaamse Rege-

ring. 
 

Artikelen 
 

Artikel 1 
 

Amendement nr. 3 op artikel 1 dat artikel 1 vervangt, wordt aangenomen met  

8 stemmen tegen 4. 
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Artikel 2 

 

Amendement nr. 4 op artikel 2 dat artikel 2 vervangt, wordt aangenomen met  

8 stemmen tegen 4. 

 

 

Artikelen 3 tot en met 7 

 

Er zijn geen amendementen op de artikelen 3 tot en met 7. Zij worden aangeno-

men met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudingen. 

 

 

Artikel 8  

 

Amendement nr. 5 wordt aangenomen met 10 stemmen bij 2 onthoudingen. Het 

aldus gewijzigd artikel 5 wordt aangenomen met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthou-

dingen. 

 

 

Artikelen 9 tot en met 11 

 

Er zijn geen amendementen op de artikelen 9 tot en met 11. Zij worden aangeno-

men met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudingen. 

 

 

Artikel 12 

 

Amendementen nr. 6 en 7 worden aangenomen met 8 stemmen tegen 4. 

 

Amendementen nr. 8 en 9 worden aangenomen met 10 stemmen tegen 2. 

 

Het aldus gewijzigd artikel 12 wordt aangenomen met 8 stemmen tegen 2 bij 2 

onthoudingen. 

 

 

Artikelen 13 tot en met 17 

 

Er zijn geen amendementen op de artikelen 13 tot en met 17. Zij worden aange-

nomen met 8 stemmen, tegen 2 bij 2 onthoudingen. 

 

 

Artikel 18 

 

Amendement nr. 10 wordt aangenomen met 10 stemmen, bij 2 onthoudingen. 

 

Amendement nr. 11 wordt aangenomen met 8 stemmen, bij 4 onthoudingen. 

 

Het aldus gewijzigd artikel 18 wordt aangenomen met 8 stemmen, tegen 2 bij 2 

onthoudingen. 

 

 

Artikelen 19 tot en met 29 

 

Er zijn geen amendementen op de artikelen 19 tot en met 29. Zij worden aange-

nomen met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudingen. 
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Artikel 30 

 

Amendement nr. 12 wordt aangenomen met 9 stemmen bij 3 onthoudingen. 

 

Het aldus gewijzigd artikel 30 wordt aangenomen met 8 stemmen, tegen 2 bij 2 

onthoudingen.  

 

 

Artikelen 31 tot en met 45 

 

Er zijn geen amendementen op de artikelen 31 tot en met 45. Zij worden aange-

nomen met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudingen. 

 

 

Artikel 46 

 

Amendement nr. 13 wordt aangenomen met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudin-

gen.  

 

Het aldus gewijzigd artikel 46 wordt aangenomen met 8 stemmen, tegen 2 bij 2 

onthoudingen.  

 

 

Artikelen 47 tot en met 123 

 

Er zijn geen amendementen op de artikelen 47 tot en met 123. Zij worden aange-

nomen met 8 stemmen tegen 2 bij 2 onthoudingen. 

4.2.5. Eindstemming 

Het aldus gewijzigde ontwerp van decreet houdende de uitgavenbegroting van de 

Vlaamse Gemeenschap voor het begrotingsjaar 2021 wordt aangenomen met 8 

stemmen tegen 4. 

 

 

Steven VANDEPUT, 

voorzitter 

 

Philippe MUYTERS 

Björn RZOSKA, 

verslaggevers 
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Gebruikte afkortingen 

ABB Agentschap Binnenlands Bestuur 

ARIEC Arrondissementeel Informatie- en Expertisecentrum 

art. artikel 

bbp bruto binnenlands product 

BBT beleids- en begrotingstoelichting 

BFW Bijzondere Financieringswet 

BIV belasting op de inverkeerstelling 

cao collectieve arbeidsovereenkomst 

Ceapire Centrum voor Expertise en Advies inzake Preventie en Interventie met 

betrekking tot Radicalisme en Extremisme 

DAB dienst met afzonderlijk beheer 

DBFM Design Build Finance Maintain 

DBRC Dienst van de Bestuursrechtscolleges  

ESR Europees Systeem van Nationale en Regionale Rekeningen 

Eurostat statistical office of the European Union 

FOD Federale Overheidsdienst 

GIP geïntegreerd investeringsprogramma  

HRF Hoge Raad van Financiën 

INR Instituut voor de Nationale Rekeningen 

kmo kleine of middelgrote onderneming  

Lantis Leefbaar Antwerpen door Innovatie en Samenwerken 

LIVC lokale integrale veiligheidscel 

LIVC R lokale integrale veiligheidscel inzake radicalisme, extremisme en terro-

risme 

MAGDA maximale gegevensdeling tussen administraties 

MOW Mobiliteit en Openbare Werken (beleidsdomein van de Vlaamse over-

heid) 

NEDC New European Driving Cycle 

OCAD Coördinatieorgaan voor de dreigingsanalyse 

OD operationele doelstelling 

OESO Organisatie voor Economische Samenwerking en Ontwikkeling 

O&O onderzoek en ontwikkeling 

PMV ParticipatieMaatschappij Vlaanderen 

SD strategische doelstelling 

SERV Sociaal-Economische Raad van Vlaanderen 

SIO sociale-impactobligatie 

SWOT strengths, weaknesses, opportunities, threats 

VAC Vlaams administratief centrum 

VAF Vlaams Audiovisueel Fonds 

VAK vastleggingskrediet 

VCET Vlaams Centrum Elektronisch Toezicht 

VCO Vlaamse Codex Overheidsfinanciën 

VDAB Vlaamse Dienst voor Arbeidsbemiddeling en Beroepsopleiding 

VEK vereffeningskrediet 

VFL Vlaams Fonds voor de Letteren 

VRT Vlaamse Radio- en Televisieomroeporganisatie 

VSA Vlaamse Statistische Autoriteit 

VVSG Vereniging van Vlaamse Steden en Gemeenten 

WLTP Worldwide Harmonized Light Vehicles Test Procedure 

 


